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يادداشت-2يادداشت-1

 چشم انداز 
پيش روي بازار سهام

 عقبگرد 
به نفع مردم

به طور كلي هسته اصلي بورس 
ايران، كاموديتي محور اس��ت 
و افزاي��ش قيم��ت دلار تاثير 
زيادي بر صناي��ع بورس دارد. 
بع��د از اتفاقات س��ال 1399 
عم��وم مردم، اعتم��اد خود را 
به بورس از دست داده اند و در 
نتيجه سودس��ازي شركت ها 
و چش��م اندازها، ميزان تقاضاي خريد سهام را مشخص 
مي كند. دلار نسبت به س��قف قبلي خود يك رشد 30 
درصدي را تجربه كرده كه با نگاهي به روند هاي گذشته 
در بازار بورس متوجه خواهيم ش��د كه به جز يك دوره 
در بقيه موارد بازار بورس ب��ا چند هفته تاخير خود را به 
قيمت دلار رسانده است پس به طور كل بازار بورس يك 
عقب ماندگي اي نسبت به س��اير بازارها دارد كه در حال 
حركت به آن س��مت است.  از س��وي ديگر ورود خودرو 
به بورس كالا باعث ش��ده وضعيت سهام غير دلاري نيز 
بسيار خوب باشد و بايد شاهد تحولاتي در گزارش هاي 
آتي خودروسازان باشيم و به نظر مي آيد بعد از چند سال 
خودرويي ها توان خروج از زيان دهي را دارند. به شرطي 
كه عرضه و تقاضا به همين صورت ادامه پيدا كند. از سوي 
ديگر با توجه به اينكه علاقه نسبت به خريد خودرو كمتر 
شده و عرضه از تقاضا پيشي گرفته مي توان انتظار فعال 
شدن ليزينگ ها را نيز داشت و سهامداران محترم بايد به 
اين نكات توجه ويژه اي داشته باشند. همچنين كاهش 
قيمت كود شيميايي از اخبار بسيار خوب براي كشاورزان 
است و همين عامل افزايش تقاضا خواهد شد. پس با توجه 
به وضعيت شاخص انتظار رشد تا سطح 1.720 را داريم. 
از س��وي ديگر اگر به س��هم هاي كوچك و متوسط بازار 
نگاهي داشته باشيم به اين نكته مي رسيم اگرچه شاخص 
كل با سقف تاريخي فاصله 30 درصدي دارد اما بسياري 
از سهم ها با وجود رشد شاخص با سقف هاي تاريخي خود 
اختلاف هاي چند برابر نسبت به شاخص دارند.  دليل اين 
موضوع مي تواند وجود حباب بسيار بالا در اين شركت ها 
باشد كه در سال 99 باعث افزايش كاذب تقاضا شده بود و 
از سوي ديگر در برخي از موارد جذابيت هاي بسيار زيادي 
ادامه در صفحه 3 را در تعدادي شركت كوچك و...  

آنچ��ه در هفته هاي گذش��ته 
ميان مجلس و دولت به وجود 
آمده، بيش از آنكه ناشي از يك 
اختلاف نظر ساختاري باشد، 
يك بي برنامگي يا نامش��خص 
بودن مقام نهايي تصميم گير 
در اين زمينه را نشان مي دهد، 
موضوعي كه اگر در ابتدا اثراتش 
كمرنگ به نظر مي رسيد، در روزهاي گذشته به يك چالش 

جدي تر تبديل شده است.
نگاهي به تمامي بحث ها و گمانه زني ها نشان مي دهد كه 
دو طرف در اين دعوا، هم حق دارند و هم ندارند. از س��ويي 
حرف مجلس واضح است. آنها مي گويند كه بودجه سالانه 
بايد بر اساس برنامه هاي پنج ساله توسعه نوشته شود، با 
توجه به اينكه زمان اجراي برنامه شش��م توسعه به پايان 
رسيده و حتي اجراي آن يك سال نيز تمديد شده است، 
ديگر امكان وقت دادن بيشتر در اين زمينه وجود ندارد، پس 
دولت بايد ابتدا لايحه برنامه هفتم را به دست نمايندگان 
برساند و پس از قانون شدن آن، بر همين اساس كار بر روي 
بودجه سال آينده آغاز شود. از سوي ديگر دولت مي گويد 
كه با اصل اين جمع بندي مخالف نيست اما به شرطي اين 
برنامه ريزي امكان اجرا داشت كه سياست هاي كلي برنامه 
هفتم نه در شهريور ماه كه از چند ماه قبل در اختيار دولت 
قرار مي گرفت و با توجه به اينكه زمان كافي براي بررسي 
يك برنامه بالادس��تي و پيچيده وجود نداشته، نمي توان 
توقع داشت كه ظرف چند هفته، تمام متن آن آماده شود و 
از اين رو اين انتظار را دارند كه بودجه بدون در دست داشتن 
متن نهايي قانوني شود. به اين ترتيب در اين دعوا هر طرف 
حرف خود را بر اساس واقعيت ها مطرح مي كند و با توجه به 
اينكه تاكنون هيچيك از موضع خود كوتاه نيامده اند، باعث 
شده كه در شرايطي به دو ماه پاياني سال نزديك شويم كه 
هيچ تصوير دقيقي از آينده اقتصاد ايران وجود ندارد. دولت 
و مجلسي كه در ماه هاي گذشته بارها و به دفعات از همراهي 
و همكاري با يكديگر براي حل مشكلات مردم گفته اند، 
حالا در مساله اي كه صرفا به برنامه ريزي بازمي گردد با هم 
به اختلاف خورده اند و به نظر مي رسد هيچ يك نيز قصد 
ادامه در صفحه 3 كوتاه آمدن ندارد.  

جواد هاشمينويد رجايي

 مركز ملي فضاي مجازي: قطع اينترنت بين الملل 
با توسعه شبكه ملي اطلاعات توهم است

رهبر معظم انقلاب در ديدار جمعي از مردم قم: 

استاندار تهران: دولتمردان به جاي رفع مشكلات به گفتار درماني مشغول هستند 

خوانساري ،  رييس استان تهران از سياست هاي ارزي گفت 

مهر تاييد وزير ارتباطات به حضور 
اينترنت ماهواره اي در ايران

صفحه 6     صفحه 2    

صفحه 5    

 راه برطرف كردن 
 وسوسه اثرگذار بر ذهن 

»باتوم« نيست روشنگري است

تكرار اشتباهات بزرگ 

 آخرين تحولات بودجه: 
 دولت منتقد مجلس
  مجلس منتقد دولت

مردم تماشاچي بي برنامگي

چه كسي بايد برنامه اقتصاد ايران براي سال آينده را 
نهايي كند؟ هيچ كس نمي داند! اين نتيجه ماه ها بحث 
و گمانه زني و مذاكره ميان قواي مقننه و مجريه و البته 
ناهماهنگي هايي اس��ت كه ميان اين دو قوه با ساير 
نهادها وجود دارد. دولت مي گويد كه سياست هاي كلي 
برنامه هفتم توسعه دير از مجمع تشخيص به دستش 
رسيده و به اين ترتيب به اين جمع بندي رسيده كه ابتدا 
كار بر روي لايحه بودجه را تمام كند و سپس به سراغ 
برنامه هفتم برود. از سوي ديگر نمايندگان مجلس در 
آبان ماه مصوبه اي را نهايي كردند كه بر اساس آن بايد 
تحويل بودجه به مجلس در دو مرحله انجام مي شد 
و ابتدا متن و س��پس جداول تحويل مي شد. چند 
هفته پس از آن وقتي مشخص شد شوراي نگهبان به 
مصوبه مجلس ايراد دارد، نمايندگان انتظار داشتند 
كه بودجه به شكل سال هاي قبل تحويل آنها شود اما 
آنچه كه دولت تحويل داده تنها بخشي از بودجه است 
و در شرايطي كه سازمان برنامه و بودجه اعلام كرده 
صفحه 2 را بخوانيد كه اين كار در...  

 توضيحات 
 عجيب 

ميركاظمي

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماستسامانه پيامكي روزنامه تعادل 

تعادل|صادرات ايران گران است؛ چراكه با توجه به 
تحريم ها، صادركنندگان ايران��ي در رقابت ناعادلانه 
قرار دارند و حداقل بي��ن 10 تا 20 درصد هزينه هاي 
صادرات كش��ور به علت تحريم ها گران تر مي ش��ود 
كه اين در رقابت هاي بين المللي هزينه هاي بس��يار 
بالايي اس��ت رييس اتاق تهران درمراس��م تقدير از 
صادركنندگان نمونه، با بي��ان اين موضوع مي گويد: 
در ۵ سال گذشته بيش از صدها بار اين مشكل مطرح 
ش��ده كه تفاوت نرخ ارز ايجاد رانت و فساد مي كند و 
صادرات را مختل مي كند وهيچ عايدي براي كش��ور 
ندارد. اتفاقي كه در س��ال 97 در خصوص ارز ۴200 
توماني رخ داد خسارت هاي زيادي بر اقتصاد وارد كرد، 
امروز هم در حال وقوع اس��ت. به گفته او، آن زمان ارز 
۴200 و 10هزار تومان بود و امروز ارز 29 هزار توماني 
و ۴2هزار توماني اس��ت. اما چرا تصميم نمي گيريم و 
دوباره يك خطا و اشتباه بزرگ را تكرار مي كنيم واقعاً 
متوجه نيستم. خوانساري با بيان اينكه اين موضوع در 
دولت جديد بحث و قرار شده كه ارز تك نرخي شود، 
خطاب به كميسيون اقتصاد و صنايع مجلس عنوان 
كرد كه اين مس��ائل را مطرح كنيد؛ چراكه صادرات 
ب��راي صادركننده صرف��ه اقتصادي ن��دارد و لذا اين 
موضوع باعث ش��ده كه صادركنندگان خوشنام ما از 
صادرات دست بكشند. اس��تاندار تهران هم با حضور 
دراين مراسم در اظهاراتي گفت: در زمينه مدل سازي 
اقتصادي براي كشور دچار يك اعوجاج هستيم و براي 
تثبيت در سياست گذاري هاي اقتصادي و مدل سازي 
در فعاليت هاي اقتصادي، بايد بازنگري صورت گيرد؛ 
چراكه دولتمردان عمدتاً به گفتار درماني مش��غول 

هستند تا رفع مشكلات.

  صادراتي كه گران است
رييس اتاق بازرگاني تهران روز گذش��ته در مراس��م 
»تقدير از صادركنندگان نمونه استان تهران در سال 
1۴00«، اظهار كرد: امروز روز بزرگي است زيرا رشد 
صادرات در ايران با وجود معضلات و تحريم هاي بسيار 
زياد موجب افتخار است. مس��عود خوانساري افزود: 
اگرچه صادرات رشد داشته است اما با توجه به جايگاه 
و پتانسيل كشور نمي توانيم قبول كنيم كه صادرات 
در اين حد باشد ضمن اينكه در زمينه رشد صادرات 
در مقايسه با ساير كش��ورها بسيار عقب تر هستيم و 
اين واقعيتي اس��ت كه بايد آن را پذيرفت. خوانساري 
با بيان اينكه تحريم اثرات بس��يار ج��دي بر صادرات 

داشته اس��ت، گفت: در صادرات بايد رقابت كرد اما با 
توجه به تحريم ها ما در رقاب��ت ناعادلانه قرار داريم و 
حداقل بين 10 تا 20 درصد هزينه هاي صادرات ما به 
علت تحريم ها گران تر مي شود كه اين در رقابت هاي 
بين المللي هزينه هاي بسيار بالايي محسوب مي شود. 
رييس اتاق بازرگاني تهران اظهار كرد: در بحث حمل 
و نقل و همچنين مراودات و تراكنش هاي بانكي نيز به 
علت تحريم ها مشكلاتي داريم و هزينه هايي به صادرات 
اضافه مي كند و لذا توليد ما نيز گران تر تمام مي شود. 
اما با تمام مشكلات صادرات در حال انجام است. وي 
بيان كرد: لذا با وجود تمام مشكلاتي كه از خارج به ما 
تحميل مي شود اگر بتوانيم مسائل داخلي را رفع كنيم 
مي توان اميدوار بود كه در كوتاه مدت صادرات را بيشتر 
كرد. خوانساري با اشاره به تفاوت نرخ ارز در سامانه نيما 
و ارز آزاد گفت: من فكر مي كنم در ۵ سال گذشته بيش 
از صدها بار اين مشكل مطرح شده كه تفاوت نرخ ارز 
ايجاد رانت و فساد مي كند و صادرات را مختل مي كند 
ضمن اينكه هيچ عايدي براي كشور ندارد. وي مدعي 
شد: در دولت جديد اين موضوع بحث و قرار شد كه ارز 
تك نرخي شود. اتفاقي كه در سال 97 در خصوص ارز 
۴200 توماني رخ داد خسارت هاي زيادي بر اقتصاد 
وارد كرد اما متأسفانه همان اتفاق امروز در حال وقوع 
است. آن زمان ارز ۴200 و 10 هزار تومان بود و امروز 
ارز 29 ه��زار توماني و ۴2 هزار توماني اس��ت. اما چرا 
تصميم نمي گيريم و دوباره يك خطا و اشتباه بزرگ را 
تكرار مي كنيم واقعاً متوجه نيستم. خوانساري خطاب 
به نمايندگان مجلس حاضر در مراسم گفت: ما زورمان 
به دولت در اين ارتباط نرس��يد اما از ش��ما خواهش 
مي كنيم در كميسيون اقتصاد و صنايع اين مسائل را 
مطرح كنيد. صادركننده مجبور است كالا را به قيمت 
گران خريداري كند اما با قيمت پايين تري عرضه كند 
و لذا صادرات براي صادركننده صرفه اقتصادي ندارد 
و لذا اين موضوع باعث شده است كه صادركنندگان 
خوش��نام ما از صادرات دست بكشند. وي اظهار كرد: 
انتظار اين است كه صادركنندگان خرد را آزاد بگذاريد 
كه ارز حاصل از صادرات را با بقيه واردكنندگان مبادله 

كنند تا اين مشكلات را نداشته باشند. 
خوانساري به مش��كلات رفع تعهدات ارزي و پيمان 
س��پاري اش��اره كرد و گفت: چند س��الي اس��ت كه 
صادركنندگان با اين موضوع مواجه هستند كه بايد 
مس��ائل مربوط به آن در جهت تسهيل صادرات حل 
شود. رييس اتاق بازرگاني تهران بيان كرد: مهم ترين 

نتيجه اي كه مي توان از اين جلس��ه گرفت بررس��ي 
مش��كلات صادراتي و رفع آن مش��كلات است. وي 
اظهار كرد: در چند سال گذشته رشد سرمايه گذاري 
نسبت به استهلاك منفي شده است و خروج سرمايه 
و نخبگان نيز از كش��ور داريم و دليل اين مس��ائل نيز 
سختگيري ها و مناس��ب نبودن محيط كسب و كار 
است. درر ادامه اين مراسم مديركل سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان تهران در سخناني به رشد 17 
درصدي صادرات استان تهران طي هشت ماه امسال 
)1۴01( در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته اشاره 
و اعلام كرد كه طي بررس��ي هاي كارگروه تسهيل و 
رفع موانع توليد س��ازمان صمت اس��تان تهران، طي 
اين مدت حدود 3 ميلي��ارد دلار محصولات توليدي 
در استان تهران از گمركات سراسر كشور به بازارهاي 
خارجي صادر ش��ده است. محمود س��يجاني افزود: 
توسعه پايانه هاي صادراتي مستقر در شهرستان هاي 
تهران، تشويق و ارايه تس��هيلات به توسعه و تقويت 
ش��ركت هاي دانش بني��ان و حماي��ت از واحدهاي 
توليدي داراي ارزش افزوده بالا در صادرات را از جمله 
رويكردهاي س��ازمان صمت استان تهران و كارگروه 
تسهيل و رفع موانع توليد اين سازمان برشمرد و با اشاره 
به اينكه واحدهاي صادراتي با مشكل نقدينگي مواجه 
هستند، تصريح كرد كه بايد تمهيداتي انديشيده شود 
كه تسهيلات ارزان قيمت در اختيار اين بنگاه ها قرار 
گيرد. سيجاني همچنين، با اشاره به اينكه جابه جايي 
كميته اقدام ارزي از س��ازمان توسعه تجارت به بانك 
مركزي، انتقاد صادركنن��دگان و فعالان اقتصادي را 
در پي داش��ته است، بر ضرورت تس��هيل در واردات 
ماش��ين آلات روز دنيا به كش��ور تاكيد كرد و افزود: 
دستگاه هاي دولتي بايد مقررات و دستورالعمل هاي 
مرتبط با كسب و كار را متناسب با شرايط فعلي اقتصاد 

كشور تببين و تدوين كنند.

  قيد و بندهاي صادرات باز شود 
روح الله ايزدخ��واه، نماينده مردم ته��ران در مجلس 
هم در اين مراس��م طي س��خناني با اش��اره به اينكه 
دلاي��ل عقب ماندگي ه��ا در حوزه ص��ادرات گفت: 
تمام برنامه ريزي ها براي آن اس��ت ك��ه اقتصاد ايران 
جايگاه خ��ود را در اقتص��اد جهاني پي��دا كند. البته 
عقب ماندگي هايي در حوزه ص��ادرات وجود دارد كه 
بخشي از آن ناش��ي از تحريم هاست و بخش ديگري 
از اي��ن عقب ماندگي ب��ه دلي��ل خودتحريمي ها در 

داخل اس��ت. او با تاكيد بر ض��رورت اعتماد دولت به 
صادركنندگان تاكيد كرد كه بايد به صادركنندگان 
ميدان داده و قيد و بندها از دس��ت و پاي  آنها باز شود 
و در عين حال، تش��كل هاي فراگير بايد بازارها را در 
دس��ت گيرند چون فت��ح بازارها كار دولت نيس��ت. 
ايزدخواه در ادامه، برقراري مبادلات پولي با كشورهاي 
هدف صادراتي را كاري ب��ر زمين مانده توصيف كرد 
و گفت: ايج��اد كانال هاي مالي حتي با همس��ايگان 
نيز پيش نرفته اس��ت. افزون بر اين، موضوع صادرات 
ريالي همچنان با مش��كلاتي مواجه اس��ت و موضوع 
حمل ونقل نيز نيازمند توجه جدي است. به گزارش 
روابط عمومي اتاق تهران، معاون صنايع ماشين آلات 
و تجهيزات وزارت صمت نيز سخنران بعدي اين مراسم 
بود كه با تاكيد بر اينكه موتور اقتصاد كشور به حركت 
درآمده، گفت: دولت سيزدهم در شرايطي امور كشور 
را از دولت قبل تحويل گرفت كه رش��د صنعت منفي 
بود اما با كمك دولت و همراهي صنعتگران و فعالان 
اقتصادي، موفق شديم حدود 2 هزار واحد صنعتي را 
از ركود خارج كنيم و صادرات غيرنفتي كش��ور طي 
دي ماه امس��ال از ۴2 ميليارد دلار عب��ور كرد و تراز 
تجاري كشور به منفي ۵00 ميليون دلار رسيده است. 
سيدمحمد موس��وي افزود: ايران در حال پيوستن به 
باشگاه كشورهاي با تجارت خارجي بالاي 100 ميليارد 
دلار است و اين مهم نشان از تلاش و همت بالاي فعالان 
اقتصادي و بنگاه هاي بخش خصوصي در كشور دارد. 
موسوي سپس به آمار ديگري از رشد صنعتي در كشور 
اشاره كرد و از افزايش 122 درصدي توليد ماشين آلات 

معدني و ۵2 درصدي تراكتور در كشور خبر داد. 

  گفتاردرماني دولتمردان 
در پايان مراسم استاندار تهران پشت تريبون قرار گرفت 
و عنوان كرد كه اگر كش��ور در حوزه اقتصاد، سياست 
واحد، مستمر، بلندمدت و انعطاف پذير نداشته باشد، 
همواره در معرض تهديد قرار خواهد گرفت. عليرضا 
فخاري به ضرورت انعطاف پذيري در سياس��ت هاي 
اقتصادي كشور اشاره و در اين رابطه از كشور چين ياد 
كرد و افزود: تجربه تاريخي نش��ان مي دهد كه برخي 
نظام هاي سوسياليستي در جهان كه اقتصاد را صرفاً در 
اختيار و انحصار دولت مي دانستند، تغيير رويه دادند و با 
تدوين قوانين و سياست گذاري ها به بخش خصوصي 
اجازه رشد و بالندگي دادند و امروز چين را مي بينيم 
ادامه در صفحه 3 كه با اصلاح رويه ها، در...  

 تا ماه آينده 
به يك جايي مي رسيم!

»تعادل« بررسي مي كند

موج هشتم كرونا از راه رسيده است

خاطره سال 99 و آن سود و زيان تاريخي از ياد هيچ 
كس فراموش نمي ش��ود و اكنون پس از گذشت 
بيش از دو سال از آن تاريخ باز هم استرس و ترس 
آن روزها در بازار س��رمايه وج��ود دارد.  روزهاي 
انتهايي س��ال 98 بود كه مسوولان دولتي مردم 
را به س��رمايه گذاري در بورس دع��وت كردند و 
هر روز شاهد ركوردش��كني تاريخ در بازار بوديم 
براي نمونه برخي از سهم ها در يك هفته بازدهي 
100 درصدي ثب��ت مي كردند كه اين بازدهي و 
صفحه 4 را بخوانيد سوددهي خارج از... 

 ديگر راه گريزي نيست، واريانت جديد كرونا يك 
بار ديگر رو به گسترش است و حالا تعداد افراد مبتلا 
و البته كم شدن روزهاي بدون فوتي در كشور ما نيز 
نشان مي دهد، موج هشتم در حال شكل گيري و 
بروز است. مساله اينجاس��ت كه واريانت جديد 
هنوز به طور كامل شناخته ش��ده نيست، آنچه 
در مورد آن گفته مي ش��ود، »ايمن��ي گريزتر با 
انتشار ش��ديدتر«. اين يعني شما نمي توانيد به 
واكسن هايي كه تزريق كرده ايد دلخوش باشيد و 
فكر كنيد به كرونا مبتلا نمي شويد. از سوي ديگر 
صفحه 8 را بخوانيد سرعت انتقال اين...  

 بورس دوباره
به اوج 

بازمي گردد؟

 بازگشت 
 به روزهاي سخت 

يا  گذاري ساده؟



رهبر انقاب اس��امي در دي��دار جمعي از م��ردم قم به 
مناسبت سالروز قيام ۱۹ دي ۱۳۵۶ تاكيد كردند كه هدف 
اغتشاش��ات از بين بردن نقاط قوت كشور بود نه برطرف 
كردن ضعف ها. حضرت آيت الله خامنه اي در سالروز قيام 
تاريخي م��ردم ق��م در ۱۹ دي ۱۳۵۶ در ديدار جمعي از 
مردم اين شهر، حوادث تحول آفرين تاريخ را در بر دارنده 
تجربي��ات بزرگِ درس آموز يا متضمن يك س��نت الهي 
خواندند و با اشاره به نجات ايران از پنجه غارتگر و خونين 
امريكا با پيروزي انقاب اس��امي گفتند: پس از دستور 
كارتر در ۴۳ سال قبل براي سرنگوني جمهوري اسامي، 
امريكايي ها از هر وسيله اي به خصوص تبليغات و پروپاگاندا 
براي تحقق اين هدف استفاده كرده اند اما همچنان كه در 
اين اغتشاشات هم مشخص شد ناكام مانده اند و ملت بزرگ 
ايران و مسوولان كشور به فضل الهي، با همت به كارهاي 
بزرگ و تحولي، به رفع نقاط ضعف و شتاب بيشتر در مسير 

تحقق اهداف و خواسته ها ادامه مي دهند.
حضرت آيت الله خامنه اي زنده نگه داشتن و درس آموزي از 
حادثه عظيم ۱۹ دي ۵۶ قم را ضروري برشمردند و گفتند: 
نهضت عظيمي كه به پرچم��داري مردم مومن و انقابي 
قم در سراسر كشور آغاز شد، سرنگوني رژيم ديكتاتوري، 
بيرون كشيدن ايران از هاضمه غرب و احياي هويت تاريخي 
و اسامي كشور را دنبال مي كرد چرا كه ايرانِ زمان پهلوي 
در زير دست و پاي فرهنگ غلط و تسلط سياسي- نظامي 

امريكايي ها له شده بود.
ايشان كتمان يا كم رنگ كردن ايام الله و حوادث تاريخي را 
راهبرد جريان باطل دانستند و افزودند: برخاف قرآن كه 
همه را به ي��اد و ذكر ايام الله و حوادث عظيم فرا مي خواند، 
جريان باطل مي خواهد از نورافشاني و هدايت بخشي اينگونه 
ايام جلوگيري كند كه تاش براي كم رنگ كردن يا كتمان 
روزهايي مانند ۲۲ بهمن، ۲۹ بهمن، ۱۹ دي، ۹ دي، تشييع 
شهيد سليماني و تشييع شهيد حججي، نمونه هاي اين 
تاش اس��ت. رهبر انقاب با اشاره به عكس العمل سريع 
مردم مومن و با اخاص قم در ۱۷ دي ۵۶ يعني همان روز 
انتشار مقاله اي سخيف و موهن نسبت به امام خميني به 
دستور دربارِ پهلوي، گفتند: اين حركت در روز ۱۸ دي ادامه 
يافت و در ۱۹ دي به قيامي فراگير تبديل شد و قمِ پُر افتخار 
اولين پرچم انقاب را برافراشت و مسيري نوراني در كشور به 
وجود آورد. ايشان سرعت در احساس تكليف، خطرپذيري 
در مقابل رژيم سنگدل و خونخوار طاغوت، و حركت بهنگام 
و بدون ترديد را از جمله ويژگي هاي قيام ۱۹ دي مردم قم 
برشمردند و تأكيد كردند: هر حركتي كه از اين ويژگي ها 

برخوردار باشد حتماً به اهداف مورد نظر مي رسد.
رهبر انقاب، دفاع مقدس را نمونه درخشان نتيجه گرفتن 
ملت از احس��اس تكليف، ورود بهنگام و به جان خريدن 

خطرات برشمردند و گفتند: صدام ديوانه با امكانات فراوان 
و پشتيباني امريكا، شوروي، ناتو و كشورهاي مرتجع و با 
هدف تجزيه ايران حمله كرد اما ايران در اين جنگ احزاب 
پيروز شد و آنها هيچ غلطي نتوانستند بكنند و حتي يك 
وجب از خاك كشور جدا نشد. حضرت آيت الله خامنه اي 
پش��ت گرمي رژيم طاغوت به امري��كا را علت بي عقلي و 
جسارت در چاپ مقاله موهن عليه امام خميني خواندند و 
گفتند: چند روز قبل از ۱۹ دي، كارتر در تهران و در حالت 
مس��تي، ايران را جزيره ثبات ناميده ب��ود اما اين حمايت 
نتيجه اي نداد چرا كه به فرموده قرآن، نتيجه اتكا به نيروي 
كفر چيزي جز شكست نيست. رهبر انقاب با اشاره به نفوذ 
بسيار بالاي امريكا در رژيم پهلوي، مبارزه مردم با طاغوت 
را در واق��ع مبارزه با امريكا خواندند و افزودند: علت تبعيد 
امام در سال ۱۳۴۳، اعتراض ايشان به قانون كاپيتولاسيون 
بود كه به امريكايي در مقابل هر جنايتي در ايران مصونيت 
مي داد و مردم در مقابل چنين نفوذي قيام كردند و ايران 
را نجات دادند كه پايه دش��مني امريكا با ملت شد. ايشان 
نكته مهم ديگ��ر حادثه ۱۹ دي ق��م را جلوگيري از نفوذ 
افراد پُر مدعا و بي ريشه در مسير نهضت اسامي دانستند 
و خاطرنشان كردند: در مشروطه، نفوذ افراد ناباب موجب 
كج شدن راه نهضت به سمت سفارت انگليس شد اما در 
انقاب اسامي به علت حضور پر رنگ شخصيت هاي موجّه 
ديني در ميدان و پرچمداري علما در شهرهاي مختلف و 
همراه كردن دل هاي مردم با نهضت، همه حتي مخالفان 
و گروه هاي مختلف مانند كمونيست ها، مرعوب حركت 
عظي��م مردمي و آن نهيب هاي امام بزرگوار ش��دند كه از 
نج��ف و در درس طلبگي خود دنيا را به لرزه مي انداخت و 

ما هنوز حتي امام و عظمت آن شخصيت را نيز به درستي 
نشناخته ايم. رهبر انقاب اسامي، پيروزي انقاب و نجات 
ايران از سلطه سنگين امريكا را علت اصلي دشمني با نظام 
اسامي برشمردند و با اشاره به انتشار سندي طبقه بندي 
ش��ده از يك مركز معتبر امريكايي مبني بر دستور كارتر 
رييس جمهور وقت براي س��رنگوني جمهوري اسامي، 
آن هم فقط ۱۰ م��اه پس از پيروزي انق��اب، گفتند: بر 
اساس اين سند، كارتر به سازمان سيا دستور مي دهد كه 
جمهوري اسامي را س��رنگون كند و اولين راهبردي كه 
براي سرنگوني ذكر كرده، استفاده از ابزار تبليغات است. 
حضرت آيت الله خامنه اي تاش براي ضربه زدن به نظام 
اسامي به وس��يله مجموعه اي از اقدامات اعم از تهديد، 
تحريم، جاسوسي، نفوذ، فشار حداكثري، ايجاد اتحادهاي 
ضد ايراني، ايران ستيزي، اسام ستيزي و شيعه ستيزي را 
تاش مستمر امريكايي ها در طول ۴۳ سال گذشته خواندند 
و افزودند: در رأس همه اين كارها، ضربه زدن به جمهوري 

اسامي به وسيله تبليغات بوده است.
ايشان افزودند: البته معلوم است كه دشمن موفق به عملي 
كردن نيت شوم خود نش��ده و جمهوري اسامي امروز با 
ريشه هاي مستحكم خود در داخل و حتي منطقه، قابل 
مقايسه با روز اول نيست اما آن كارها به كشور ضربه زد و ما 

مي توانستيم جلوتر از نقطه كنوني باشيم.
رهبر انقاب، تمركز توان كشور بر مقابله با جنگ تحميلي 
هشت ساله و همچنين مقابله با فشارها و تحريم ها را موجب 
كند شدن پيشرفت كشور دانستند و خاطرنشان كردند: آن 
توان مي توانست به صورت كامل صرف سازندگي، پيشرفت 

و ريشه كني فقر شود.

ايش��ان جب��ران و برطرف ك��ردن كندي هاي ناش��ي از 
دشمني ها را ممكن خواندند و افزودند: با كار بيشتر، ايمان و 
اعتقاد، و مجاهدت خستگي ناپذير و شبانه روزي مي توانيم 
در همه بخش ها ضعف ها را برطرف كنيم همچنان كه در 
حوزه هاي علمي، دفاعي و بخش هاي��ي از توليد، كارها و 

جبران هاي خوبي انجام شده است.
حضرت آيت الله خامنه اي در بخش ديگري از سخنانشان 
به تحلي��ل هدف طراحان اغتشاش��ات اخير پرداختند و 
گفتند: دست دشمن خارجي در اين حوادث كاماً عيان 
بود و اينكه تا گفته مي شود دخالت دشمن خارجي، عده اي 
آن را انكار مي كنند و مي گويند اين حوادث تقصير ش��ما 
است، صحيح نيست. ايشان با اشاره به نقش آفريني آشكار 
و غيرقابل اغم��اض امريكايي ها و اروپايي ه��ا در حوادث 
اخير خاطرنشان كردند: مهم ترين وسيله دشمن در اين 
اغتشاشات كار تبليغاتي و وسوسه از طريق فضاي مجازي 
و رسانه هاي غربي، عربي و عبري بود. رهبر انقاب اسامي 
افزودند: عده اي اين طور وانمود مي كردند كه افراد حاضر 
در اغتشاش��ات مخالف ضعف هاي مديريتي و اقتصادي 
كشور هس��تند، در حالي كه بر عكس، هدف آنها برطرف 
كردن ضعف ها نبود بلكه هدفشان از بين بردن نقاط قوت 
كشور بود. ايشان در تبيين اين مساله به هدف قرار دادن 
نقاط قوتي همچون امنيت كشور، متوقف كردن پيشرفت 
علمي از طريق به تعطيلي كشاندن مراكز تحصيلي و علمي، 
متوقف كردن رشد توليد داخلي و همچنين متوقف كردن 
مسائل در حال رونق گيري مانند گردشگري اشاره كردند 
و افزودند: البته در اينكه مشكل اقتصادي و معيشتي وجود 
دارد شكي نيست اما آيا اين مشكل با آتش زدن سطل زباله 
و اغتشاش خياباني حل مي شود؟ بدون ترديد اين كارها 
خيانت است و دستگاه هاي مسوول نيز با خيانت، برخورد 
جدي و عادلانه مي كنند. ايشان در بخش پاياني سخنانشان 
به دو مساله ديگر نيز اشاره كردند. مساله اول تأكيد مجدد 
بر »جهاد تبيين« بود كه در اي��ن زمينه گفتند: در رأس 
نقشه هاي بدخواهان، تبليغات و به قول خودشان پروپاگاندا 
است كه عاج آن، تبيين صحيح حقايق از زبان هاي مختلف 
و با ابتكار و نوآوري است چرا كه راه برطرف كردن وسوسه 
تبليغاتي اثرگذار بر ذهن جوان و نوجوان باتوم نيست بلكه 
تبيين و روشنگري است. نكته پاياني رهبر انقاب، تأكيد 
بر انجام شدن كارهاي بزرگ و تحولي بود. حضرت آيت الله 
خامنه اي، اصل انقاب اسامي را تحولي بزرگ و عبور دهنده 
كشور از گردنه هاي سخت خواندند و افزودند: در ادامه راه 
نيز در زمينه هاي مختلف همچون اقتصاد، فرهنگ، امنيت 
و علم نيازمند كارهاي بزرگ و تحولي هستيم و اين تحول 
مبتكرانه با وجود مسوولان و جوانان پر تاش در دانشگاه ها 

و بخش هاي ديگر، ممكن و شدني است.
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ترامپ و همدستانش
بايد محاكمه شوند

قاليباف تأكيد كرد: آقاي رييس، اين روزها سالگرد ترور 
ناجوانمردانه سردار قاسم سليماني و ابومهدي المهندس 
قهرمان بين المللي مبارزه با تروريس��م و ياران ايثارگر 
ايشان در فرودگاه بغداد توسط اشغالگران امريكايي است. 
شهيد سليماني وجود خويش را صرف خدمت خالصانه به 
امنيت منطقه اي و جهاني كرد و اقدامات موثري در مقابله 
با تروريسم بين المللي و گروه هاي تكفيري انجام داد. وي 
بيان كرد: بي ترديد اقدام جنايتكارانه رييس جمهور وقت 
امريكا در به شهادت رساندن سردار سليماني، مصداق 
بارز و قطعي »تروريس��م دولتي« است. ترامپ، و كليه 
همدستان و معاونانش در اين اقدامِ ضدبشري، در قبال 
اين جنايت بزرگ »مسووليت قطعي بين المللي« داشته 
و بايد در مقابل محاكم صالحه  مربوطه و وجدان بشري 
مسوول و پاسخگو گردند. رييس دستگاه قانونگذاري 
كشور گفت: همكاران گرامي، موضوع فلسطين و مردم 
مظلوم آن، شايسته توجه جدي تر محافل بين المللي 
است. ما معتقديم كه حل نهايي بحران فلسطين نه از 
طريق طرح هاي تحميلي براي تحكيم اشغالگري، بلكه 
از طريق رجوع به آراي ملت فلسطين، بازگشت آوارگان 
فلسطيني به اين كشور و ايجاد صلحي عادلانه ممكن 
خواهد بود. قاليباف اظهار داشت: در پايان، اين باور اصولي 
جمهوري اسامي ايران را تكرار مي كنم كه به منظور فائق 
آمدن به چالش هاي موجود و دستيابي به اهداف مشترك 
خويش به وي��ژه در زمينه تقوي��ت چندجانبه گرايي، 
مجالس قانون گ��ذاري و نمايندگان مجالس به عنوان 
نماين��دگان ملت ها، از نقش و جايگاه بس��زا برخوردار 
هس��تند. رييس مجلس شوراي اس��امي تاكيد كرد: 
اينجانب از طرف نمايندگان محترم مجلس ش��وراي 
اسامي ايران، آمادگي كامل پارلمان جمهوري اسامي 
اي��ران را براي تقويت هم��كاري  و تعامات با همتايان 
خويش در ديگر مجالس آسيايي اعام مي نمايم. در اين 
راستا لازم به يادآوري است كه مجلس شوراي اسامي 
پيش نويس قطعنام��ه اي را با عنوان »ارتقاي همكاري 
ميان اعضاي مجمع مجالس آسيايي با هدف گسترش 
و تقويت چندجانبه گرايي« ارايه نموده است كه تصويب 
آن توسط مجمع مجالس آسيايي مي تواند زمينه ساز 
ايجاد تحول در همكاري مش��ترك مجالس آسيايي و 
توسعه چندجانبه گرايي در آسيا باشد. رييس دستگاه 
قانونگذاري كش��ور در اين اجاس آس��يايي گفت: ما 
نيازمند تحقق يك نظم بين المللي جديد و عادلانه هستيم 
كه آسيا الهام بخش و سرچشمه اصلي آن باشد. در اين 
راستا مهم است كه به ايده چندجانبه گرايي، به عنوان 
يك الگوي همكاري آسيايي متعهد بمانيم. در اين راستا 
متعهد ماندن به اصول اساسي مانند احترام به حاكميت 
و تماميت ارضي همه كشورها، حمايت از عدم مداخله 
در امور داخلي يكديگر، احترام به حق انتخاب مستقل 
ملت ها و مخالفت موثر با يك جانبه گرايي و اشغالگري 
ضرورت دارد. قاليباف اظهار داشت: ما ملت هاي آسيايي 
چنانچه در اين برهه حساس از تاريخ به وظايف خود به 
درستي عمل نماييم، تأثير اقدامات ما به جغرافياي اين 
قاره كهن محدود نشده و جهان را دستخوش تغييرات 
مثبتي خواهد س��اخت كه ارمغان آن براي دنيا، صلح، 
امنيت و رفاه خواهد ب��ود. براي تحقق اين مهم، ما بايد 
به نيازهاي مبرم تمامي كشورهاي آسيايي توجه كافي 
مبذول داش��ته و همكاري هاي عمل��ي در زمينه هاي 
كليدي مانند كاهش فق��ر، امنيت غذايي، تأمين مالي 
توسعه متوازن و صنعتي ش��دن را با هم به پيش ببريم 
تا بدين ترتيب به توسعه برابر و عادلانه براي كليه ملل 
آسيايي نائل گرديم. رييس مجلس شوراي اسامي ادامه 
داد: در حال حاضر جهان در حال سپري كردن دوره اي 
پرچالش است. چالش هايي كه تنها مربوط به يك كشور، 
يك منطقه يا يك قاره نيس��تند، بلكه همه انسان ها را 
در ه��ر كجاي كره زمي��ن تحت تأثير ق��رار مي دهند. 
چالش هايي همچون تغييرات آب و هوايي، بيماري هاي 
همه گير، تروريسم، اشغالگري و تجاوزگري قدرت هاي 
امپرياليس��تي، نقض حقوق بشر و مهاجرت. وضعيت 
امروز جهان به گونه اي است كه همه ما بايد براي حل 
اين چالش ها احساس مسووليت كرده و با همكاري 
يكديگر براي ساختن آينده اي مشترك تاش كنيم. 
انسانيت براي عبور از چالش هاي حال و آينده مسيري 
جز همبستگي و همكاري در پيش ندارد. وي بيان كرد: 
امروزه آسيا به جايگاهي در جهان دست يافته است 
كه مي تواند نقش جدي و مهمي براي حل مشكات 
جهاني ايفا كند. در س��ال هاي اخير، آسيا از رشد و 
توسعه بالايي برخوردار بوده كه اين واقعيت در حال 

محقق ساختن »معجزه آسيايي« است.

تأكيد رييس جمهور
بر كنترل قيمت ها 

اعضاي س��تاد هماهنگي اقتصادي دولت گزارش 
بانك مركزي و وزارت صنعت، معدن و تجارت درباره 
رشد شاخص هاي اقتصادي كشور در عرصه توليد 
و اش��تغال را مورد بحث و تبادل نظر ق��رار دادند. در 
جلسه ستاد هماهنگي اقتصادي دولت كه به رياست 
سيد ابراهيم رييسي برگزار ش��د، گزارش هايي در 
زمينه رشد اقتصاد ايران، توليد و اشتغال ارايه و مورد 
بررس��ي قرار گرفت. ابتدا گزارش بانك مركزي در 
خصوص رشد ۳ درصدي اقتصاد ايران در نيمه نخست 
امسال ارايه شد. براس��اس اين گزارش گروه نفت با 
۶,۶ درصد، صنايع و معادن با ۳.۸ درصد، خدمات با 
۲.۶ درصد و گروه كشاورزي با ۱.۱ درصد بيشترين 
ميزان رشد را در شش ماه نخست امسال داشته اند. 
در اين گزارش همچنين اعام شد در تابستان ۱۴۰۱ 
برخي زير گروه ها از جمله حمل و نقل و انبارداري با 
۱۵,۹ درصد و صنعت با ۸.۷ درصد رشد كم سابقه اي 
را تجربه كرده اند. بر اس��اس گزارش بانك مركزي 
ميزان رشد سرمايه گذاري در ماشين آلات در نيمه 
اول ۱۴۰۱ نويدبخش بهبود وضعيت توليد و اشتغال 
در سال هاي آينده است. در جلسه ستاد هماهنگي 
اقتصادي همچنين وزير صنع��ت، معدن و تجارت 

از افزايش توليد و مديريت بازار خودرو گزارش داد.

عدم اعلام وصول بودجه 
خلاف قانون اساسي است

يك حقوقدان گفت: ما نمي توانيم دولت را مكلف 
كنيم كه لايحه بودجه سال ۱۴۰۲ را در چارچوب 
قانون برنامه هفتم توسعه تصويب كند؛ زيرا هنوز 
قانوني به تصويب نرس��يده است. مرتضي خمسه 
درباره اعام وصول شدن لايحه بودجه در مجلس، 
گفت: اين موضوع كه دولت را مكلف كنيم كه لايحه 
بودجه س��ال ۱۴۰۲ را براساس قانون برنامه هفتم 
تنظيم كند و قبل از اينكه قانون برنامه به تصويب 
رسيده باشد، حق ارايه لايحه بودجه را ندارد، خاف 
منطق، قانون و نيز قانون اساسي است. اين مدرس 
دانشگاه ادامه داد: ما نمي توانيم دولت را مكلف كنيم 
كه لايحه بودجه سال ۱۴۰۲ را در چارچوب قانون 
برنامه هفتم توسعه تصويب كند؛ زيرا هنوز قانوني 
به تصويب نرسيده است و تاخير در تصويب قانون 
برنامه هفتم و عدم ارايه لايحه آن توس��ط دولت، 
متوجه دولت نيس��ت؛ چرا كه سياست هاي كلي 
برنامه هفتم تازه شش ماه قبل از اتمام برنامه يعني 
شهريور امسال به تصويب مجمع تشخيص مصلحت 
نظام رسيده و يك روزه دولت نمي تواند به محض 
اباغ سياس��ت لايحه برنامه هفت��م در چارچوب 
سياس��ت هاي كلي نظام آن را تنظي��م و تصويب 
كرده و به مجلس تقديم كند و اين امر نيازمند بحث 
و بررسي است. خمس��ه در پايان گفت: زماني كه 
سياست هاي لايحه برنامه هفتم دير به دست دولت 
رسيده، مكلف دانستن دولت به اينكه بايد سريعتر 
لايحه برنامه هفتم را ارسال كند و تا قبل از آن نبايد 
لايحه بودجه را ارسال كند، به معناي تخلف ديگر 
دولت است؛ زيرا دولت به موجب قانون بايد تا ۱۵ آذر 
ماه لايحه بودجه را ارسال مي كرد؛ لذا اين دو تكليف 
كه متناقض هستند باعث نمي شود كه دولت را به 
بي قانوني تش��ويق كنيم و اينكه اول لايحه برنامه 
هفت��م را بنويس و بعد لايح��ه بودجه ۱۴۰۲ را. 
اين امر مستلزم تخلف دولت از قانون خواهد بود 
و مجلس نمي تواند چنين اقدامي داش��ته باشد؛ 
كما اينكه عدم اعام وصول لوايح دولت توس��ط 

مجلس، خود يك بدعت غيرقانوني است.

    مجلس بايد لايحه بودجه ١۴٠٢ را
اعلام وصول كند

يك عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي 
اسامي با تاكيد بر اينكه بايد مجلس لايحه بودجه 
١۴٠٢ را اعام وصول كند، گفت: نظر ما اين است 
كه اول مجلس وارد رس��يدگي به بودجه ش��ده و 
برنامه شش��م براي ۶ ماه ديگر تمديد شود؛ بودجه 
چن��د دوازدهم به ضرر اقتصاد كش��ور خواهد بود. 
حجت الاس��ام س��يدمحمدرضا ميرتاج الديني 
درباره اختاف نظر بين مجلس و دولت در خصوص 
تقدم و تاخر در بررسي لوايح برنامه هفتم و بودجه 
۱۴۰۲ گفت: اينكه بگوييم تا زماني كه برنامه هفتم 
به مجلس تقديم مي شود مجلس وارد بررسي لايحه 
بودجه نمي شود، قابل قبول نيست. البته طبق آيين 
نامه مجلس، دولت بايد لايحه بودجه را با تشريفات 
به صح��ن علني مجلس تقديم مي ك��رد اما چون 
زمان ارايه بودجه بعد از پايان جلسه علني دوشنبه 
۵ دي مجلس بود، دولت لايحه بودجه سال آينده 
را به هيات رييسه فرستاد. وي درباره اينكه آيا اعام 
وصول نكردن لايحه بودجه خاف قانون اساس��ي 
است؟ بيان كرد: نمي توان گفت كه اين اقدام خاف 
قانون اس��ت؛ هيات رييسه مي گويد كه دولت بايد 
اول لايحه برنامه هفتم را به مجلس تقديم كند كه 
اين هم درست است اما در آيين نامه داخلي مجلس 
نيس��ت كه اگر دولت لايحه برنام��ه را ارايه نكرد، 
مجلس لايحه بودجه را نپذيرد. اين عضو كميسيون 
برنامه و بودجه مجلس توضيح داد: دولت در تقديم 
بودجه، بر اساس مصوبه جديد مجلس مبني بر دو 
مرحله اي شدن بررسي بودجه عمل كرد و آن را به 
مجلس فرستاد؛ پس دليل اينكه دولت جداول را به 
مجلس نفرستاده به استناد طرح مجلس است كه 
اين طرح روز گذش��ته هم به تاييد شوراي نگهبان 
رسيد و عماً فضا آماده شده است. وي ادامه داد: بر 
همين اساس دولت مرحله اول تقديم بودجه را انجام 
داده است. ما ديروز به دولت گفتيم بايد بودجه را به 
صورت رسمي به مجلس تقديم كند منتها تاكيد و 
اصرار هيات  رييسه بر آن است كه دولت ابتدا لايحه 
برنامه هفتم را به مجلس ارايه كند كه اين هم تا آخر 
دي ماه طول مي كشد. ميرتاج الديني خاطرنشان 
ك��رد: ذكر اي��ن نكته ضروري اس��ت ك��ه تدوين 
سياس��ت هاي برنامه هفتم در مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام يك س��ال و نيم به طول كشيد و در 
نهايت آخر ش��هريور به دولت ارايه شد پس چطور 
انتظار مي رود دولت كه مشغول بررسي بودجه بوده، 
بتواند ظرف سه ماه هم بودجه را تكميل كرده و هم 
برنامه را بنويسد؛ در اينجا بايد مجلس كوتاه آمده ما 
با هم كنار آييم. در اين شرايط مي توان ۶ ماه ديگر 
برنامه ششم را تمديد كرد تا در فرصتي مناسب به 
بررسي برنامه هفتم بپردازيم و آسمان به زمين هم 
نمي آيد. وي اضافه كرد: بر اين اساس بايد مجلس 
لايحه بودجه ١۴٠٢ را اع��ام وصول كند و دولت 
هم لايحه برنامه هفتم را بدهد؛ بعد از تقديم لايحه 
برنامه مي توان در مجلس بحث كرد كه تقدم و تأخر 
بررسي برنامه و بودجه چطور باشد؛ نظر ما اين است 
كه اول مجلس وارد رسيدگي به بودجه شده و برنامه 
ششم براي ۶ ماه ديگر تمديد شود چون نبايد كشور 
را معطل كرد. بودجه چند دوازدهم به ضرر اقتصاد 
كش��ور خواهد بود. اين نماينده مجلس در پايان با 
اشاره به جلس��ه اخير سران قوا گفت: يكي از موارد 
تاكيد شده در جلسه هفته گذشته سران قوا اين بود 
كه جامعه را به ثبات اقتصادي برسانند؛ سوال من 
اين است كه بودجه چند دوازدهم جامعه را به ثبات 
اقتصادي مي رساند يا تصويب كامل بودجه؟ پس 
چرا با هم همكاري نمي كنيد كه بودجه تصويب 

شود و به ثبات اقتصادي نزديك شويم؟

رهبرمعظمانقلاب:

توضيحاتعجيبميركاظمي:تاماهآيندهبهيكجاييميرسيم!

راه برطرف كردن وسوسه اثرگذار بر ذهن »باتوم« نيست 
روشنگري است

دولت منتقد مجلس، مجلس منتقد دولت، مردم تماشاچي بي برنامگي
چه كسي بايد برنامه اقتصاد ايران براي سال آينده را 
نهايي كند؟ هيچ كس نمي داند! اين نتيجه ماه ها بحث 
و گمانه زني و مذاكره ميان قواي مقننه و مجريه و البته 
ناهماهنگي هايي اس��ت كه ميان اين دو قوه با س��اير 
نهادها وجود دارد. دولت مي گويد كه سياست هاي كلي 
برنامه هفتم توسعه دير از مجمع تشخيص به دستش 
رس��يده و به اين ترتيب به اين جمع بندي رسيده كه 
ابت��دا كار بر روي لايحه بودجه را تمام كند و س��پس 
به س��راغ برنامه هفتم برود. از سوي ديگر نمايندگان 
مجل��س در آبان ماه مصوب��ه اي را نهايي كردند كه بر 
اساس آن بايد تحويل بودجه به مجلس در دو مرحله 
انجام مي ش��د و ابتدا متن و س��پس جداول تحويل 
مي ش��د. چند هفته پس از آن وقتي مش��خص شد 
شوراي نگهبان به مصوبه مجلس ايراد دارد، نمايندگان 
انتظار داشتند كه بودجه به شكل سال هاي قبل تحويل 
آنها شود اما آنچه كه دولت تحويل داده تنها بخشي از 
بودجه است و در شرايطي كه سازمان برنامه و بودجه 
اعام كرده كه اين كار در مسير اجراي مصوبه مجلس 
بوده، نمايندگان نس��بت به آن انتقاد كرده اند. در اين 
ميان شوراي نگهبان نيز اعام كرده كه ايرادات مصوبه 
مجلس برطرف شده و مشكلي براي اجرا ندارد. به اين 
ترتيب دو قوه بخش��ي از خواسته هاي خود را محقق 
شده مي بينند اما در عين حال از يكديگر انتقاد دارند. 
مجلس مي گوي��د كه نه تنها بر خ��اف برنامه ريزي 
ابتدايي، دولت ابتدا برنامه هفتم توسعه را تحويل نداده 
كه حتي لايحه را نيز به طور كامل آماده نكرده است و از 
سوي ديگر دولت مي گويد تا زمان نهايي شدن برنامه 
هفتم توسعه، مجلس مي تواند بودجه را بررسي كند 
و اين موضوع حتي به انتقاد ضمني سخنگوي دولت 

نيز منجر شده است.
در حالي كه رييس مجلس چند روز قبل رسما تكرار 
كرد كه برنامه ششم توسعه ديگر امكان قانوني براي 
تمديد ندارد و از اين رو دولت بايد ابتدا برنامه توسعه را 
تحويل بدهد و سپس بر اساس آن بودجه نهايي شود 
اما آنطور كه رييس س��ازمان برنامه و بودجه گفته، تا 
ماه آينده خبري از برنامه توسعه نيست و حتي در آن 
زمان نيز مشخص نيست چه ميزان از آن آماده خواهد 
شد. سيد مسعود ميركاظمي رييس سازمان برنامه و 
بودجه در پاسخ به سوالي در خصوص بحث هايي كه 
در مورد كس��ري بودجه از سوي مركز پژوهش هاي 
مجلس و رييس كميس��يون اقتصادي مطرح ش��د 
گفت: در خصوص بحث مطرح ش��ده از سوي رييس 
كميسيون اقتصادي بايد با خود ايشان صحبت كنيد 

اما خود ايش��ان گفتند كه كسري ۴۰۰ هزار ميليارد 
توماني را مطرح نكردند. معاون رييس جمهور با تاكيد 
براينكه كسري بودجه نداريم گفت: روز گذشته نيز 
گزارش جزييات تحقق بودجه در كميسيون برنامه 
و بودجه مطرح شد. براين اساس وضعيت درآمدها و 
مصارف را تشريح كرديم. نمايندگان نيز تشكر كردند 
چرا كه اولين سالي است كه برآوردها و عملكردها در 
حال نزديك شدن به يكديگر هستند و شاهد تحقق 
بيش از ۹۰ درصدي منابع هستيم. جاي شكر دارد كه 
با وجود همه محدوديت ها توانستيم منابع را محقق 
كنيم. لازم به ذكر اس��ت كه شب گذشته نيز رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه گفته بود كه به دليل اينكه 
بررس��ي سياس��ت هاي برنامه هفتم توسعه با تاخير 
انجام و پس از آن به دولت اباغ ش��د، ما اين برنامه را 
در دستور كار قرار داديم. بررسي برنامه زماني صورت 
گرف��ت كه س��ازمان برنامه و بودج��ه درگير تدوين 
بودجه س��ال ۱۴۰۲ ش��ده بود. ميركاظمي با اشاره 
به اينكه اق��دام براي تدوين بودجه معمولا از مرداد تا 
شهريور ماه در سازمان برنامه و بودجه آغاز مي شود، 
گفت: بودجه تدوين شده اواخر مهرماه به هيات دولت 
ارس��ال مي ش��ود. همچنين اين بودجه تا ۱۵ آذر در 
دولت بررسي و نهايتا تقديم مجلس شوراي اسامي 
مي شود. معاون رييس جمهور با بيان اينكه همچنين 
بودجه ش��ركت هاي دولتي بايد تا ابتداي آبان ماه به 
مجلس ارس��ال مي ش��د، بيان كرد: از اين رو بودجه 
ش��ركت هاي دولتي ابتداي آبان ماه به مجلس ارايه 
شد. ميركاظمي با بيان اينكه در حين بررسي بودجه 
سالانه، سياست هاي كلي برنامه هفتم توسعه اباغ 
شد، تاكيد كرد: در اين شرايط بين اينكه سياست هاي 
كلي برنامه مدنظر قرار گيرد يا بودجه سال ۱۴۰۲ يك 
تاقي اتفاق افتاد. همچنين بايد به اين نكته اشاره كرد 
كه ظرفيت سازمان برنامه و بودجه ظرفيت محدودي 
است و نمي تواند تكميل هر دو برنامه را با هم انجام دهد 
و قاعدتا بايد در اين زمينه اولويت بندي مي كرد كه ما 
نهايتا فعاليت در زمينه بودجه سالانه را ادامه داديم. 
فكر مي كنم ظرف يك ماه آينده حداقل برنامه هفتم 

توسعه را به يك جايي مي رسانيم.
اينكه اصلي ترين مسوول تصميم گيري و برنامه ريزي 
اقتصادي كش��ور مي گويد در ماه آينده به يك جايي 
مي رس��يم خود توضيح��ي عجيب اس��ت كه حتي 
زمان بندي دقيقي را نيز نشان نمي دهد. از سوي ديگر 
اما اين درجا زدن در مجلس، باعث ش��ده سخنگوي 
دولت نيز لب به انتقاد ب��از كند. وي گفت: طي توافق 

و تعاملي كه با مجلس محترم داش��تيم، بنا ش��د در 
چارچوب همين طرح مجلس، بودجه به صورت چند 
مرحله اي ارايه گردد؛ به همين دليل بودجه شركت هاي 
دولتي زودتر به مجلس ارسال شد. از طرف ديگر، قانون 
دولت را مكلف ك��رده كه تا ۱۵ آذر هر س��ال، لايحه 
بودجه س��ال آينده را به مجلس ارايه دهد. با توجه به 
نهايي نشدن طرح مجلس تا ۱۵ آذرماه، تاخير بيشتر 
در ارس��ال لايحه بودجه به مجلس، مش��كاتي را در 
پي داش��ت، لذا دولت دو هفته پي��ش لايحه بودجه 
سال ۱۴۰۲ را به مجلس محترم ارايه كرد. سخنگوي 
دولت با اشاره به اين موضوع كه اجراي بدون تبعيض 
قانون در چنين مواردي راهگشاست، تاكيد كرد: قانون 
اساسي دولت را مكلف به ارايه لايحه بودجه و مجلس 
را ملزم به بررسي آن كرده است. پس از ارايه بودجه به 
دولت، مبناي قانوني عدم وصول آن براي دولت روشن 
نيست. توزيع به موقع بودجه بين نمايندگان، فرصت 
بيشتري در اختيار ايش��ان قرار مي دهد تا به بررسي 
بودجه بپردازند. وي در پاس��خ به اين س��وال كه چرا 
مجلس وصول و بررسي بودجه ۱۴۰۲ را به ارايه لايحه 
برنامه هفتم منوط كرده اس��ت، تصريح كرد: تدوين 
برنامه هفتم توسعه در مراحل نهايي است و به محض 
اتمام كار، به زودي به مجلس محترم ارس��ال خواهد 
ش��د. دبير هيات دولت گفت: فرآين��د تدوين بودجه 
۱۴۰۲ از فروردين آغاز شده بود، اما سياست هاي كلي 
برنامه هفتم در شهريورماه اباغ شد و به محض اباغ 
اين سياست ها، تدوين برنامه هفتم هم در دستور كار 
دولت قرار گرفت. طبعاً بدون اباغ سياست هاي كلي، 
امكان نهايي كردن برنامه هفتم وجود نداشت. از طرف 
ديگر، تصور اينكه برنامه پنجساله كشور را مي توان دو 
سه ماهه نوشت، منطبق با واقعيات موجود و يك نظر 
كارشناسي شده نيس��ت. بهادري جهرمي با اشاره به 
اين موضوع كه بودجه ۱۴۰۲ منطبق بر سياست هاي 
كلي برنامه هفتم تدوين ش��ده اس��ت، تصريح كرد: 
بودجه، ماك عمل و دستور كار دولت است. از حقوق 
كارمندان گرفته تا طرح هاي عمراني و بهداش��تي و 
... منوط به تصويب اين لايحه اس��ت. وي با اش��اره به 
رويه مجلس شوراي اس��امي گفت: دولت سيزدهم 
كه لايحه بودج��ه ۱۴۰۲ را دو هفته پيش به مجلس 
ارايه كرده است، اما در موارد بسياري مجلس محترم 
شوراي اسامي، لوايح بودجه را خارج از مواعد قانوني 
هم اعام وصول و بررسي كرده است. به عنوان نمونه، 
همين مجلس يازدهم لايح��ه بودجه ۱۴۰۰ را اواخر 
بهمن ماه ۱۳۹۹ از دولت دوازدهم دريافت و آن را اعام 

وصول كرد. بهادري جهرمي نسبت به وصول و بررسي 
بودجه ۱۴۰۲ در مجلس ابراز اميدواري و تصريح كرد: 
همه تاش دولت، مجلس و قوه قضاييه معطوف به رفع 
مشكات جاري و پيش��رفت ايران است. تعامل بين 
قوا در موارد بس��ياري راهگش��ا بوده و مردم طعم اين 

همكاري فراقوه اي را چشيده اند.
به اين ترتيب پس از انتقادهايي كه در روزهاي گذشته 
از سوي نمايندگان مجلس مطرح شده بود، حالا نوبت 
به دولت رسيده كه رسما بر مواضع خود پافشاري كند. 
مجلس اما به برنامه ابتدايي خود اصرار دارد اما اين بار 
آنطور كه يكي از نمايندگان گفته گزينه جديد، بررسي 
همزمان دو لايح��ه با يكديگر اس��ت. نماينده مردم 
اليگودرز در مجلس با اش��اره به رويكرد هيات رييسه 
كه تاكيد به بررسي برنامه هفتم توسعه پيش از لايحه 
بودج��ه ۱۴۰۲ را دارد، اظهارداش��ت: در بودجه هاي 
سنواتي گذشته شاهد بوديم كه حدود ۱۰ تا ۲۰ درصد 
لايحه بودجه پس از ارسال به مجلس توسط نمايندگان 
دچار تغيير مي شود و بيش از ۸۰ درصد لايحه بودجه 
بدون تغيير به تصويب مي رسد كه از اين حيث نگراني 
براي اختصاص منابع و تحقق آن در لايحه بودجه بدون 
داشتن برنامه هفتم توس��عه وجود ندارد. وي درباره 
اينكه گفته مي ش��ود لايحه بودجه ۱۴۰۲ به صورت 
س��ه دوازدهم در مجلس بررس��ي و تصويب خواهد 
ش��د، عنوان كرد: بررسي و تصويب اين مدل از لايحه 
بودجه معقول و منطقي نيست و بخش هاي مختلف 
كشور را دچار آسيب خواهد كرد. خدابخشي بررسي 
هر دو لايحه بودجه و برنامه هفتم توسعه در مجلس 
را امكان پذير دانس��ت و گفت: براي حل شدن چالش 
پيش رو پيش��نهاد مي شود كميسيون تلفيق بودجه 
و كميسيون تلفيق برنامه در مجلس تشكيل شود تا 
بررسي هر دو لايحه را به صورت همزمان در مجلس 
رسيدگي كنند. از نظر قانوني هم منعي براي بررسي 
همزمان دو لايحه وجود ندارد. عضو كميسيون برنامه 
و بودجه با اشاره به تاييد شوراي نگهبان درباره بررسي 
دو مرحله اي لايحه بودج��ه ۱۴۰۲ گفت: در اين باره 
هنوز به صورت رسمي مطلبي دريافت نشده است. اما 
با توجه به تاييد شوراي نگهبان امكان آن وجود دارد. به 
اين ترتيب در شرايطي كه مشكات اقتصادي به جاي 
خود باقي هستند و مردم آن را تجربه مي كنند، اين بار 
بايد تماشاچي اختافات دو قوه نيز باشند، اختافي 
كه نه بر سر متن لوايح كه بر سر چگونگي بررسي آنها 
ش��كل گرفته و به نظر هنوز راه حلي نيز براي آن پيدا 

نشده است.



چهارشنبه هفته اي كه گذشت وزارت كار ميزبان جلسه اي 
مشترك ميان وزراي كار، بهداشت و رييس سازمان برنامه 
و بودجه كل كشور با موضوع »تامين منابع درمان رايگان 
در مناطق روستايي كمتر برخوردار« بود. به گزارش ايلنا، 
در اين جلس��ه كه گويا در آن مباحثي درباره خط فقر و 
معيشت به خصوص در مناطق روستايي و محروم كشور 
نيز قرار بود مطرح شود، به درخواست وزير بهداشت جلسه 
ناگهان از خبرنگاران خالي شد، اما گزارش هفته گذشته 
وزارت كار در رابطه با خط فقر و اختلاف آن با ساير ارقام 
مطرح شده از سوي كارشناس��ان، گوياي آمادگي براي 
ايجاد تمهيدات و آرايش هايي دفاعي از سوي ضلع دوم 
و س��وم مذاكرات سه جانبه در برابر طرف كارگري پيش 
از برقراري جلسه سرنوشت ساز تعيين حداقل مزد سال 

۱۴۰۲ در ابتداي اسفندماه است.

   ماجراي تعيين دو خط فقر 
در گزارش اخير وزارت كار

در گزارش اخير وزارت كار طبق محاس��بات كارشناسان 
اين س��ازمان، خط فقر براي تهران و كلانشهرهاي بزرگ 
مشابه حدود ۱۴.۵ ميليون تومان به ازاي هر خانوار تعيين 
و اين رقم براي شهرس��تان ها و روستاها نصف اين مقدار 
يعني متوسط ۷.۷ ميليون نفر محاسبه شد. فاصله بيش 
از دو برابري ميان حداقل دريافتي افراد بالاي خط فقر در 
تهران با شهرس��تان ها و نقاط حاشيه اي البته با احتساب 
قيمت هاي ثابت خوراك، پوشاك، حمل و نقل و بهداشت، تا 
حد زيادي عجيب است؛ چه اينكه كارشناسان تنها دو مورد 
»مسكن« و »آموزش« را داراي هزينه متوسط متفاوت از 
تهران ارزيابي مي كنند. با اين حال بسياري از كارشناسان 
حوزه مسكن اعتقاد دارند ارجاعي ساده به ليست قيمت هاي 
نرم افزارهاي جست وجوي نرخ مسكن و اجاره بها، نشان 
مي ده��د كه فاصله نجومي ميان تهران و شهرس��تان در 
بحث مس��كن چندان محوريت ندارد.  اعضا و نمايندگان 
كارگري شوراي عالي كار از ديرباز بر اين باور بودند كه اما و 
اگرهاي وزارت كار و سازمان برنامه و بودجه در دولت هاي 
مختلف در آس��تانه مذاكرات حداقل دستمزد پيرامون 
خط فقر و »شكاف نمايي« ميان خط فقر اعلامي از سوي 
كارفرمايان و كارگران با دولت و همچنين خط فقر و سبد 
معيشت )كلانشهرها و روستاها( امري است كه هر ساله 
تكرار مي شود.  صرف نظر از نقدهاي روشني كه به تئوري 
مزد منطقه اي و الگوبرداري غلط در اين رابطه از »مزدهاي 
استاني« در كشور چين صورت مي گيرد، بسياري با نشان 
دادن نزديكي سبد مصرفي كالا ميان ساكنان شهر تهران و 
ديگر شهرستان ها، ثابت مي كنند كه همان نقدهاي قديمي 
به تئوري »منطقه اي س��ازي حداقل دستمزد مصوب« 

اكنون نيز بر اين ايده وارد است.

   مقدمات ايجاد تبعيض 
در حداقل دستمزد سال آينده؟

در شرايطي كه حتي بين سبد معيشت و خط فقر برخي 
استان هاي نسبتا محروم در نزديكي پايتخت چيزي حدود 
دو برابر فاصله باشد، ايجاد تبعيض در تعيين حداقل دستمزد 
س��ال آتي، به همين ميزان به آمار مهاجرت نيروي كار و 
تخليه شهرستان ها و روستاها- كه نيم قرن پس از اجراي 
اصلاحات ارضي در دوره پهل��وي هنوز يك معضل زنده 
است- چنان دامن مي زند كه بحران فعلي حاشيه نشيني 
و زاغه نش��يني در كلانشهرها، به ابربحراني مشابه بحران 
زاغه نشيني و حاشيه نشيني مانند سال هاي ۱۳۵۰ تا ۱۳۵۵ 
منجر خواهد شد! چراكه فاصله چند ميليوني حداقل مزد 
ش��هرهاي بزرگي مانند تهران در مقايسه با شهرستان ها 
موجب مهاجرت گس��ترده نيروي كار و انواع آسيب هاي 
اقتصادي و اجتماعي احتمالي پس از آن خواهد شد و در 
اين ميان هيچ ابزاري جز بازسازي برابر حداقل دستمزد اين 
خطر را رفع نخواهد كرد.  اين مسائل درحالي مطرح مي شود 
كه به نظر بسياري از فعالان كارگري هم اكنون نيز مساله 
مزد در شهرهاي مختلف به صورت غير رسمي »منطقه اي« 
اس��ت و نيروي كار با ابزارهاي مختلف مجب��ور به كار در 
شهرس��تان ها با مزدهاي باورنكردني است؛ مساله اي كه 
خود آن نيز باز هم روي مساله خط فقر عمومي موثر است. 

   »خ�ط فق�ر منطق�ه اي« و »س�بد معيش�ت 
منطقه اي« بلاي جان كارگران در ش�هرها و 

روستاها
»سميرا.ر« كه نيروي كار بخش خدماتي يك موسسه 
بزرگ آموزشي در شهر تبريز است، اكنون مدت هاست 
كه ش��غل خود را از دس��ت داده با اين حال تمايلي به 
بازگشت به بازار كار ندارد. موسسه اي كه وي قبلا براي 
آن كار مي ك��رد، ذيل عنوان »نيروي كار پاره وقت« و 
»كار كمتر از ۸ س��اعت« از پرداخت حداقل دستمزد 
مصوب در سال ۱۴۰۱ به وي اجتناب كرده و به جاي 
پرداخت م��زد بالاي ۵ ميليون توم��ان براي فعاليت 
مشاوره و ساير امور اداري تخصصي، تنها به ميزان ۲ 
ميليون تومان به او و ساير كارمندان موسسه پرداخت 
كرده است؛ اين همه درحالي است كه حجم كاري وي 
و همكارانش تنها يك ساعت از ۸ ساعت كمتر بوده و 
به نوعي »كلاه شرعي سازي« براي  عدم انجام قرارداد 
در چنين مواردي مواجه هس��تيم. اين كارگر بخش 
خدماتي عملا با ورود به فضاي موسسه بدون قرارداد 
اما با امضاي انبوهي س��فته به عنوان حق السكوت و 
ضمانت اجرايي براي  عدم شكايت، نيروي كار خود را به 
صورت نيمه رايگان ارايه داده است.  دوست ديگر او نيز 
با مدرك كارشناسي ارشد رشته ژنتيك همين مساله 
را دارد؛ »نسا.ن« به دليل آنكه متوسط دريافتي ها در 
شهر تبريز براي زنان و بسياري از مشاغل ديگر در همين 
حدود اس��ت و باتوجه به نرخ بالاي بيكاري در خارج 
پايتخت، مجبور شده به شغل منشي گري با دريافتي 
۲.۵ ميليون توماني تن دهد. او كه س��اعت كاري گاه 
بيش از ۸ س��اعت هم دارد، عملا به ي��ك گروگان تا 
پايان موعد تعويض مطب يك دندانپزشك بدل شده 
و منتظر است تا در اولين فرصت بعد از بارها تعويض 
شغل، به تهران يا كرج مهاجرت كرده و عليرغم دوري 
از خانواده در ش��رايطي باش��د كه بتواند كمك خرج 
خانواده باشد. اين شرايط البته محدود فضاي زنانه بازار 
كار و شهرهاي صنعتي تر كشور مانند تبريز، اصفهان و 
مشهد نيست؛ در شهر چابهار كه از معدود مناطق آزاد 
استان سيستان و بلوچستان محسوب شده و ميزبان 
ورود سرمايه  گذاري هاي خارجي نيز هست، به دليل 
قوانين جاري در مورد مناط��ق آزاد و ويژه اقتصادي 
در بحث بازار كار، ش��رايط از اين نيز بدتر اس��ت. يك 
كارخانه نسبتا كوچك توليد محصولات صنايع غذايي 
با استفاده از عدم شموليت قانون كار در اين منطقه و 
روابطي كه با مقامات و بازرسان دارد، توانسته شرايطي 
را ايجاد كند كه »قادر.ر« جواني با چندسال سابقه كار 
در سوله بخش بس��ته بندي اين واحد توليدي با مزد 
يك ميليون و ۵۰۰ هزار توماني كار كند! پرداخت اين 
مزد براي اين كارگر-كه در آستانه تشكيل خانواده با 
كمك هزينه محلي است- با اين ادعاي كارفرما توجيه 
مي ش��ود كه »ش��ركت با ظرفيت ۵۰ درصد فعاليت 
توليدي دارد و كارگران تنها يك شيفت حدود ۶ساعته 
كار مي كنن��د، ضمن اينكه اين مي��زان حقوق براي 
استان محرومي مانند سيستان و بلوچستان دريافتي 
اندك محسوب نمي شود«! قادر نيز پيش از ازدواج اين 
مس��اله را با خانواده و كارفرما مطرح كرده كه ممكن 
است به دليل مشكل مالي و عدم وجود درآمد كافي به 
شهري بزرگ تر براي كار )مانند كرمان( مهاجرت كند؛ 
رويداد تلخي كه در كنار پديده قاچاق و سوخت بري و 
شوتي بري كالا، باعث  عدم توسعه مناطق محروم نيز 
شده است. در شرايطي كه هم اكنون هنوز شهرستان ها 
و روستاها روي كاغذ مجبور هستند تا قانون را در زمينه 
پرداخت حداقل دستمزد روزانه و ماهيانه رعايت كرده 
و مانند كلانشهرها مزد بدهند، اما بخشي از كارگران به 
دلايل مختلف مجبور به تن دادن به مشاغل غيررسمي 
و شبه رسمي با مزدهاي عرف در همان منطقه هستند، 
مطرح كردن »خط فقر منطقه اي« و »سبد معيشت 
منطقه اي« عملا رسمي و قانوني كردن پديده اي است 
كه هم اكنون نيز آس��يب هاي اقتصادي و اجتماعي 
گس��ترده اي براي بازار كار مناطق و نيروي كار ايجاد 

كرده است. 

   نقش وزارت بهداشت 
در تعيين سبد معيشت و خط فقر

يكي از نهادهاي موثر در تعيين س��بد حداقل معيشت و 
خط فقر در كشور، دقيقا نهادي است كه فقر غذايي، فقر 
بهداشتي و ساير انواع مرتبط با س��لامت زيستي افراد را 
بررسي و استانداردگذاري مي كند، نهاد وزارت بهداشت 
و آموزش پزشكي است. اين نهاد و متخصصان تغذيه آن 
در حوزه محاسبات هزينه هاي درماني و محاسبه ميزان 
كالري حداقلي لازم و تعيين حداقل هاي مربوط به تامين 
ويتامين و انواع پروتئين ها براي حفظ سلامت بدن نيروي 
كار، هر ساله اطلاعات خود را در اختيار نهادهاي تصميم گير 
اقتصادي قرار مي دهند. در گذشته آمارهاي مربوط به اين 
حوزه به راحتي در اختيار عموم قرار مي گرفت، اما از سال 
۱۴۰۰ به اين سو يكي دو سال است كه زبان كارشناسان 
رس��مي در حوزه محاسبه سبد مصرفي غذايي به نسبت 
گذشته قاصر شده است. هم آمارهاي مربوط به سوءتغذيه 
و هم آمارهاي فقر غذايي و حداقل مبلغ لازم براي پوشش 
حداقل س��بد مصرف��ي رفته رفته به مجم��وع اطلاعات 
طبقه بندي شده بدل مي شوند؛ اطلاعاتي كه باعث شده 
تا وزير بهداشت ناگزير از آن ش��ود كه در برخي جلسات 
خبرنگاران رسانه هاي رسمي و خبرگزاري ها را نيز راه ندهد. 
سجاد شكري- فعال كارگري- مي گويد: در يك فضاي غير 
شفاف محاسباتي به راحتي مي توان برخي استانداردها را در 
محاسبات تخصصي مانند ميزان حداقلي دريافتي پروتئين، 
كالري، كربوهيدرات ها و ميوه جات و اقلام داراي ويتامين 
را به نحوي تغيير داد كه سبد حداقل معيشت و خط فقر به 
نسبت گذشته اندكي جابه جا شود؛ اين درحالي است كه 
بسياري از شاخص ها در اين زمينه جهاني است و مي توان 
با استناد به آنها مبالغ روز هزينه ها را در زمينه سبد غذايي 

لازم براي يك انسان شناسايي كرد. 

   آثار زيان بار تحريف خط فقر و سبد معيشت
در اين ميان حسن صادقي، رييس اتحاديه پيشكسوتان 
جامعه كارگري با اشاره به مسائل مطرح شده در زمينه 
تعيين خط فقر، به بحث اخي��ر ارقام ادعايي مختلف در 
اين زمينه پرداخت و گفت: در ماه هاي گذش��ته برخي 
كارشناسان زبده و شناخته ش��ده حاضر در ميان اعضا 
و نمايندگان كارگري ش��وراي عالي كار با محاس��بات 
دقي��ق خود نش��ان دادند كه خ��ط فق��ر ادعايي دولت 
در واق��ع بايد چيزي ح��دود ۱۸ ميليون تومان باش��د. 
اي��ن ميزان كه س��بد حداقل معيش��ت نيز باي��د براي 
خانوار ۳ نفره نزديك به آن باش��د، رقم��ي بود كه براي 
شهرستان ها نيز مطرح بوده و فاصله محاسبه منطقه اي 
آن با محاس��به كش��وري اي��ن رقم چن��دان قابل اعتنا 
 نيست؛ اما دولت مدعي وجود يك فاصله نجومي است! 
وي با يادآوري اين نكته ك��ه »معمولا طرف كارفرمايي 
نيز در اين زمينه چندان روي حرف و محاس��بات طرف 
كارگري حرف نمي آورد و امروز هم بر ناكافي بودن مزد 
براي بقاي نيروي كار معترف اس��ت« اضافه كرد: دولت 
در اي��ن ميان البته رق��م ديگري مطرح ك��رده و درباره 
محاس��به خط فقر ادعاي ديگري كرده است. صرف نظر 
از اثر خ��ط فقر اعلام��ي و خط فقر مطلق اعلام ش��ده 
روي ميزان س��بد حداقل معيش��ت كه به نحوي ديگر 
محاس��به مي ش��ود، ما ش��اهد آن بوديم كه وزارت كار 
براي كلانش��هرها رقم ۱۴ ميلي��ون و ۵۰۰ هزار تومان 
را به عن��وان خط فقر معرفي كرده اس��ت؛ اين حالا تازه 
بخش��ي از ماجراست و س��ازمان برنامه و بودجه و آقاي 
ميركاظمي رييس آن باز ه��م مانند موارد ديگري مثل 
بحث مستمري ها، مدعي وجود رقم هاي ديگري هستند 
 و نسبت به رقم مطرح شده از سوي دولت نيز انتقاد دارند! 
صادقي تصريح كرد: در ش��رايطي كه فعالان كارگري، 
كارشناسان وزارت كار، تعاون و رفاه اجتماعي و بسياري از 
اقتصاددانان مستقل رقم هاي نزديك به ۱۵ ميليون تومان 
و بيش��تر را مطرح مي كنند، اگر سازمان برنامه و بودجه 
مدعي كمتر بودن اين ميزان است، به صورت شفاف با ريز 
محاسبات نظر خود را نشان داده و ادعاي محاسباتي خود 
را در اين زمينه به سمع و نظر عموم برساند تا بفهميم اين 

نهاد نيز بر اساس محاسبه حرف مي زند.

   كدام رقم درباره خط فقر دقيق تر است؟
عضو هيات مديره كانون بازنشستگان تهران با بيان اينكه »از 
نظر ما رقم دقيق درباره خط فقر همان است كه كارشناسان 
و اعضاي كارگري ش��وراي عالي كار مطرح مي كنند و آن 
ارقام بيشتر با واقعيت مي خواند« اظهار كرد: موضوع خط 
فقر همواره محل مناقشه ميان كارشناسان، اقتصاددانان 
و دولت ها بوده است. البته هرچه كشورها توسعه يافته تر 
هستند، نسبت به ارايه و شفاف سازي آمارها و ارقام منفي 
از جمله خط فقر دقيق تر عمل كرده و بدون پرده پوش��ي 
مش��كلات را اعلام كردند تا براي آنها راه حل صحيح ارايه 
ش��ود.  اين فعال كارگري با اشاره به اينكه »سطح توسعه 
سياسي و توسعه اقتصادي نسبتي با شفافيت اطلاع رساني 
دارد و در ايران گاهي به رغم همه ادعاها با نبود اين شفافيت 
مواجهيم« گفت: افزايش جمعيت زير خط فقر مس��اله 
پنهاني نيست و خود جامعه آن را حس مي كند. تداوم روند 
افزايشي آمارهاي سال هاي پيش گوياي همه  چيز است. 
در زمان دولت اصلاحات و رياست  جمهوري سيدمحمد 
خاتمي جمعيت زي��ر خط فقر ۱۵ درصد ب��وده و اين در 
دولت احمدي نژاد اين ميزان به ۲۰ درصد جمعيت كشور 
مي رسد و در دولت حسن روحاني به ۲۵ مي رسد. برآورد 
ما با توجه به سير آماري گذشته و وضعيت فعلي اين است 
كه اين آمار اكنون ح��دود ۳۵ درصد بوده و به اين ترتيب 
بيش از يك س��وم جامعه ايراني زير خط فقر مطلق قرار 
دارند.  صادقي با بيان اينكه »محاس��به خط فقر مطلق و 
جمعيت زير آن فرآيند ديگري دارد« افزود: خط فقر مطلق 
براي كساني است كه حتي بيش از حد مجاز كار مي كنند تا 
فقر نباشند اما همچنان در تله فقر قرار داشته و در بازتوليد 
نيروي كار خود نيز دچار مش��كل هس��تند. از درون خط 
فقر مطلق پديده هايي مانند سوءتغذيه و ساير مشكلات و 
ناهنجاري هاي حاد اقتصادي قابل رصد و شناسايي خواهد 
بود. بحران ه��اي تورمي نقش زيادي در افزايش جمعيت 
فقير مطلق كش��ور دارد. كارمندان و كارگران و بيكاران و 
تمامي حقوق بگيراني كه درآمد نسبتا ثابت دارند، بيشترين 
جمعيت تش��كيل دهنده افراد تحت خط فقر در كشور را 

تشكيل مي دهند و اين مسائل براي بسياري روشن است.

   برخي روزانه 16 ساعت كار مي كنند 
اما گريزي از خط فقر ندارند

وي با طرح اين مس��اله كه »برخي روزانه ۱۶ س��اعت به 
صورت دو يا سه شيفته كار مي كنند اما باز هم از تله خط فقر 
گريزي ندارند« تصريح كرد: طبق محاسبات اقتصاددانان 
تنها از زمان روي كار آمدن دولت فعلي در حدود دو سال، 
خ��ط فقر چيزي بيش از ۷ تا ۱۰ درصد نس��بت به دوران 
دولت قبلي رشد داشته است. به اين ترتيب ترس از انتشار 
آمارهاي مربوط به خط فقر در شرايط فعلي قابل پيش بيني 
بود. روزنامه نگاران و افراد منعكس كننده آمارها در چنين 
شرايطي پشت اتاق ها قرار مي گيرند و از ريز مطالب مطرح 
شده در جريان قرار نخواهند گرفت. عدم ارتباط مسوولان 
با واقعيات باعث نوعي خودش��يفتگي مصنوعي مي شود 
كه در مديريت بس��يار مخرب بوده و آث��ار خود را ناگهان 
در قالب بحران هاي اجتماعي مي گذارد.  رييس اتحاديه 
پيشكسوتان جامعه كارگري با بيان اينكه يكي از ملاك هاي 
تعيين خط فقر، س��بد حداقل معيشت اس��ت، گفت: با 
ملاك قرار دادن سبد حداقل معيشت نظر طرف كارگري 
و كارفرمايي نزديك تر به واقعيت اس��ت. فعالان كارگري 
شريف اين كشور با ديدگاه هاي مختلف از دلسوزترين اقشار 

جامعه براي اقتصاد و امنيت كشور هستند و مي دانند كه 
اگر برخي التهابات سياسي و فرهنگي موجود در سال هاي 
آينده به التهابات اقتصادي گره بخورد، چه آثار زيان باري را 
براي كشور به ارمغان خواهد آورد، لذا ما خواهان آن هستيم 
كه امسال نيز دولت فعلي نيز مانند اسفندماه سال گذشته 
در رابطه با مزد و سبد معيشت تصميمات شجاعانه گرفته 
و برخلاف وسوسه هاي برخي دستگاه هاي مديريتي كشور 
مثل سازمان برنامه و بودجه كه رويكرد ليبرالي دارند، بر 
اساس واقعيت ها تصميم گيري كنند.  معاون دبيركل خانه 
كارگر گفت: اينكه كس��اني مثل آقاي ميركاظمي درباره 
محاسبات مختلف ان قلت مي آورند و خود حاضر نيستند 
يك سبد معيش��تي يا يك فرمول خط فقر ارايه بدهند، 
دردي از كش��ور دوا نخواهد كرد و حت��ي به كارفرمايان و 
افزايش تمايل آنها به توليد نيز تاثير مثبتي نمي گذارد. ما 
نبايد چشمان خود را در برابر جامعه ببنديم و تصور كنيم 
مسائل به صورت خود به خودي مانند همان افسانه دست 

نامريي موجود در بازار آزاد حل مي شود.

   نمايندگان كارگري شوراي عالي كار 
بر حداقل سبد معيشتي پافشاري كنند

صادقي با بيان اينكه خط فقر مطلق هر چقدر با محاسبات 
موجود كوچك تر محاسبه شود، باز هم بالاي ۱۰ ميليون 
تومان در همه شهرها و شهرس��تان ها خواهد بود، گفت: 
مسوولاني كه حامي سركوب مزد دريافتي و مدافع ايجاد 
پوشش هاي آماري و محاس��باتي هستند و مي خواهند 
مشكلات را با جارو به زير فرش بريزند، بايد در نظر داشته 
باش��ند كه حداقل مزد ۶ ميليون توماني فعلي قطعا بايد 
بالاتر از اين رقم ۱۰ ميليون تومان باش��د زيرا در غير اين 
صورت دولت به صورت دس��توري فرمان فرو رفتن همه 
مزدبگيران را ب��ه زير خط فقر مطلق خواه��د داد.  وي با 
بيان اينكه ۵۷ درصد جامعه مزدبگير كشور حداقل بگير 
هس��تند كه هم اكنون بين ۵ ميلي��ون و نيم تا ۷ ميليون 
تومان دريافت��ي دارند، اظهار ك��رد: نمايندگان كارگري 
شوراي عالي كار بايد بر حداقل سبد معيشتي كه خودشان 
استخراج كرده اند پافشاري كرده و با يادآوري مساله خط 

فقر مطلق تاكيد كنند. 

   رتبه 183 ايران در نسبت مزد و هزينه ها
اين فع��ال كارگري با ي��ادآوري مس��اله تركيه گفت: 
رييس جمهور تركي��ه كه ما با كش��ورش رقابت هاي 
جدي داريم در حوزه مساله مزد و كارگري درس خوبي 
به ما مي دهد. وي در جريان بحران تورمي اين كش��ور 
چندين بار به خواسته تشكل هاي كارگري اين كشور 
براي افزايش حداقل دستمزد صنوف مختلف تن داد و در 
نمونه آخر با افزايش بيش از ۸۳ درصدي مزد كارگران 
بخش صناي��ع فلزي موافقت كرد. در م��ورد عراق هم 
مي بينيم اين كشور با حداقل امكانات زيرساختي، سبد 
كالا و سهميه مصرفي ارزاق در اختيار خانوارهاي محروم 
قرار داده است، اين درحالي است كه ما طرح كالابرگ 
را يك سال طول داديم. صادقي در پايان تصريح كرد: ما 
در ميان حدود ۲۰۰ كشوري كه در جهان داريم، از نظر 
نسبت مزد و هزينه ها رتبه ۱۸۳ را داريم؛ ما اين شرايط را 
محصول تداوم نگاه هاي راستگرايانه و محافظه كارانه اي 
مي دانيم كه س��ال ها در نقاطي مانند سازمان برنامه و 
بودجه كش��ور لانه كرده و امروز مديريت آن در جهت 

خلاف شعارهاي برابري عمل مي كند. 

بانك

ادامه از صفحه اول

شعب متخلف در زمينه نرخ سود 
سپرده ها تعطيل شدند

بانك مرك��زي اعلام كرد كه برخي ش��عب بانكي 
متخلف در زمينه عدم رعايت نرخ س��ود سپرده ها 

تعطيل شدند.
براساس بازرسي هاي ميداني اين بانك و با مسجل 
شدن تخلف برخي از شعب بانكي در خصوص عدم 
رعايت نرخ سود س��پرده ها، اقدامات لازم در مورد 
تعطيلي آنها انجام شد. بازرسي هاي ميداني بانك 
مركزي از شعب بانكي در زمينه رعايت ضوابط اين 
بانك در مورد نرخ س��ود س��پرده هاي بانكي از روز 
گذشته آغاز و اقدامات تنبيهي لازم در مورد بانك ها 
و ش��عبه هاي متخلف از جمله عزل روساي شعب 

متخلف به اجرا درآمد.
همچنين بازرس��ي هاي ميداني بان��ك مركزي از 
ش��عبه هاي ش��بكه بانكي در تهران و استان هاي 
مختلف در قبال لزوم رعايت نرخ سود سپرده هاي 

بانكي، در روزهاي آينده نيز ادامه دارد.
گفتني اس��ت؛ طبق مصوبه بانك مركزي س��ود 
سپرده هاي سالانه تا سقف ۲۰ درصد مجاز است و 

بيش از آن تخلف محسوب مي شود.
بان��ك مرك��زي روز ۱۳ دي ماه س��ال ج��اري در 
بخشنامه اي خطاب به شبكه بانكي با تاكيد بر لزوم 
پايبندي بانك ها در خصوص نرخ مصوب سپرده هاي 
بانكي از اعم��ال اقدامات تنبيهي ب��راي بانك ها و 
موسس��ات اعتباري متخلف خبر داد و تاكيد كرد 
ضمن ابلاغ اخطار و تذكر به بانك ها و موسس��ات 
اعتباري ناقض نرخ هاي سود موصوف و برخورد با 
آنها از طريق هيات انتظامي بانك ها اقدامات زير در 
خصوص بانك ها و موسسات اعتباري متخلف در 

دستور كار اين بانك قرار مي گيرد: 
- تعطيلي يا غيرفعال كردن شناس��ه اختصاصي 

شعب متخلف؛ 
- مدنظر قرار دادن تخلفات مذكور به عنوان تخلفات 
حايز اهميت در تصميم گيري  براي صدور تأييديه 

صلاحيت مديران بانك ها و موسسات اعتباري؛ 
- بازنگري در حدود رشد مجاز مقرر در ضوابط ناظر 

بر كنترل مقداري ترازنامه؛ 
- بازنگري در تعداد شعبه و باجه؛ 

- مدنظر قرار دادن تخلفات موصوف در بررسي هاي 
مربوط به صدور مجوزهاي موردنياز بانك و موسسه 
اعتباري از جمله مجوزهاي برگزاري مجامع، افزايش 

سرمايه، ارايه خدمات ارزي و ...
- عزل روساي شعبي كه در رعايت ضوابط نرخ هاي 
سود مرتكب تخلف شده اند از سوي بانك و موسسه 

اعتباري
همچني��ن ش��وراي هماهنگي بانك ه��ا و كانون 
بانك ه��اي خصوصي در اطلاعيه اي مش��ترك بر 
لزوم رعايت نرخ س��ود قانوني از روز شنبه ۱۷ دي 

ماه تاكيد كردند.
بر اساس اعلام شوراي هماهنگي بانك ها و كانون 
بانك هاي خصوصي و موسس��ات اعتباري، از روز 
شنبه مورخ ۱۴۰۱.۱۰.۱۷ بازرسان بانك ها و بانك 
مركزي بر رعايت مفاد اين اطلاعيه نظارت جدي به 

عمل خواهند آورد.

عقبگرد  به نفع مردم
اقتصاد ايران كه در س��ال هاي گذشته با مشكلات 
و محدوديت هاي جدي مواج��ه بوده و آن طور كه 
حتي سران هر دو قوه تاكيد دارند، بيشترين فشار بر 
معيشت مردم و طبقات كم درآمد وارد شده، لااقل 
به برنامه اي نياز دارد كه بتوان آن را چكش كاري و 
نقد كرد و راهي براي بهبود ش��رايط مردم به وجود 
آورد، موضوعي كه بن بست اخير ميان دو قوه راه را 
بر آن بسته و چه مردم و چه منتقدان، حتي تصويري 
از برنامه ري��زي براي آينده ندارن��د و نمي دانند كه 

برايشان چه خوابي ديده خواهد شد. 

تكرار اشتباهات بزرگ
 بالاترين جايگاه اقتصاد جهان ايستاده است.  وي با 
بيان اينكه امروز در زمينه مدل سازي اقتصادي براي 
كشور دچار يك اعوجاج هستيم، افزود: براي تثبيت 
در سياست گذاري هاي اقتصادي و مدل سازي در 
فعاليت هاي اقتصادي، بايد بازنگري صورت گيرد.  
استاندار تهران در ادامه افزود: اگر ثبات در نرخ پايه 
مواد اوليه، نيروي انس��اني و انرژي و س��اير عوامل 
موثر در توليد و كسب و كار اقتصادي وجود نداشته 
باش��د، صادركنندگان در انتخاب فرصت ها دچار 
بحران در تصميم گيري به موقع مي شوند.فخاري 
با بيان اينك��ه توليد در ايران رقابت پذير نيس��ت، 
افزود: ما در كشور از نظر منابع كافي، نيروي انساني 
كاردان و متخصص و دانش فن��ي كمبود نداريم، 
آنچه كه كم داريم مديريت اس��ت. وي همچنين 
گفت: دولتمردان عمدتاً به گفتار درماني مشغول 
هستند تا رفع مشكلات. در پايان اين مراسم از ۱۴ 
شركت صادركنندگان نمونه استان تهران در سال 

۱۴۰۰ تقدير شد.

چشم انداز پيش روي بازار سهام
 متوس��ط مي توان يافت و اين انتظ��ار مي رود كه 
اينچنين سهم ها نسبت به شاخص عملكرد بسيار 
مناسبي داشته باشند. در حال حاضر بزرگ ترين 
ريس��ك موجود در بازار را مي توان سياس��ت هاي 
انقباضي بانك مركزي دانست كه اگر شاهد افزايش 
نرخ بهره به سطوح بالاتري باشيم قطعا تاثير مخربي 
بر توليد و همچنين ش��ركت هاي بورسي خواهد 
داشت اما با توجه به مفروضات فعلي تا محدوده اي 

كه بالاتر ذكر شد امكان رشد شاخص وجود دارد.

جمعيت زير خط فقر مطلق در دولت رئيسي به 35درصد رسيد

»خط فقر منطقه اي«، قانوني   كردن تبعيض

نرخ بهره تا كجا براي مهار تورم جواب مي دهد؟
كنترل تورم با افزايش نرخ سود قاعده پولي پركاربردي است، 
اما پيش زمينه هايي مي خواهد كه در رشد بالاي نقدينگي 
وجود ندارد. در اقتصاد قواعد مش��خص و تجربه شده اي 
از سياس��ت پولي مبتني بر تغيير نرخ بهره وجود دارد؛ اما 
پياده سازي اين قواعد پيش نيازهايي دارد، از جمله نوسانات 
پايين نرخ تورم و نرخ بهره. بنابراين در كشورهايي كه نظام 
بانكي توسعه يافته اي ندارند و دچار تورم هاي بالا هستند، 
مهار رشد نقدينگي اولويت دارد. تجربه ها نشان مي دهد 
وقتي رشد نقدينگي و تورم در سطوح بالايي هستند، افزايش 
نرخ س��ود چندان موثر نمي شود. اما كاهش آن در چنين 
شرايطي به تورم بيشتر دامن مي زند. در هفته هاي گذشته 
بحث ها درباره كاركرد افزايش نرخ بهره براي مهار تورم دوباره 
داغ شد. ماجرا از آنجا آغاز شد كه رييس كل پيشين بانك 
مركزي با اشاره به تجربه كشورهاي توسعه يافته و روسيه در 
يك سال اخير گفت كه لازم است بانك مركزي از افزايش 
نرخ سود سپرده ها كه در ايران به صورت دستوري تعيين 
مي شود، براي مهار تورم استفاده كند. شوراي پول و اعتبار 
هم فعلًا با افزايش نرخ سود اوراق گواهي سپرده تا ۲۳ درصد 
موافقت كرده اما افزايش نرخ سود سپرده هنوز تصويب نشده 
است. با اين حال، در شرايط فعلي كه رشد سالانه نقدينگي 
و پايه پولي ايران بسيار بالا و در حدود اعداد ۳۵ تا ۴۰ درصد 
قرار دارد، تورم بيش از ۲۰ درصد بالاتر از تورم سالانه است 
و انتظارات تورمي حساسيت چنداني به نرخ بهره سياستي 
و سود سپرده ها ندارند، اثرگذاري سياست افزايش نرخ سود 
در هاله اي از ابهام قرار گرفته است. فرداي اقتصاد پيش تر 

ط��ي گزارش ها و برنامه هايي به طور مفصل در اين زمينه 
طرح بحث كرده است )در اين باره بخوانيد: اقتصاد ايران 
شبيه كدام است؛ روسيه يا آرژانتين؟ و همچنين مشاهده 
كنيد: افزايش سود بانكي تورم را كم مي كند؟(. اين نگراني 
همچنين وجود دارد كه در كنار اثرنداشتن نرخ سود روي 
كاهش ت��ورم، به خاطر ناترازي هاي نظام بانكي ايران اين 
اقدام به قيمت عميق ترش��دن بحران بانك ها و در نتيجه 
رشد نقدينگي و تورم از اين ناحيه تمام شود. در اين گزارش 
به بررسي گسترده تر سازوكارهاي ايجاد تورم مطابق با علم 
اقتصاد و تجارب جهاني در استفاده از نرخ بهره براي مهار 

تورم مي پردازيم.

   سه تجربه متفاوت از رابطه نرخ سود و تورم
نمودار بالا سه دسته مختلف از كشورها را نشان مي دهد كه 
هر كدام داستان متفاوتي دارند؛ دسته اول كشورهايي مثل 
آرژانتين و زيمباوه را شامل مي شود؛ تورم بالا در اين كشورها 
كه در اثر رشد افسارگس��يخته حجم نقدينگي به وجود 
آمده، پاسخ چنداني به افزايش نرخ سود سياستي از سوي 
بانك مركزي نداده است. در گروه دوم كه كشورهايي مثل 
روسيه، مكزيك، اندونزي و برزيل آن را تشكيل مي دهند، 
نرخ هاي رشد نقدينگي، نرخ سياستي و تورم همه نزديك 
به هم و در س��طوح زير ۱۵ درصد قرار دارند؛ كش��ورهاي 
نام برده كه هيچ كدام جزو كشورهاي توسعه يافته نيستند، 
توانسته اند سطح رشد نقدينگي و تورم را به مقادير پايين و 
قابل كنترل برسانند و در نتيجه نرخ سود سياستي در اين 

كشورها توانسته با ايجاد الزامات نهادي به ابزار موثري جهت 
مهار تورم بدل شود. اما كشورهايي مانند تركيه و سودان 
در شرايطي كه رشد نقدينگي بالا و در پي آن تورم زيادي 
را تجربه مي كنند، دست به يك سياست غيرمعمول زده و 
نرخ سود را به سطوح پايين رسانده اند )در رابطه با تركيه 
بخوانيد: پشت صحنه جنگ اردوغان با علم اقتصاد( . نكته 
جالب درباره اين دو كشور اين است كه احتمالًا نرخ سود 
پايين باعث شده تورم حتي از نرخ رشد نقدينگي هم فاصله 
قابل توجهي بگيرد و بيشتر شود )تورم سالانه تركيه تا ماه 

قبل به ۸۵ درصد هم رسيده بود(.

   از تجربه هاي جهاني 
چه درسي مي شود گرفت؟

درس ها از تجارب جهاني را مي توان در چهار بخش تقسيم 
كرد: 

۱- نقدينگي خانه آخر همه كس��ري ها در اقتصاد است، 
صرف نظر از اينكه منش��أ كسري چه باشد. براي مثال در 
ايران نقدينگي از دو كانال كسري بودجه دولت و ناترازي 
نظام بانكي دچار رش��د بالايي است. از ورشكستگي يك 
بانك گرفته تا كسري هاي پيدا و پنهان بودجه دولت، همه 

در نهايت روي پايه پولي و نقدينگي سرريز مي كند.
۲- نقدينگي بالا منجر به افزايش تورم مي شود، صرف نظر 
از اينكه نرخ سود سياستي چه اندازه باشد. در واقع تا وقتي 
رشد نقدينگي در سطوح بالايي قرار دارد، تورم نمي تواند 

كاسته شود و نرخ سود روي آن موثر نيست.

۳- مجموعه مشكلاتي كه منجر به رشد نقدينگي و بالا بودن 
و ماندگاري تورم مي شود، انتظارات تورمي را شكل مي دهد و 
با اين بي اعتمادي نرخ سود اسمي توان خود را براي مهار تورم 
از دست مي دهد، چرا كه آنچه اهميت دارد نرخ بهره حقيقي 
است. نرخ بهره حقيقي به معني اختلاف نرخ سود اسمي با 
تورم مورد انتظار مردم است. وقتي بي اعتمادي ميان آحاد 
اقتصادي و سياست گذار پولي وجود داشته باشد، نرخ سود 

)اسمي( نمي تواند از انتظارات جلو بزند و آن را مهار كند.
۴- پايين بودن نرخ سود سياستي در تورم بالا مي تواند منجر 
به فراتر رفتن تورم از رشد شود اما بالا بودن آن لزوما به مهار 
تورم كمك نمي كند، چون منجر به رشد سريع تر نقدينگي 
مي شود. بنابراين رابطه نرخ سود و تورم اصطلاحاً »رابطه 
خطي« نيست؛ كاهش آن وقتي تورم در حال افزايش و در 
سطوح بالاست، مي تواند وضعيت تورمي تركيه را رقم بزند. 
اما از س��وي ديگر تضميني نيست افزايش آن وقتي رشد 

نقدينگي و تورم بالاست، بتواند به مهار تورم كمك كند.

   علم اقتصاد درباره اثر نرخ بهره بر تورم 
چه مي گويد؟

قاعده هاي سياس��ت پولي مبتني بر نرخ بهره به »قاعده 
تيلور« )به نام مبدع��ش، جان برايان تيل��ور اقتصاددان 
امريكايي( مشهور هس��تند. در اين قاعده، چهار عامل در 
تعيين نرخ بهره لحاظ مي شود: اول، نرخ بهره تابعي است 
از تورم انتظاري به علاوه بازده حقيقي در اقتصاد؛ پس نرخ 
بهره نبايد پايين تر از تورم انتظاري باشد. دوم، اگر تقاضاي 

مصرفي و سرمايه گذاري از ظرفيت توليد فراتر رود، نرخ بهره 
بايد افزايش يابد تا توازن ايجاد كند. سوم، اگر تورم از تورم 
هدف بانك مركزي بالاتر رود، نرخ بهره بايد افزايش يابد تا 
تورم را به سمت تورم هدف برگرداند. چهارمين و آخرين 
عاملي كه بايد لحاظ شود اين است كه نرخ بهره نبايد نوسان 
زيادي داشته باشد. در واقع سياستگذار پولي بايد سعي كند 
با در نظر گرفتن واقعيت هاي اقتصاد، اين نرخ را به صورت 
هموار درآورد و از تغييرات ناگهاني در آن بپرهيزد چرا كه 
نوسانات زياد در نرخ بهره منجر به افت سرمايه گذاري و رشد 

اقتصادي مي شود. 

   در تورم بالا قاعده نرخ بهره پيشنهاد مي شود؟
وقتي ميانگين تورم به دليل رشد نقدينگي بالاست، نوسانات 
و تغييرات تورم هم زياد است. اما قاعده تيلور اجازه اين سطح 
از نوسان را به نرخ بهره نمي دهد. بنابراين استفاده از قاعده 
سياستي كه در بخش قبل گفته شد، چندان ممكن نيست. 
پس چه بايد كرد؟ تيلور براي اقتصادهاي با بازارهاي نوظهور 
پيشنهاد قاعده سياست پولي مبتني بر كنترل كل هاي پولي 
را مي دهد )مهار رش��د مقدار نقدينگي( . چرا كه اين نوع 
سياست در شرايط عدم توسعه يافتگي نظام بانكي جواب 
مي دهد. استفاده از قاعده سياست پولي مبتني بر كل هاي 
پولي نيازمند ايجاد نظم و ثب��ات بودجه اي و مالي و پولي 
است. اما به كار بردن اين قاعده به معناي رها كردن و پايين 
نگه داشتن نرخ بهره نيست؛ هدايت درست نرخ بهره، شرط 
فرداي اقتصاد لازم است اما كافي نيست. 
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رقيه ندايي| 
خاطره س��ال 99 و آن س��ود و زيان تاريخي از ياد 
هيچ كس فراموش نمي شود و اكنون پس از گذشت 
بيش از دو س��ال از آن تاريخ باز هم استرس و ترس 

آن روزها در بازار سرمايه وجود دارد. 
روزهاي انتهايي سال 98 بود كه مسوولان دولتي مردم 
را به س��رمايه گذاري در بورس دع��وت كردند و هر روز 
ش��اهد ركوردش��كني تاريخ در بازار بوديم براي نمونه 
برخي از س��هم ها در يك هفته بازدهي 100 درصدي 
ثبت مي كردند كه اين بازدهي و سوددهي خارج از تصور 
همگان بود و باعث هجوم  نقدينگي نسبت به بازار سرمايه 
ش��د؛ تا نيمه مرداد ماه سال 99 مردم هر روز از افزايش 
سود و چند برابر شدن سرمايه خود سخن مي گفتند كه 
يك باره و در عرض چند ساعت همه چيز تغيير كرد و با 
خروج نقدينگي از بازار شاخص كل نيز سقوط كرد و از آن 
روز تا به همين الان شاخص در مدار نزولي به سر مي برد 

و وضعيت آن ترميم نشده است.
در همان زمان شاخص كل بورس حدود 30 درصد نزول 
كرد اما برخي از تك س��هم هاي بازار به واس��طه خروج 
نقدينگي 50 تا 70 درصد سقوط كردند و اين وضعيت 
براي افرادي كه در قيمت بالا سهم خريده بودند يعني 
شكست كامل. در آن زمان مسوولان وعده سرمايه گذاري 
پرسود و مقاومت بورس در برابر تورم را مي دادند ولي پس 

از ريزش شاخص هشدار ريسك دادند.
بيش از دو س��ال از ريزش بورس مي گذرد و در اين 
مدت سهامداراني كه سال 98 و 99 وارد بورس شده  
بودند همچنان در زيان هستند؛ بررسي پرتفوي اين 
سهامداران نشان مي دهد كه در اين مدت از 20 تا 
80 درصد روي س��رمايه خود زي��ان كرده اند و اين 

يعني نابودي سرمايه هاي مردم. 
با شروع سال 1401 شرايط بورس كمي تغيير كرد و 
شاخص مثبت شد و تا به شاخص كل بورس تا محدوده 
يك ميليون و 600 هزار واحدي رس��يده و بسياري از 
كارشناسان انتظار دارند كه شاخص ها و تك سهم هاي 
بازار تا پايان سال روند صعودي داشته باشند و در اين 
سه ماه باقي مانده حداقل س��ه تا 15 درصد بازدهي 
مثبت داشته باشند. در اين بين بسياري از كارشناسان 
مي گويند كه شاخص كل بورس مي تواند تا پايان سال 
به صورت نوساني مثبت باش��د و زيان سهامداران را 
تا حدودي جبران كند و س��ال آينده نيز سال شروع 
خواه��د بود. در حال حاضر بورس نس��بت به س��اير 
بازارهاي موازي و تورم عقب مانده و انتظار رشد آن با 
قيمت هاي فعلي وجود دارد. تمامي بازارها خصوصا 
مسكن در اين روزها وضعيت بس��يار خوبي دارند و 
بازدهي بيش از 10 درصدي داشتند اما بورس در اين 
مدت بازدهي مثبتي نداشته در نتيجه با توجه به تورم 
و عقب ماندگي در برابر بازارهاي موازي انتظار ميرود 

كه بورس تهران نيز روند صعودي خود را آغاز كند.

  تقاضا در بورس
فردين آقابزرگي، كارش��ناس بازار سرمايه در فضاي 
مجازي نوشته بود كه با توجه با اينكه در طول يك سال 
اخير دسته اي از نمادهاي كوچك و بزرگ مورد معامله 
در بورس تهران نوسان منفي قيمت هاي قابل توجهي 
را به ثبت رسانده اند بنابراين امكان همسويي اين بازار 
با انتظارات تورمي رو به رش��د در ميان مردم و فعالان 

اقتصادي بيش از هر زماني وج��ود دارد. به طوري كه 
اين مهم مي تواند عاملي موثر بر عطش تقاضا در بورس 
تهران باشد. ش��اخص كل بورس تهران روز گذشته 
مجددا وارد ابركانال 6/ 1ميليون واحد شد به طوري كه 
توانست پس از كش و قوس هاي فراوان در ارتفاع يك 
ميليون و 635هزار واحدي بايستد. شاخص هم وزن 
نيز توانست به روند صعودي خود ادامه دهد. بازارسهام 
از ابتداي هفته در حالي نسبت به حركت نوساني خود 
در هفته گذش��ته پايان بخشيده است كه با چرخش 
انتظارات سرمايه گذاران روبرو بوده است. بعد از روي 
 كار آمدن محمدرضا فرزين، به عنوان سكاندار جديد 
بانك مركزي، و اظهارات اوليه اين مقام مس��وول در 
مورد كنترل ارز و سركوب نرخ دلار نيمايي در محدوده 
28500تومان، به دليل دخالت مستقيم نهاد بازار ساز 
در معاملات ارزي به نظر مي رس��يد س��رمايه گذاران 
استراتژي متفاوتي براي حفظ دارايي هاي خود در برابر 

موج هاي تورمي اتخاذ كنند.
حتي برخي گمانه زني ها از افزايش ورود پول به بانك ها 
نيز حكايت مي كرد اما مقاومت بازارهاي دارايي نسبت به 
عقبگرد جدي نرخ دلار در بازار آزاد نتوانست از تب و تاب 
تقاضا در چند بازار پر حاش��يه همچون ارز و سكه طلا 
بكاهد. اين عامل ك��ه در هفته هاي قبل نقش پررنگي 
در آغاز خيز صع��ودي بورس ايفا كرده ب��ود از ابتداي 
هفته نيز رنگ و لعاب جديدي به جريان دادوستدهاي 
بورسي بخشيده اس��ت. در حال حاضر عوامل بيروني 
موثر بر روند بازارس��هام يعني انتظارات تورمي و شوك 
ارزي )روند نوساني بين دو كانال 40 و 41هزار تومان( 
در وضعيتي قرار گرفته اند كه فضا را براي همسو شدن 

بورس با انتظارات تورمي فراهم كرده اند.
ب��ه اين ترتيب خنثي ش��دن ش��وك منفي ناش��ي از 
نااطميناني ارزي، س��رمايه گذاران را با ريسك پذيري 

بيشتري در محاس��بات و تقاضاي سهامي روبرو كرده 
اس��ت. در صورت تثبيت رفتار ارز و مقاومت اسكناس 
امريكايي براي از دس��ت ندادن كانال 40هزارتومان و 
سقوط به سطوح پايين تر ش��اهد تداوم روند صعودي 
قيمت ها در بازار س��هام نيز خواهيم بود. گرچه با وجود 
پتانس��يل هاي مناسب بنيادي اغلب س��هام اما برخي 
گروه ه��اي بزرگ كالامح��ور بورس ته��ران معمولا با 
نوس��انات بيش��تري دس��ت و پنجه نرم مي كنند كه 
مهم ترين دليل اين اتفاق را به وضوح مي توان در وابستگي 
قابل توجه اين صنايع به نرخ دلار جست وجو كرد. فروش 
محصولات توليدي شركت هاي كالايي بورس تهران به 
دلار بوده و با افزايش يا كاهش نرخ اسكناس امريكايي، 
درآمد اين شركت ها نيز نوسان مي كند؛ به گونه اي كه 
نمي توان چشم انداز مشخصي از مسير حركتي گروه هاي 

مذكور در كوتاه مدت ترسيم كرد.
در پايان معاملات روز گذشته نيز با وجود نوسان ساعتي 
قيمت دلار در بازار آزاد اما تحليلگران با توجه به افزايش 
انتظارات تورمي اعداد پايين تري را نيز براي دلار متصور 
نيستند. همين امر منجر به رغبت بيشتر سرمايه گذاران 
براي ورود به بازارسهام خواهد بود. اين وضعيت در حالي 
است كه در ماه هاي قبل بخش عمده اي از خريداران 
حقيقي با ترديد بزرگي در خصوص نگه داشتن سهام 
خود مواجه بودند؛ اين طور كه به نظر مي رسد بورس 
حالا پ��س از گذر از ماه ها ركود بي س��ابقه و صف هاي 
س��نگين فروش به مرحله اي رس��يده كه نه تنها بيم 
ريزش بيشتر قيمت ها در آن كاهش يافته، بلكه با توجه 
به آش��تي خريداران حقيقي با اين بازار در هفته هاي 
اخير، به نظر مي رس��د روند فوق تداوم يابد. عبور بازار 
سهام از سطح رواني مهم 6/ 1ميليون واحد نيز حكايت 
از آن دارد كه در صورت عدم دخالت سياس��تگذار در 
بازار ممكن است تقاضاي س��هامي طي روزهاي آتي 

شدت بگيرد و با كاهش عرضه و در نهايت افت شاخص 
به محدوده هاي پايين تر مواجه باشيم. در روزهاي اخير 
با اميدوارتر شدن سرمايه گذاران نسبت به ثبات قيمت 
ارز، حتي حواش��ي مرتبط با اخبار افزايش رس��مي و 
غيررسمي سود سپرده بانكي نيز نتوانست به طور جدي 
از استقبال افراد حقيقي براي ورود به بورس بكاهد. از 
سوي ديگر با در نظر گرفتن بن بست مذاكرات برجامي 
و از كار افتادن نبض برجام در اين مقطع زماني، صنايع 
وابس��ته و مرتبط با اين رويداد سياسي، بخش بزرگي 
از ابهام خود در مس��ير حركتي معاملات آتي را پشت 
سر خواهند گذاشت. گرچه صنايع زيادي از گشايش 
روابط ايران با جهان خ��ارج بهره مي برند اما در جدال 
برداشته  شدن تحريم ها نسبت به منگنه تحريم ها به 
دليل روشن شدن همين وضعيت )بن بست مذاكرات( 
در مقايسه با رفت و برگشت هاي بي نتيجه، صنايع مذكور 
سناريوهاي قابل هضم تري را مي توانند ترسيم كنند. 
به اين ترتيب بيراه نيست اگر بگوييم صنايع مرتبط با 
برجام از وضعيت كنوني انتفاع بيشتري مي برند تا سر 

و كله زدن با ابهامات احياي برجام.
اي��ن مهم از آنجا حائز اهميت اس��ت كه بدانيم وقتي 
بيش از 60درصد از س��هام بورس��ي )ش��ركت هاي 
صادرات محور( در جريان افزايش قيمت دلار منتفع 
خواهد شد به دليل وزني كه گروه مذكور در سبزپوشي 
بازار دارد مي تواند گروه هاي ديگر را نيز با خود همراه 
كند. درواقع با توجه به اثر بالايي كه گروه هاي دلاري 
در محاسبه نماگرهاي بورسي دارند بار رواني مثبتي بر 
فضاي معاملات حاكم مي شود كه طي آن دماسنج هاي 
تالار شيشه اي را نيز مثبت خواهند كرد. شركت هايي 
كه در زمره گروه هاي ريالي قرار دارند نيز به رغم اينكه 
هيچ اثري از تغييرات ن��رخ دلار نمي پذيرند اما از جو 
مثبت ايجاد شده مي توانند به نفع خود بهره مند شوند.
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عرضه خودرو در بورس
مانع رانت خواري است

ايرنا| امير حس��ن كاكايي، كارشناس صنعت خودرو 
در تحليل خود از عرضه خودروها در بورس كالا، افزود: 
در شرايط فعلي و با وجود فضاي ابهام و همچنين برخي 
تنش ها در اقتصاد، بايد اين شيوه فروش خودرو را با ساير 
روش هاي موجود يعني قيمت گذاري دستوري )شيوه 
قرعه كش��ي( و فروش در بازار آزاد تحليل كرد. وي بيان 
داشت: امروز به اين اطمينان رسيده ايم كه قيمت گذاري 
دس��توري موجب كنترل قيمت ها در بازار نمي شود و 
افرادي كه مي گويند بايد به اين شيوه بازگرديم، سخت 
در اشتباه اند. اين كارشناس صنعت خودرو ادامه داد: در 
خصوص عرضه با قيمت هاي نزديك به حاشيه بازار كه در 
دهه 70 نيز تجربه شد، امروز قاطبه افراد و حتي سياسيون 
با آن مخالف اند، زيرا آن را ش��يوه اي ش��فاف نمي دانند. 
وي به ش��يوه عرضه در بورس اشاره كرد كه در حقيقت 
اختراع ايراني هاس��ت و گفت: قيمت خودرو در بورس 
كالا در مكانيسمي كاملًا شفاف كشف مي شود و حتي 
مي توان مشخص كرد چه كساني در طرح هاي فروش 
شركت كنند. كاكايي يادآور شد: در شيوه قرعه كشي، 
برخي افراد فقط به نوشتن نام خود بسنده مي كردند و 
اگر قرعه به نامشان مي افتاد به دنبال فراهم كردن پول 
لازم مي رفتند، اما براي خريداري خودرو از بورس افراد 
بايد پول داشته باش��ند و بر اين اساس خريداران واقعي 
ورود مي كنند. وي اضافه كرد: همچنين در مقايس��ه با 
شيوه قيمت گذاري دستوري، رانت توزيع نمي شود كه 
مردم براي آن صف بكشند؛ بنابراين بازار به تعادل نزديك 
خواهد شد و مابه التفاوت قيمتي با بازار نيز مي تواند از سوي 
خودروساز در توليد بيشتر به كار گرفته شود. عضو هيات 
علمي دانشكده مهندسي خودرو دانشگاه علم و صنعت 
ايران اظهار داشت: در حدود پنج ماه گذشته كه عرضه 
خودرو در بورس آغاز شده، شاهد كاهش قيمت خودروها 
نسبت به نرخ هاي بازاري بوديم، به طوري كه هايما اس7 
ايران خودرو با قيمت پايه خريداري ش��د. وي گفت: در 
خودروهاي نسبتاً ارزان تري كه وارد بورس شد نيز شاهد 
بوديم بورس كالا موجب افزايش قيمت نشد، هرچند در 
همين هفته هاي گذشته شاهد التهابات ارزي و افزايش 
نگراني هاي اقتصادي نسبت به آينده و در نتيجه افزايش 
تقاضا براي خريد خودرو بوديم. كاكايي با تاكيد بر اينكه 
بورس كالا قرار نيست همه مشكلات قيمتي و بازار خودرو 
را حل كند، خاطرنشان كرد: امروز به طور قطع مي توان 
گفت عرضه خودرو در بورس كالا جلوي رانت خواري را 
خواهد گرفت، اما اين لزوماً به معناي حذف كامل دلالان يا 
كاهش قيمت ها نيست. وي تاكيد كرد: حال كه با اين شيوه 
فروش پول بيشتري به دست خودروسازان مي رسد، بايد 
موانع توليد آنها برطرف شود تا شاهد افزايش توليد خودرو 
و در نتيجه كاهش قيمت تمام شده باشيم.روز يكشنبه 10 
هزار دستگاه خودرو در بورس كالا عرضه شد كه در اين 
معاملات شاهد افت شديد قيمت ها نسبت به عرضه هاي 
قبلي و نيز بازار آزاد بوديم، به طوري كه تارا دستي 200 
ميليون تومان زير قيمت بازار به دس��ت مصرف كننده 
رسيد. آمارها حاكي است در همين مدت كوتاه كه تيراژ 
پاييني از محصولات خودروسازها به رينگ بورس كالا 
ورود كرده است، معادل هفت هزار و 500 ميليارد تومان 

منافع بين مشتريان، سهامداران و دولت توزيع شد.

خودروهاي وارداتي به زودي 
در بورس كالا فروخته مي شود

س�نا| اميد قاليباف، سخنگوي وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با اش��اره به اينكه تا امروز حدود 40 هزار ثبت 
س��فارش براي واردات خودرو انجام ش��ده است، گفت: 
نخستين فروش خودروهاي خارجي دي ماه در بورس 
كالا انجام خواهد ش��د. سخنگوي وزارت صمت ضمن 
تاكيد بر شتاب گرفتن واردات، بيان كرد: تمام مجوزهاي 
لازم براي فروش و شماره گذاري خودروهاي خارجي اخذ 
شده اس��ت و اكنون هيچ مانعي براي واردات، ترخيص، 
ش��ماره گذاري و فروش خودرو وجود ندارد. وي درمورد 
وضعيت ف��روش خودروهاي داخلي تش��ريح كرد: در 
راستاي هدف گذاري انجام ش��ده وزارت صمت، مبني 
بر عرضه 900 هزار دستگاه خودرو در 6 ماه آينده، طي 
روزهاي پيش رو مجموعا حدود 170 هزار دستگاه خودرو 
توليد داخل توسط دو شركت بزرگ خودروساز عرضه 
خواهد شد. مش��اور وزير صمت با اشاره به عرضه 4 هزار 
دستگاه شاهين كه امروز در بورس كالا انجام شد، گفت: 
براي اين تع��داد عرضه تنها هزار و 545 متقاضي وجود 
داشت كه توانس��تند با همان قيمت پايه 304 ميليون 
تومان خودرو خريداري كنند. قاليباف تصريح كرد: فشار 
عرضه خودرو افزايش مي يابد ك��ه اين امر به طور حتم 
موجب اشباع بازار و حذف تقاضاي سرمايه اي خواهد شد.

پرداخت ادامه دار سود سنواتي
سمات| اطلاعات منتشر شده درباره جزييات واريز 
مطالبات سنواتي سهامداران نشان مي دهد كه تا نيمه 
نخست دي ماه 272 ناشر، سود سنواتي 30 ميليون 
و 643 هزار و 287 سهامدار كه شامل پنج هزار و 449 
ميليارد و 587 ميليون و 462 هزار تومان مي شود، از 
طريق سامانه سجام واريز شده است. از سويي ديگر، از 
ابتداي امسال تا نيمه دي ماه 400 ناشر، سود جاري 
52 ميليون و 473 هزار و 909 سهامدار را كه شامل 54 
هزار و 631 ميليارد و 375 ميليون و 789 هزار و 666 
تومان مي شود را با استفاده از سامانه جامع اطلاعات 
مشتريان )سجام( پرداخت كرده اند. سجام يك سامانه 
زيرساختي براي شناسايي مشتريان به منظور ورود به 
باشگاه بزرگ بازار سرمايه ايران است كه همه فعالان اين 
بازار اعم از سرمايه گذاران، مشتريان و مديران نهادها در 
اين سامانه، فقط يك بار براي هميشه اطلاعات خود را 
در آن ثبت خواهند كرد و پس از احراز هويت حضوري 
و غيرحض��وري قادر به درياف��ت خدمات مبتني بر 
داده هاي تاييد شده خواهند بود. بر اساس اين گزارش، 
از طريق اين سامانه اطلاعات هويتي، شماره حساب، 
شماره موبايل، آدرس الكترونيكي و اقامت دايمي فرد 
ثبت مي ش��ود و از آن به بعد هيچ نهاد مالي نيازي 

به دريافت مجدد اطلاعات آن سهامدار را ندارد.

حمايت از حقوق سهامداران 
بورس

بازارسرمايه| امير طايفه ابراهيمي، رييس اداره ميزهاي 
صنعت و رتبه بندي ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار با 
بيان اينكه اتخاذ تدابير اجرايي لازم به منظور حمايت از 
حقوق سهامداران و سرمايه آنان يكي از وظايف سازمان 
بورس و ارواق بهادار اس��ت گفت: سازمان بورس براي پر 
كردن خلأ تعامل ميان س��ازمان با اركان بازار س��رمايه 
برگزاري ميز صنايع با حضور فعال مديران ارشد شركت ها 
و صاحب نظران صنايع را از ابتداي سال 1400در دستور 
كار خود قرار داد. امير طايفه ابراهيمي با بيان اينكه تاكنون 
11 ميز صنعت برگزار شده، گفت: ميزهاي صنعت، فرصت 
مغتنمي است تا مسائل، مشكلات و چالش هاي موجود در 
صنايع از طريق بازوهاي نظارتي و ارتباطي سازمان بورس 
در قالب لايحه بودجه س��نواتي، برنامه پنج س��اله هفتم 
توسعه يا مكاتبات با وزراي اقتصاد، نفت، صمت و ... مطرح 
و تا برطرف شدن آنها از قابليت پيگيري و بررسي برخوردار 
شود. او با اشاره به ميزهاي صنعتي كه تا انتهاي سال جاري 
برگزار خواهد شد، عنوان كرد: سازمان بورس طي مدت 
يادشده، با برگزاري 3 ميز صنعت ديگر، براساس معضلات 
و مشكلاتي كه در ارتباط با صنايع بورسي وجود دارد، تا 
حصول نتيجه واقعي اين نشست ها را در دستور كار خود 
قرار داده است. برهمين اساس، ميز صنعت خودرو و ساخت 
قطعات )بخش دوم( و ميز صنعت بانك و موسسات اعتباري 
از جمله ميزهاي صنعتي است كه تا پايان سال جاري برگزار 
خواهد شد. رييس اداره ميزهاي صنعت و رتبه بندي ناشران 
سازمان بورس با بيان اينكه افزون بر بررسي وضعيت صنعت 
مطرح شده در نشست هاي ميز صنعت، مسائل و مشكلات 
صنايع از زبان مديران ارش��د هر صنعت مطرح مي شود، 
گفت: براي نمونه در ميز صنعت مواد و محصولات دارويي، 
مشكلاتي همچون تامين نقدينگي به دليل سياست حذف 
ارز ترجيحي و عدم تناسب بين افزايش قيمت تمام شده 
با مجوز افزايش نرخ صادره توسط وزارت بهداشت، دوره 
وصول مطالبات بالا در صنعت دارو و پخش و اس��تنكاف 
سيستم بانكي از اعطاي تسهيلات بانكي مطابق با تعهدات 
آنها مطرح شد. او ادامه داد: كاهش ميزان توليد و خسارت 
به ماشين الات و تجهيزات در شركت هاي صنعت فلزات 
اساس��ي در پي قطعي برق در تابس��تان و قطعي گاز در 
زمستان، محدوديت در صادرات محصولات، وضع عوارض 
و ماليات بر محصولات صادرات��ي، اختلاف 39درصدي 
ارز نيما و توافقي، الزام فروش محصولات بر پايه نرخ نيما 
در ب��ورس كالا، هزينه بالاي حقوق دولتي نيز از از جمله 
مشكلات مطرح شده در ميز صنعت فلزات اساسي بوده 
است. اين مقام مسوول در سازمان بورس، پيگيري جدي 
حل موضوع قيمت گذاري دس��توري در صنايع خودرو 
و ساخت قطعات را از جمله نتايج ميز صنعت برشمرد و 
تصريح كرد: نظام نرخ گذاري و دستورالعمل قيمت گذاري 
مواد خام و فرآورده هاي نفتي كه وزارت نفت طي مرداد ماه 
جاري به شركت هاي پالايشي ابلاغ كرد و عرضه سيمان در 
بورس كالا از جمله نتايج ميزهاي صنعت برگزار شده است.

رتبه بندي ميزان فروش 
شيميايي ها در آذر ماه

اكوايران| عملكرد فروش ماهانه آذر ماه ش��ركت هاي 
توليد كننده مواد شيميايي مورد بررسي واقع شده است. 
نماد كلر توانسته در آذر ماه 89 ميليارد تومان فروش ثبت 
كند و با رشد 42 درصدي نسبت به ميانگين سال جاري و 
29 درصد نسبت به آبان ماه خود همراه شود. شاملا، نوري، 
قرن، شيراز، شخارك، شغدير، مارون، شتوكا، شدوص و 
شلعاب نمادهايي بودند كه به ترتيب در رتبه هاي بعدي 
قرار گرفتند. در خصوص مقايسه اين نمادها نسبت به ماه 
قبل خود مي توان اين طور عنوان كرد كه نماد پارس در 
صدر اين نمادها موفق ش��ده با 62 درصد رشد نسبت به 
آبان ماه مواجه شود اما نسبت به ميانگين ماه هاي گذشته 
خود با افت 20 درصدي همراه شده است. با وجود اينكه 
پارس ركورد بهتري نسبت ماه قبل خود ثبت كرده اما 
نمادهاي شيراز و شخارك نه تنها نسبت به ماه آبان ماه 
خود با رشد روبرو شدند بلكه نسبت به ميانگين ماه هاي 

پيشين خود نيز ركورد بهتري نيز را كسب كرده اند.

بورس تبديل به دزدخانه
شده است

ايس�نا| احمد اميرآبادي فراهاني در جلس��ه علني رز 
يكشنبه گفت: اخيرا رييس جمهور سابق آقاي روحاني 
مطالبي را در دفاع از عمكرد دول��ت خود بيان كرده كه 
خوب است ايشان مانند دوران مسووليت خود بار ديگر 
سوار خودرو شده و يك نظرسنجي از داخل ماشين داشته 
باشند، چون اگر پياده شوند مردم پاسخ نظرسنجي را به 
ايشان به طور ويژه مي دهند. اين عضو هيات رييسه مجلس 
در ادامه تصريح كرد: لذا توصيه مي شود ايشان مانند دو 
سال گذشته كه سكوت اختيار كردند، هرگز سخن نگويند 
اگرچه ايشان نمي توانند از خير دوره بعدي مجلس بگذرند 
و براي همين سخن را آغاز كردند. اميرآبادي با بيان اينكه 
اين روزها مردم شاهد افزايش قيمت كالاهاي گوناگون در 
كشور هستند، تصريح كرد: بخشي از اين افزايش قيمت 
مربوط به كم كاري هاي دولت قبل به خصوص در چاپ 
پول بدون پشتوانه بوده و بخش ديگر نيز مصيبتي است 
كه بورس كالا براي مردم به وجود آورده و زندگي روزمره 
آنها را دچار التهاب كرده است. بورسي كه بايد محلي براي 
سرمايه گذاري ش��فاف، امن و مقابله با رانتخواري باشد، 
تبديل به دزدخانه و سر گردنه شده كه نمونه بارز آن در 
قيمت گذاري خودرو و فولاد است كه مي توان در عملكرد 
ضعيف بورس كالا آشكارا مشاهده كرد. وي افزود: مساله 
كمبود گاز در كشور، يكي ديگر از مسائلي است كه امروز 
تبديل به مساله مورد بحث در جامعه شده است، بايد از 
آنهايي كه 8 س��ال دولت در اختيارشان بود سوال كرد 
كه در طول اين مدت چه سرمايه گذاري در اين بخش 
كرده اند كه اكنون به دليل كمب��ود گاز برخي از مراكز 
پتروشيمي و صنعتي تعطيل شوند و اين تعطيلي منجر 
به افزايش برخي اقلام مورد نياز س��اخت مسكن شود. 
اين عضو هيات رييسه مجلس در عين حال خاطرنشان 
كرد: از سازمان بازرسي مي خواهم به طور جدي به مساله 
سرمايه گذاري در حوزه گاز ورود كرده و افرادي كه قصور 
داشته و ترك فعل كرده  اند را به دادگاه صالح معرفي كنند.

»تعادل«بررسيميكند

بورسدوبارهبهاوجبازميگردد؟

شاخص كل بورس روي مدار سبزپوشي
ش��اخص كل بورس ته��ران در پايان معام��لات ديروز 
دوش��نبه، 19 دي ماه با 11 هزار و 678 واحد افزايش در 
ارتفاع يك ميليون و 646 هزار واحدي ايستاد. شاخص 
هم وزن با س��ه هزار و 962 واحد افزاي��ش به 496 هزار و 
401 واحد و ش��اخص قيمت با 2 هزار و 357 واحد رشد 
به 295 هزار و 385 واحد رس��يد. شاخص بازار اول، پنج 
هزار و 565 واحد و ش��اخص ب��ازار دوم، 32 هزار و 724 
واحد افزايش را ثبت كردند. روز دوش��نبه در معاملات 
بورس تهران، بيش از 19 ميليارد و 111 ميليون سهم، 
حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 101 هزار و 107 ميليارد 
ريال معامله شد. همچنين شركت سرمايه گذاري تامين 
اجتماعي )شس��تا( با يك ه��زار و 675 واحد، نفت و گاز 
پتروشيمي تامين )تاپيكو( با يك هزار و 532 واحد، صنايع 
پتروشيمي خليج فارس )فارس( با يك هزار و 187 واحد، 
پالايش نفت تهران )شتران( با 852 واحد، فولاد مباركه 
اصفهان )فولاد( با 714 واحد و معدني و صنعتي گل گهر 
)كگل( با 646 واحد تاثير مثبت بر شاخص بورس داشتند. 
در مقابل پتروشيمي پرديس )شپديس( با 858 واحد، 
بانك ملت )وبملت( با 204 واحد، شركت سرمايه گذاري 
گروه توس��عه ملي )وبانك( با 161 واحد، گروه مديريت 
سرمايه گذاري اميد )واميد( با 156 واحد و توسعه معادن 
و فلزات )ومعادن( با 155 واحد تاثير منفي بر ش��اخص 
بورس به همراه داشت. بر پايه اين گزارش، روز گذشته نماد 
شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي )شستا(، گسترش 
س��رمايه گذاري ايران خودرو )خگس��تر(، ايران خودرو 
)خودرو(، بيمه دانا )ددانا(، سايپا )خساپا(، بانك تجارت 
)وتجارت( و پالايش نفت تهران )ش��تران( در نمادهاي 
پُرتراكنش قرار داش��تند. گروه خودرو هم در معاملات 
ديروز صدرنشين برترين گروه هاي صنعت شد و در اين 
گروه سه ميليارد و 772 ميليون برگه سهم به ارزش 15 
هزار و 969 ميليارد ريال دادوستد شد. شاخص فرابورس 
نيز در سومين روز كاري هفته بيش از 151 واحد افزايش 
داشت و به 20 هزار و 908 واحد رسيد. در اين بازار بيش 
از 10 ميليارد و 802 ميليون برگه س��هم و اوراق مالي 
دادوس��تد ش��د و تعداد دفعات معاملات روز گذشته 
فرابورس بيش از 414 هزار و 177 نوبت بود. پتروشيمي 

زاگرس )زاگرس(، پليمر آرياساسول )آريا(، پتروشيمي 
تندگويان )شگويا(، صنعتي مينو )غصينو(، بانك دي 
)دي( و آهن و فولاد غدير ايرانيان )فغدير( تاثير مثبت 
بر اين شاخص داشتند. در مقابل بيمه پاسارگاد )بپاس(، 
بيمه كوثر )كوثر(، بهمن دي��زل )خديزل(، مديريت 
س��رمايه گذاري كوثر بهمن )وكبهمن(، تهيه و توزيع 
غذاي دنا آفرين فدك )گدن��ا( و مديريت انرژي اميد 

تابان هور )وهور( تاثير منفي بر اين شاخص داشتند.

  عرضه خودرو به كجا رسيد؟
تقريبا روزهايي كه عرضه خ��ودرو در بورس كالا انجام 
مي شود شاخص نيز روندي مثبت به خود مي گيرد اما اين 
روزها وضعيت تغيير داده و برخي مخالف عرضه خودرو 
در بورس كالا هستند و بر همين اساس احتمالا شاخص 
روزهاي آينده تغيير وضعيت دهد. روز گذش��ته توكلي 
مدير روابط عمومي مركز ملي رقابت با اش��اره به اينكه 
شوراي رقابت به هيچ عنوان مدعي قيمت گذاري خودرو 
نيست، گفت: اين تش��كل فراقوه اي دستورالعمل نحوه 
محاسبه قيمت تمام شده و سود خودرو را اعلام مي كند و 
اين موضوع به معناي قيمت گذاري خودرو نيست، ما فقط 
دستورالعمل را اعلام مي كنيم. وي در پاسخ به اين پرسش 

كه چرا با منقضي شدن مدت زمان مصوبه شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي در 28 مهرماه امسال، همان موقع 
شوراي رقابت تصميمي به تنظيم بازار خودرو و تعيين 
دستورالعمل نداشت و بعد از گذش��ت دو ماه كارگروه 
تخصصي خودرو را در اين ش��ورا تش��كيل داده است، 
افزود: از ابتداي س��ال جاري كارشناسان شوراي رقابت 
به مطالعه بازار و بررسي راهكارهايي جهت مديريت بازار 
اقدام كرده اند به نحوي كه اين موضوع با سرعت بيشتري از 
مهرماه سال جاري انجام شده است و در طول دو ماه اخير 
توانستيم به جمع بندي براي تشكيل كارگروه تخصصي 
خودرو برسيم. مدير روابط عمومي مركز ملي رقابت در 
پاسخ به پرسش ديگري مبني بر اينكه اگر مصوبه شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي تمديد شود تكليف كارگروه 
تخصصي خودرو شوراي رقابت چه خواهد شد، افزود: ما 
به عنوان يك مركز تخصصي در راستاي قانون به وظايف 
خود عمل و نظر كارشناسي خود را اعلام مي كنيم، حال 
ممكن اس��ت نظر اين كارگروه تخصصي كه به صورت 
كارشناس��ي اعلام مي شود مورد اس��تفاده قرار گيرد يا 
اجرايي نشود. همچنين بهروز محبي نجم آبادي، عضو 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس با بيان اينكه هيچ كدام 
از نمايندگان مجلس مخالف عرضه خودرو در بورس كالا 

نيستند، گفت: به طور قطع بازار سرمايه از اهميت بالايي 
برخوردار است و نمايندگان به خوبي اين ميزان اهميت 
را درك مي كنند. نماينده مردم س��ربداران در مجلس 
شوراي اس��لامي با تاكيد بر اينكه بورس كشور با كمك 
و حمايت دول��ت و مجلس بيش از پيش تقويت خواهد 
ش��د، افزود: به طور كلي با وجود شفافيت بالا در بورس، 
قيمت ها در بورس كالا واقعي تر بوده و عدالت نيز بيش از 
پيش در آن وجود دارد. وي با يادآوري اينكه نمايندگان 
هيچ زمان مخالف بورس نبوده اند، تصريح كرد: تعدادي 
از نمايندگان طي نامه اي از ش��وراي رقابت، خواس��تار 
رسيدگي و دريافت پاسخ مناسب به برخي ابهامات درباره 
عرضه خودرو بودند. به گفته اين نماينده مجلس؛ شوراي 
رقابت با تشكيل كميته خودرويي با حضور نمايندگان 
صنعت خ��ودرو، اعضاي ش��وراي رقابت و تع��دادي از 
نمايندگان مجلس درصدد است اولين دستور جلسه خود 
را با حضور اين افراد بررسي كند. محبي نجم آبادي مطرح 
كرد كه خواسته نمايندگان از شوراي رقابت اين است كه 
شفاف سازي بيشتري نسبت اينكه قيمت پايه خودرو 
بر چه اساس��ي تعيين شده اس��ت، صورت گيرد. عضو 
كميس��يون برنامه و بودجه اظهار كرد: براساس ماده 
7 قانون ساماندهي صنعت خودرو، اميدواريم شوراي 
رقابت بيش از گذشته اقدامات بهتري به منظور توسعه 
صنع��ت خودرو انجام دهد. محبي ب��ا تاكيد به اينكه 
خودرو بايد به كساني واگذار شد كه نيازمند واقعي آن 
هستند، عنوان كرد: بورس كالا فضاي سوداگري را از 
بين برده، رقابت را بيشتر و قيمت ها را واقعي تر كرده 
است و اين مس��اله براي نمايندگان بسيار مهم است. 
همچنين بورس كالا بهترين گزينه براي عرضه هاي 
خودروهاي وارداتي اس��ت. تا به ام��روز خودورهاي 
زيادي در بورس كالا عرضه كه قيمت تمام شده آن به 
نفع خريدار و كارخانجات بوده اما در اين بين تنها زيان 
شامل دلالان شده است. با عرضه خودور در بورس كالا 
سهم دولت و كارخانجات از سود فروش خودرو افزايش يافته 
و اما دليل مخالفت و اجرايي مجدد قيمت گذاري دستوري 
مشخص نيست و بايد منتظر ماند و ديد منفعت چه كساني 

از عرضه خودرو در بورس كالا به خطر افتاده است؟



گروه راه و شهرسازي|
آن گونه كه ابوالفضل نوروزي، سرپرست دفتر اقتصاد مسكن 
در وزارت راه و شهرس��ازي اعلام كرده، شاخص طول دوره 
انتظار براي خريد خانه در ايران از 15 سال به 34 سال رسيده 
است، در حالي كه در بيشتر كشورهاي دنيا زير 10 سال است. 
به گزارش »تعادل«، از آنجا كه بر اساس نرم هاي جهاني، طول 
دوره انتظار براي خريد خانه بيش از 10 سال، غير طبيعي 
و ناهنجار به شمار مي رود، همين اعداد 15 يا 34 سال خود 
گواه وضعيت وخيم سرپناه در كشور به شمار مي رود. اما اگر 
دقيق تر نگاه كنيم، عدد 34 كه ميانگين كل كشور به نظر 
مي رسد، نيز نمي تواند واقعيت موجود را به خوبي و دقت بيان 
كند. چه آنكه از سويي، اين نرخ در تهران و كلانشهرها و حتي 
شهرهاي متوسط بسيار بالاتر از 34 سال است. همزمان از 
آنجا كه بيش از 70 درصد جمعيت كشور شهرنشين هستند 
و بخش قابل توجهي از آن در پايتخت، كلانشهرها و شهرهاي 
متوسط تمركز دارند، اين رقم از دقت لازم برخوردار نيست. 
ضمن اينكه مشخص نيس��ت آيا در محاسبات مورد نظر 
مسوول مسكن در وزارت راه نرخ طول انتظار براي خانه دار 
شدن در مناطق روستايي نيز در اين ميانگين 34 ساله لحاظ 
شده است يا خير؟ بررسي هاي»تعادل« با هدف روشن تر 
ش��دن ابعاد اين شاخص در ايران نش��ان مي دهد، با فرض 
اينكه يك خانوار تهراني 10 ميليون تومان )حداقل دستمزد 
در سال 1401 حدود 6 ميليون تومان است( در ماه درآمد 
دارد، در صورت ثابت ماندن قيمت ها و در صورتي كه خانوار 
مفروض هيچ هزينه اي طي 34 سال نداشته باشد، پس از اين 
دوره 34 ساله مي تواند 4 ميليارد و 80 ميليون تومان پس انداز 
كند و به قيمت ميانگين هر متر مربع در پايان آذر )50 ميليون 
تومان( آپارتماني 81 متري خريداري كند. اين در حالي است 
كه فروض يادشده هيچ كدام در عالم واقع، حقيقت ندارند. 
نه قيمت ها ثابت خواهد ماند و نه خانوار مي تواند هزينه اي 
نداشته باشد. هم اينك در تهران بيش از 60 درصد هزينه 
سبد خانوار صرف پرداخت اجاره خانه مي شود. اين در حالي 
است كه تازه ترين گزارش هاي رسمي، حاكي از كاهش سهم 
خورد و خوراك و افزايش سهم اجاره بها در سبد خانوار است. 
اما نكته مهم تر اينكه در محاسبات دوره انتظار خانه دار شدن، 
تمام درآمد خانوار در معادله استفاده نمي شود بلكه معمولا 
پس انداز 30 درصد از درآمدها در نظر گرفته مي شود. در اين 
صورت، دست يابي خانوار تهراني به همان آپارتمان 81 متري 
با مفروضات غيرواقعي، نه 34 سال كه 102 طول مي كشد.

    افزايش سهم زمين
 در قيمت تمام شده مسكن

سرپرست دفتر اقتصاد مسكن در بخش ديگري از سخنان 
خود همچنين با يادآوري اينكه سكونت 40 درصد از جمعيت 
روستايي و شهري در بافت فرسوده معضلي اساسي است از 
مس��تاجر بودن 50 درصد تهراني ها خبر داد و افزود: سهم 
زمين در قيمت تمام شده مس��كن بالاست و به 60 درصد 
رسيده كه اين عدد در تهران به 70 درصد نيز مي رسد، اين 
در حالي است كه در ساير كشورها اين سهم 30 درصد است.

    علت رشد قيمت زمين؟
سرپرست دفتر اقتصاد مس��كن در حالي از افزايش سهم 
زمين در قيمت مسكن خبر داده است كه بروز اين پديده با 
توجه به مناسبات حاكم بر بودجه ريزي شهرداري ها پيش 
از اين از سوي كارشناسان اقتصادي و اجتماعي پيش بيني 

شده بود. به باور كارشناس��ان، از آنجا كه منابع اقتصادي 
و سياسي در ش��هرهاي بزرگ و به ويژه پايتخت متمركز 
شده است، تمايل براي ساخت ساختمان هاي بلند مرتبه با 
هدف استفاده حداكثري از زمين افزايش مي يابد. از سوي 
ديگر، شهرداري ها براي تامين بودجه خود به درآمدهاي 
تراكم فروشي عادت مي كنند و ماحصل اين نيروها چيزي 
جز گران شدن قيمت زمين در كلانشهرها نبوده و نخواهد 
بود. بررسي روند تحولات اقتصادي- اجتماعي طي 5 دهه 
اخير نش��ان مي دهد، »رش��د و تغيير تركيب جمعيت«، 
»وابستگي بودجه شهرداري كلانشهرها به ساخت و ساز« 
و »ج��ذب اثرات تورمي بيم��اري هلندي در مس��كن« از 
شاخص هاي مهم و عمده اثرگذار بر قيمت مسكن هستند. 
به گزارش »تعادل«، طي 5 دهه اخير، وفور درآمدهاي نفتي، 
ساختار و بافت جامعه ايراني را دستخوش تغيير كرد. با وصول 
اين درآمدها، از س��ويي ميل به كالاهاي مصرفي و از سوي 
ديگر، تولي��د كالاها و محصولات صنعتي و نيمه صنعتي و 
حتي صنايع مونتاژي در كشور افزايش يافت. به اين ترتيب، 
توليدكنندگان به دنبال جذب نيروي كار بودند و روستاييان 
نيز در پي تحول در مالكيت زمين و پيامدهاي منفي آن، به 
دنبال شغل راهي شهرها شدند. شهرهايي كه خود تفاوت 
اندكي با روستاها داشتند. در هر صورت، محل و كانون توليد 
از روستاها به ش��هرها، و از دامپروري و كشاروزي به صنايع 
منتقل شد. اين تحولات عظيم در نتايج سرشماري نفوس 
و مسكن منعكس شده است. بر اس��اس آمارهاي يادشده، 
مهاجرت روستاييان به شهرها از سال  55 تا سال ۹5 رشد 300 
درصدي داشته است. اين در حالي است كه طي اين سال ها 
جمعيت كشور با رشد 140 درصدي از حدود 35 ميليون نفر 
در س��ال 55 در اين روزها به بيش از 84 ميليون نفر رسيده 
اس��ت. تغيير تركيب جمعيت البته محدود به مهاجرت به 
شهرها نيست، بلكه افزايش ازدواج و طلاق ها و همچنين رواج 
زندگي انفرادي يا رواج مالكيت و استفاده از اقامتگاه دوم و حتي 
سوم براي دهك هاي بالاي درآمدي نيز در زمره اثرات تغييرات 

روي تقاضاي مسكن و در نتيجه قيمت آن به شمار مي رود. 
در س��ويه ديگر ماجرا، با رشد شهرنشيني، شهرداري هاي 
ناگزير از يافتن درآمدهاي تازه براي ساماندهي امور شهرهاي 
به شدت شلوغ، آلوده و سرشار از مسائل و ناهنجاري هاي تازه 
بروز يافته بودند. همزمان، مهاجران نيازمند مسكن بودند. 
به اين ترتيب، ناخودآگاه، مسكن به حلقه وصل شهرداري 
و شهروندان تبديل شد. به دليل ارزان سازي ساخت خانه، 
و همچنين پيشرفت تكنولوژي ساخت ساختمان هاي بلند، 
آپارتمان نشيني رواج يافت. با ارتفاع گرفتن ساختمان ها، اگر 
چه درآمد شهرداري ها از محل شهرفروشي رشد يافت و آنها 
توانستند حمل و نقل عمومي را توسعه دهند، اما همزمان 
قيمت »زمين« به شدت رشد كرد و خود به رشد قيمت مسكن 
دامن زد. همزمان با تحولات دنياي واقعي، در دنياي اقتصاد نيز 
تبديل دلاري هاي نفتي به ريال، پايه پولي و حجم نقدينگي 
در دوري از رشد فزاينده و لاينقطع گرفتار آمد و تورم مزمن دو 
رقمي به مدت 5 دهه را شكل داد. با چنين تورمي، نوك پيكان 
نقدينگي سرگردان، »مسكن« را نشانه گرفت و اين كالاي 
مصرفي به مرور زمان به كالايي سرمايه اي تبديل شد.  اگر چه 
فعاليت مداوم و پرقدرت سه مولفه تغيير تركيب جمعيت، 
وابستگي ش��هرداري ها به تراكم فروشي و تبعات بيماري 
هلندي همگي اثرات مضاعفي روي قيمت مسكن گذاشته اند، 
اما بي گمان، اين سه مولفه خود در اقتصاد نفت سوز ايران و 

نحوه مواجهه غلط دولت ها با درآمدهاي نفتي ريشه دارد.

    چند ميليون درصد رشد مسكن؟
بررسي هاي »تعادل«، نشان مي دهد، تحت تاثير اين سه 
مولفه عمده و ساير شرايط و عوامل، از سال 1357 تا ابتداي 
ديماه 1401 قيمت مسكن در تهران 6 ميليون و 24۹ هزار و 
۹00 درصد رشد يافته است. بر اساس آمارهاي در دسترس، 
ميانگين قيمت يك متر مربع مسكن در سال 1357 حدود 
800 تومان بوده است، اين شاخص در پايان آذر سال جاري 
به 50 ميليون تومان رسيده است. به اين ترتيب، مشاهده 

مي شود كه تورم موجود در مسكن طي 44 سال گذشته 
بيش از 6 ميليون درصد بوده است. درصدي كه نشان دهنده 
سبقت تورم مسكن از تورم عمومي و ساير بازارهاي موازي 
بوده اس��ت و اين بازار به خوبي توانس��ته پناهگاهي 
براي نقدينگي سرگردان و سفته بازي و دلالي باشد.

    نياز به 20 ميليون مسكن در 10 سال
نوروزي در بخش ديگري از سخنان خود اظهار كرد: مطابق 
آمارها نياز به مسكن طي سال هاي 1400 تا 140۹ به غير 
از مستأجران چنين برآورد شده است: با توجه به اينكه 24 
ميليون دختر و پسر مجرد وجود دارد طي 10 سال آينده 
به 12 ميليون مسكن نياز دارند، همچنين 8 ميليون مسكن 
به تخريب و نوسازي نياز دارند و 1.4 ميليون كمبود مسكن 
در برابر تعداد خانواده وجود دارد. سرپرست دفتر اقتصاد 
مسكن تعيين وضع مطلوب مسكن را با 6 شاخص كاهش 
طول دوره انتظار مسكن، كاهش سهم مسكن در سبد هزينه 
خانواده، كاهش نسبت خانواده هاي مستأجر به كل خانواده، 
كاهش سهم جمعيت ساكن در واحدهاي فرسوده شهري 
و روس��تايي از كل جمعيت، افزايش عمر مفيد و كيفيت 
س��اختمان و ارتقاء كيفيت معماري مسكن متناسب با 
هويت ايراني_اسلامي عنوان كرد. نوروزي برنامه عملياتي 
در مناطق مختلف كشور را 4 پروژه اصلي شامل روستاها 
و شهرهاي زير 25 هزار نفر جمعيت، ساير شهرها، تهران و 
سواحل مكران دانست كه بايستي به آنها وام مناسب تعلق 
گيرد چرا كه اگر اين پروژه در روستاها عملياتي نشود، مطالبه 
وام از سوي مردم به شهرها مي رسد، بنابراين بايد مهاجرت 
معكوس رقم بخ��ورد كه با مهيا بودن خدمات زيربنايي و 
روبنايي، رونق اقتصاد روستا و اشتغالزايي در روستاها همراه 
مي ش��ود. وي با اشاره به لزوم محرك سازي در جهت 
مهاجرت معكوس خاطرنشان كرد: بسترسازي براي 
ايجاد خانه هاي مولد زيس��تي معيشتي در روستاها 

و شهرهاي زير 25 هزار نفر جمعيت ضرورت دارد. 
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تشكيك در مسووليت قانوني 
شهرداري در مبارزه آلودگي هوا

مديرعامل شركت كنترل كيفيت هواي تهران با اشاره به 
اينكه در قانون هواي پاك وظايف و مسووليت دستگاه هاي 
اجرايي دولتي مشخص است، گفت: در قانون هواي پاك 
هيچ مسووليتي را براي شهرداري تهران مشخص نكرده 
و تنها به وظايف كلي ش��هرداري ها تاكيد شده است. به 
گزارش تسنيم، محمدمهدي ميرزايي قمي ديروز در يك 
نشست خبري درباره شكل گيري شركت كنترل كيفيت 
هواي تهران اظهار كرد: اين مجموعه از سال 72 تاسيس 
و وظيفه پايش و سنجش آلودگي هوا و آلودگي صوتي را 
برعهده دارد و در اساسنامه اين مجموعه نيز به اين موارد 
تاكيد شده است و در واقع بايد به اين موضوع اشاره شود 
كه شركت كنترل كيفيت هواي تهران بر اساس اساسنامه 
و قانون هيچ مسووليتي در بحث آلودگي هوا ندارد و تنها 
وظيفه اين مجموعه س��نجش و پاي��ش آلودگي هوا و 
آلودگي صوتي است. مديرعامل شركت كنترل كيفيت 
هواي تهران با اشاره به اينكه 22 ايستگاه سنجش آلودگي 
هوا در 22 منطقه تهران توسط شركت كنترل كيفيت 
هوا راه اندازي شده است، گفت: به جز منطقه 17 در همه 
مناطق ما شاهد ايستگاه سنجش آلودگي هوا هستيم. 
ميرزايي قمي گفت: همچنين 36 ايستگاه سنجش صوتي 
و 18 نمايشگر در سطح شهر تهران فعال هستند كه اين 
نمايشگرها وظيفه اطلاع رس��اني در باب آلودگي هوا به 
شهروندان را در سطح بزرگراه ها به عهده دارند. وي گفت: 
علاوه بر فعاليت 22 ايستگاه سنجش آلودگي هواي تهران، 
14 ايستگاه نيز توسط اداره كل محيط زيست شهر تهران 
ايجاد شده است و در مجموع 36 ايستگاه سنجش آلودگي 
هواي تهران وجود دارد. مديرعامل شركت كنترل كيفيت 
هواي تهران گفت: نبايد موضوع آلودگي هوا را سياسي 
كرد اما شاهديم كه به اين موضوع سياسي نگاه مي شود و 
مقام معظم رهبري نيز در سنوات گذشته به عدم سياسي 
كردن موضوع آلودگي هوا اشاره داشته اند. وي ادامه داد: 
در بحث آلودگي هوا بايد به اين موضوع اشاره شود كه اين 
معضل لاينحل نيس��ت و ما مي توانيم از تجربيات ساير 
كشورهايي كه مبتلا به آلودگي هوا بوده اند و با راهكارهاي 
شناخته شده و علمي از آن برون رفت داشته اند توجه كنيم 
به طوريكه در دهه هاي گذشته راهكارهاي مناسبي براي 
اين موضوع وجود دارد و ما مي توانيم از اين تجربيات كه 
چيز جديدي هم نيست استفاده كنيم چرا كه راهكارها و 
تجربه ها در اين حوزه مشخص است. ميرزايي قمي گفت: 
تنها دستگاهي كه امكان پيش بيني تخصصي آلودگي 
هوا را دارد، شركت كنترل كيفيت است. وي اضافه كرد: 
براساس سياهه انتشار، منابع ثابت سهم ۹4 درصدي 
ايجاد آلاينده دي اكسيد گوگرد را دارند؛ از آذرماه بعد از 7 
سال اين شاخص اوج گرفت. همچنين 60درصد ذرات 

كمتر از 2.5ميكرون هوا نيز ناشي از وسايل نقليه است.

۸ ميليارد تومان؛ هزينه راه اندازي 
هر ايستگاه  سنجش كيفيت هوا

مدير واحد سنجش شركت كنترل كيفيت هواي تهران با 
اشاره به اينكه افزايش تعداد ايستگاه هاي سنجش كيفيت 
هوا براي سال آينده در دستور كار اين شركت قرار دارد، 
گفت: در حال حاضر هزينه هر پك ايستگاهي حدود 7 تا 
8 ميليارد تومان است. به گزارش ايسنا، احمد طاهري در 
حاشيه بازديد خبرنگاران از ايستگاه سنجش آلودگي هوا 
در دانشگاه شريف گفت: در حال حاضر اطلاعات شاخص 
كيفيت هواي تهران در 36 ايستگاه سنجش جمع آوري 
مي شود كه از اين ميان 22 ايستگاه متعلق به شهرداري 
تهران و 14 ايس��تگاه متعلق به اداره كل محيط زيست 
است. داده هاي تمامي ايستگاه ها در 36 ايستگاه تجميع 
و ميانگين آن اعلام مي شود به اين ترتيب در »سرور« ما 
و محيط زيست اطلاعات تجميع و در نهايت يك عدد به 
عنوان شاخص كيفيت هواي تهران اعلام مي شود. وي 
ادامه داد: در تمامي ايس��تگاه ها شش آلاينده معيار كه 
در استانداردهاي بين المللي نيز مد نظر قرار مي گيرد و 
سنجيده مي شوند يعني ازن، كربن، منوكسيد كربن، 
دي اكسيد گوگرد و دي اكس��يد نيتروژن به همراه دو 
آلاينده ذرات كوچك تر از 2.5 ميكرون و كوچك تر از 10 
ميكرون در ايستگاه ها مورد سنجش قرار مي گيرند. مدير 
واحد سنجش شركت كنترل كيفيت هواي تهران با 
اشاره به اينكه آلاينده كربن سياه نيز فقط در شركت 
كنترل كيفيت هوا و ايستگاه هاي مربوط به اين شركت 
مورد سنجش قرار مي گيرد، افزود: كربن سياه حاصل 
احتراق سوخت سنگين مربوط به خودروهاي ديزلي 
است كه در چهار ايس��تگاه اندازه گيري مي شود. در 
ايستگاه منطقه 12 نيز پنج گونه ذرات آلي فرار مورد 
اندازه گيري قرار مي گيرد. طاهري تاكيد كرد: اگر منبع 
آلاينده اي در نزديكي ايستگاه ها باشد، به طور قطع 
روي داده هاي آنها تاثيرگذار است. از اين رو، وجود يك 
ايستگاه و افزايش شاخص كيفيت هوا در آن ايستگاه 

لزوما نشان دهنده كيفيت هوا در كل منطقه نيست.

فهرست ساختمان هاي ناايمن 
تهران وجود ندارد

رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران 
گفت: از بعد غير حريق و س��اير ابع��اد ايمني در مورد 
ساختمان هاي شهر، ليستي وجود ندارد و با بررسي هايي 
كه توسط 22 تيم انجام مي ش��ود، اين ليست درباره 
بررسي همه ابعاد ايمني، در حال تهيه است. به گزارش 
ايسنا، علي نصيري درباره وجود ليست ساختمان هاي 
ناايمن و بحثي كه از قبل درباره تعداد اين ساختمان ها در 
رسانه ها مطرح شده، توضيح داد: ليستي كه از مدت ها 
پيش در رسانه ها مطرح است، فقط مربوط به بررسي از 
منظر آتش نشاني است كه تعداد 12۹ ساختمان بود 
و با ايمن سازي هايي كه در برخي از ساختمان ها انجام 
شد، 10 مورد از آن كاهش پيدا كرد. وي با بيان اينكه از 
بعد غير حريق و ساير ابعاد ايمني در مورد ساختمان هاي 
ش��هر، ليس��تي وجود ندارد، افزود: بر اساس اقدامات 
قرارگاه ايمني كالبدي با بررس��ي هايي كه توسط 22 
تيم انجام مي شود، اين ليست درباره بررسي همه ابعاد 
ايمني در حال تهيه است. ارزيابي ساختمان ها از بعد 
ايمني شامل 16 هزار ساختمان  بلندمرتبه و مهم است.

پيشنهاد ساخت ريل
 رشت-آستارا به روس ها

معاون وزير راه و شهرس��ازي از ارايه پيشنهاد 16 بندي 
ايران به روسيه براي ساخت خط آهن رشت-آستارا خبر 
داد و گفت: مذاكره ايران و روسيه در اين رابطه ادامه دارد.

به گزارش تسنيم، شهريار افندي زاده خط آهن رشت- 
آستارا را مهم ترين پروژه ريلي كشور دانست و اظهار كرد: 
با وجود انجام مذاكرات با روس��يه و آذربايجان به منظور 
مشاركت در تكميل اين خط ريلي، اين پروژه را چه با حضور 
روسيه و چه بدون حضور اين كشور تكميل مي كنيم تا در 
جهت افزايش ترانزيت كش��ور مورد استفاده قرار گيرد. 
وي ادامه داد: اين پروژه 162 كيلومتري كريدور شمال-

جنوب از بندر عباس تا رشت و از رشت تا آستارا را تكميل 
مي كند و ايران از طريق آذربايجان به روسيه و شمال اروپا 
وصل مي شود. وي يادآور شد: دولت روسيه علاقه مند به 
مشاركت در تكميل راه آهن رشت- آستارا است تا به صورت 
وام يا روش هاي ديگر به تامين مالي اين خط ريلي كمك 
كند. به همين منظور طي ماه هاي اخير مذاكراتي با دولت 
روسيه در راستاي توسعه ترانزيت ميان دو كشور انجام شده 
است. وي افزود: براي اين كار تفاهمنامه دو جانبه بين ايران 
و روسيه پيشهاد داده شده و تفاهمنامه سه جانبه اي نيز 
ميان ايران، روسيه و آذربايجان منعقد شده كه پيرو بيانيه 
مشترك با امضاي وزراي سه كشور است. در اين تفاهمنامه 
محورهايي درباره احداث و نحوه بهره برداري پروژه ريلي در 
16 ماده پيش بيني شده كه شامل تعيين نوع طراحي 

خط از جمله عرض خطوط ريلي اين پروژه است.

تهديد مزيت ترانزيتي ايران
با توسعه »ام القصر«

مديركل دفتر ترانزيت س��ازمان راهداري اظهار داشت: 
تاكنون بعد از صدام و داعش مسير عراق مسدود بود اما 2 
سال است كه تغيير رويكرد ترانزيتي به وجود آمده و اين 
كشور در راستاي نگاه توسعه دريامحور توسعه ام القصر 
را با همكاري ايتاليا در دس��تور كار دارد به طوري كه قابل 
رقابت با فجيره و جبل علي خواهد بود و عراق مي تواند به 
تركيه و سوريه و مديترانه متصل شود، مسيري كه موازي 
با ايران و در واقع يك تهديد و يك هش��دار براي كشور ما 
است. به گزارش ايلنا، جواد هدايتي در چهارمين همايش 
ملي توسعه سواحل مكران با بيان اينكه در 2 دهه گذشته 
رقابت در منطقه خاورميانه و قفقاز بر سر توسعه كريدورهاي 
ترانزيتي بوده و همه پتانسيل ها را ايران بواسطه موقعيت 
و مزيت حمل و نق��ل و ترانزيتي دارا اس��ت، اظهار كرد: 
اگر 3 كشور در حوزه پتانسيل ترانزيتي در دنيا موقعيت 
خاص داشته باشند يكي از آنها ايران است به طوري كه اين 
موقعيت در منطقه كشورها را به مرحله جنگ هم رسانده 
است. مثلا بخش عمده اي از دليل جنگ اخير در منطقه 
قفقاز بين آذربايجان و ارمنستان بر سر كريدور زنگزور بوده 
است. بنابراين استفاده از مزيت سرزميني و ايجاد مسير 
جديد در اين حوزه مهم است. وي با بيان اينكه جنگ اخير 
روسيه با اكراين مزيت و اهميت دسترسي به مسسيرهاي 
ترانزيتي را دوچندان كرده و مزيت بر علت شده است، افزود: 
اكنون شاهديم كه روس��يه به دنبال دسترسي به مسير 
خليج فارس است و اين نشان از اهميت دستيابي به دريا 
است. هدايتي ادامه داد: اكنون پاكستان يك ديپلماسي 
را در اين حوزه آغاز كرده و تفاهماتي را نيز با افغانس��تان 
داشته كه مسير را فعال كند، با كشورهاي آسياي ميانه نيز 
مناسباتي برقرار گرفته و حتي در نظر دارد كه مسير ريلي 
در افغانستان راه اندازي كند. اين مسير براي دور زدن ايران 
از س��وي امريكا هم مورد حمايت قرار گرفته است. وي با 
اشاره به مسير عراق و اقدامات در اين حوزه گفت: تاكنون 
بعد از صدام و داعش مسير عراق مسدود بود اما 2 سال است 
كه تغيير رويكرد ترانزيتي به وجود آمده و اين كش��ور در 
راستاي نگاه توسعه دريامحور توسعه ام القصر را با همكاري 
ايتاليا در دستور كار دارد به طوري كه قابل رقابت با فجيره 
و جبل علي خواهد بود و عراق مي تواند به تركيه و سوريه و 
مديترانه متصل شود، مسيري كه موازي با ايران و در واقع 
يك تهديد و يك هشدار براي كشور ما است. مديركل دفتر 
ترانزيت سازمان راهداري با تاكيد بر لزوم استفاده از فرصت و 
سرمايه گذاري متناسب با مسير شمال- جنوب خاطرنشان 
كرد: غير از آن بايد نسبت به بهره برداري و اتصال پس كرانه 
اقدام كنيم، اتصال پسكرانه جنوب نياز به توسعه جدي 
دارد. بايد ش��رايط اتصال و لجستيك داخل سرزمين را 
فراهم كنيم. وي با تاكيد بر اينكه بايد تفكرات بين المللي 
در اين حوزه داشته باشيم و سرمايه گذاري ها را تبديل 
به ثروت كنيم، گفت: حضور در پيمان هاي منطقه اي از 
جمله شانگهاي و اوراسيا مي تواند در حوزه ترانزيت كمك 
زيادي به ما داشته باشد. هدايتي اظهار كرد: اتصال به 
كشورهاي منطقه بايد به سمتي برود كه هزينه ترانزيت از 
قلمرو كاهش يابد. اينكه يك تاجر روس يا قزاق يك هفته 
منتظر تشريفات باشد كل پتانسيل از بين مي رود. اين 
در شرايطي است كه انتقال كل بار از شمال تا جنوب دو 
روز زمان مي برد اما يك هفته پشت مرز منتظر مي ماند، 
در دنيا رقابت بر سر اين است كه 15 دقيقه معطلي را به 
5 دقيقه برسانند ما هنوز به دنبال اين هستيم كه 7 روز 
معطلي پشت مرزها را را به 3 روز برسانيم، اگر مي خواهيم 

رقابت كنيم بايد به الزامات بين المللي فكر كنيم.
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هرهكتارباغشهريسالانه۲.۵تُناكسيژنتوليدميكند

خريد خانه؛ خيلي نزديك، خيلي دور

كاهش ۵0 درصدي مساحت باغات تهران
مديركل منابع طبيعي استان تهران با بيان اينكه هر هكتار باغ 
شهري در فرآيند ترسيب كربن )روند ذخيره كربن موجود در 
هوا در خاك و گياهان( درختان، سالانه 2.5 تُن اكسيژن توليد 
مي كند، گفت: برآوردهاي ما از عكس هاي هوايي يا تصاوير 
ماهواره اي كه از دهه 40 به اين سو از پايتخت تهيه شده، نشان 
مي دهد كه مساحت باغات موجود در داخل و حاشيه شهر 
تهران در 60 س��ال گذش��ته حدود 50 درصد كاهش يافته 
است. به نظر مي رسد ما بيش��تر از آنكه از نبود قانون درباره 
حفظ باغات و درختان شهري رنج ببريم، در روندهاي اجرايي 
موجود در اين زمينه مشكل داريم؛ اتفاقي كه باعث كاهش 
مساحت باغات تهران در دهه هاي اخير شده است. رضا بياني 
در گفت وگو با ايلنا اظهار كرد: وظيفه حفظ و نگهداري از باغاتي 
كه در محدوده هاي شهري قرار گرفته اند، برعهده شهرداري ها 
است. اين باغات مانند درختان موجود در جنگل ها و مراتع 
عمل ترسيب كربن را انجام مي دهند و در بهبود كيفيت هوا 
نقش دارند؛ به نحوي كه آمارها نشان مي دهد هر يك هكتار 
باغ ش��هري كه در آن درخت پهن برگ وجود دارد، سالانه 4 
ميليون تن دي اكسيد كربن جذب مي كند و 2.5 تُن اكسيژن 
توليد مي كند. وي افزود: باغات شهري همچنين به حفاظت 
از خاك و افزايش منابع آب هاي زيرزميني شهرها نيز كمك 
مي كند. برآوردهاي ما نشان مي دهد، هر هكتار جنگل به دليل 
نفوذپذيري بالاي خاك جنگلي، سالانه 500 تا 2500 متر 
مكعب آب در سفره هاي زيرزميني ذخيره مي كند و هر هكتار 
باغ شهري نيز دس��ت كم به اندازه حداقل اين رقم، آب براي 
سفره هاي زيرزميني شهرها توليد كند؛ به نحوي كه همين 
حالا در پارك هاي جنگلي تهران، 15 حلقه چاه وجود دارد 
كه با استفاده از آب هاي توليدشده توسط پارك هاي جنگلي 
تغذيه مي شود و به تامين آب شرب مردم تهران كمك مي كند.

    واگذاري مديريت ۸ پارك جنگلي
به شهرداري 

بياني با بيان اينكه مديريت 8 پارك جنگلي از 12 پارك جنگلي 
پايتخت به شهرداري تهران واگذار شده است، عنوان كرد: با 
وجود اينكه بيشتر پارك هاي جنگلي پايتخت به شهرداري 
تهران اعاده مديريت شده اند، ولي اداره كل منابع طبيعي استان 

تهران با استفاده از تصاوير ماهواره اي بر اين پارك هاي جنگلي 
نظارت مي كند و اگر از نظر خش��ك شدن يا قطع درختان يا 
ديگر آسيب هاي محيط زيستي، اتفاقي در يك پارك جنگلي 
بيفتد، ما س��ريعا موضوع را از شهرداري پيگيري مي كنيم و 
ش��هرداري را موظف مي كنيم كه اگر آس��يبي به هركدام از 
بخش هاي پارك هاي جنگلي وارد شده باشد، سريعا پوشش 
گياهي تخريب شده را احيا كند. مديركل منابع طبيعي استان 
تهران ادامه داد: صدور راي براي تفكيك يا تغيير كاربري باغات 
شهري در كميسيون ماده 7 شهرداري ها انجام مي شود و در آن 
كميسيون، براساس داير بودن يا نبودن يك باغ و سرانه تعداد 
درختان موجود در آن ملك برحسب هكتار و ساير ويژگي هاي 
طبيعي كه براي باغات در نظر گرفته مي شود، به باغ بودن يا 
نبودن يك ملك راي مي دهند.  وي تاكيد كرد: مساحت فضاي 
سبز تهران آن قدر كم شده است كه هيچ كدام از دستگاه هاي 
متولي نبايد به راحتي براي قطع درختان و از بين رفتن فضاي 
سبز و باغات شهري مجوز صادر كنند. در همين رابطه ما سعي 
مي كنيم س��الانه 200 تا 300 هكتار در اطراف شهر تهران 
فضاي سبز اضافه كنيم و البته همكاري هايي را هم با شهرداري 
تهران براي توسعه فضاي سبز در داخل محدوده شهري داريم.

    باغات حاشيه شهرها حفظ شوند
مديركل منابع طبيعي استان تهران با بيان اينكه براي حفظ 
باغاتي كه در حاشيه شهرها قرار گرفته اند، بايد جلوي اضافه 
شدن آنها به محدوده هاي شهري گرفته شود، توضيح داد: 
شوراي عالي شهرسازي و معماري و ساير نهادهاي متولي بايد 
تلاش كنند كه باغات حاشيه شهرها از نظر قانوني در خارج از 
محدوده هاي شهري در نظر گرفته شوند تا تصميم گيري براي 
تغيير كاربري آنها با نگاه سختگيرانه موجود در تبصره يك ماده 
يك قانون اراضي زراعي و باغ ها انجام شود، اين در حالي است 
كه اگر يك باغ در محدوده شهري تعريف شود، تغيير كاربري 
آن بايد براساس ماده 12 قانون فضاي سبز شهري انجام شود. 
بياني در توضيح بيشتر گفت: هم در قانون اراضي زراعي و هم در 
قانون فضاي سبز شهري يك حد نصاب براي تفكيك باغات در 
نظر گرفته شده است، اما در كميسيون ماده يك قانون اراضي 
زراعي معمولا حد نصاب تفكيك بس��يار بالا در نظر گرفته 

مي شود تا تفكيك و تغيير كاربري باغاتي كه در حاشيه شهرها 
قرار گرفته اند، عملا امكان پذير نباش��د؛ به عبارت ديگر در 
حالي كه معمولا در كميسيون ماده 7 شهرداري ها، حد نصاب 
تفكيك باغات شهري 500 متر مربع در نظر گرفته مي شود، در 
كميسيون ماده يك اين حد نصاب معمولا بالاي يك هكتار در 
نظر گرفته مي شود تا انجام تفكيك و تغيير كاربري براي مالكان 
آن باغ صرفه اقتصادي نداشته باشد. وي افزود: ما حتي اگر با بالا 
در نظر گرفتن حد نصاب تفكيك باغات حاشيه شهرها مانع 
تغيير كاربري آنها شويم، بازهم بايد رويكردي را اتخاذ كنيم 
كه حفظ اين باغات بدون تغيير كاربري براي مالكان آنها نفع 
داشته باشد. به همين دليل، در كميسيون ماده يك قانون 
اراضي زراعي معمولا به باغداران اجازه داده مي شود كه 
درصد اندكي از مساحت باغ خود را ساخت و ساز انجام 

دهند تا آنها بتوانند باغات خود را حفظ كنند.

    اولويت حفظ درختان موجود در تهران 
بياني با تاكيد بر اينكه باغات شهري نيز مانند پوشش گياهي 
عرصه ه��اي طبيعي نقش مهمي در كاه��ش آلودگي هوا و 
پايداري اكوسيستم دارند، عنوان كرد: اولويت سازمان منابع 
طبيعي و شهرداري ها بايد حفظ پوشش گياهي داخل و خارج 
از محيط هاي شهري باشد. همين حالا در داخل يا اطراف شهر 
تهران، هزاران هكتار باغ وجود دارد كه عمده درختان آن بيش 
از 25 سال سن دارند و حتي اگر قرار باشد سازمان منابع طبيعي 
در اطراف تهران جنگل كاري انجام دهد، حداقل 10 سال بايد 
از عمر هر نهال جديد بگذرد كه بتواند مانند درختان موجود 
در باغات تهران در ترسيب كربن و كاهش آلودگي هوا نقش 
داشته باشد. بنابراين اولويت ما بايد حفظ درختان موجود در 
داخل يا اطراف تهران باشد، نه اينكه بخواهيم باغات فعلي را از 
دست بدهيم و بعدا به فكر جايگزين كردن آنها بيفتيم. وي در 
ادامه اظهار كرد: قانون فعلي كه درباره حفظ و گسترش فضاي 
سبز و باغات شهري وجود دارد، با وجود اشكالاتي كه به آن وارد 
است، بازهم قانون خوبي است و به نظر مي رسد ما بيشتر از آنكه 
از نبود قانون درباره حفظ باغات و درختان شهري رنج ببريم، 
در روندهاي اجرايي موجود در اين زمينه مشكل داريم؛ اتفاقي 
كه باعث كاهش مساحت باغات تهران در دهه هاي اخير شده 

است و برآوردهاي ما از عكس هاي هوايي يا تصاوير ماهواره اي 
كه از دهه 40 به اين سو از پايتخت تهيه شده، نشان مي دهد 
كه مساحت باغات موجود در داخل و حاشيه شهر تهران در 
60 سال گذشته حدودا 50 درصد كاهش يافته است. مديركل 
منابع طبيعي استان تهران با بيان اينكه دريافت جريمه بابت 
قطع درختان در محيط هاي ش��هري عملا تاثيري در حفظ 
محيط زيست ش��هرها ندارد، عنوان كرد: معمولا وقتي يك 
درخت در فرآيند تغيير كاربري يك باغ يا انجام ساخت و ساز 
در سطح شهر قطع مي شود، شهرداري ها از مالكان باغات يا 
ساختمان ها جريمه مي گيرند، اما مبلغ اين جريمه قطعا كمتر 
از آسيبي اس��ت كه قطع درختان بر محيط زيست شهري 
وارد مي كند؛ مثلا وقتي يك درخت پهن برگ 40ساله قطع 
مي ش��ود، هرچقدر هم ما از سازندگان ساختمان ها جريمه 
بگيريم، بازهم نمي توانيم كاركرد مهمي را كه آن درخت در 
كاهش آلودگي هوا، ايجاد تعادل دمايي، زيبايي منظر 
شهري، حفاظت از خاك و... داشته است، جبران كنيم.
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وزير ارتباطات با تأييد فعال شدن اينترنت استارلينك در 
ايران گفت اينترنت ماهواره اي براي شرايط ويژه و خاص 
است. زارع پور بار ديگر بر لزوم رعايت قواعد ايران از سوي 
اپراتورهاي ماهواره اي براي فعاليت قانوني در كش��ور 
تأكيد كرد. در عين حال در حالي كه محدوديت هاي 
اينترنتي در سه ماه گذشته به حداكثر رسيده و بيشتر 
شبكه هاي اجتماعي خارجي با فيلترينگ و محدوديت 
مواجهند، مركز ملي فضاي مجازي مي گويد كه قطع 
اينترنت بين الملل با توس��عه ش��بكه ملي اطلاعات 
توهم است. ايلان ماسك، مديرعامل اسپيس ايكس، 
يكم مهرماه س��ال جاري براي اولين بار رسماً خبر داد 
كه اينترنت ماهواره اي اس��تارلينك براي ايران فعال 
مي ش��ود. درحالي كه دو روز قبل و در 30 ش��هريور، 
»عيسي زارع پور« وزير ارتباطات در مصاحبه اي گفته 
بود بعيد مي داند استارلينك به اين زودي ها بتواند در 
ايران فعال شود چون سرويسش كامل نيست. حالا پس 
از گذشت سه ماه از آن زمان، وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات با تاييد فعال ش��دن اينترنت ماهواره اي در 
كشور گفت: استقبال از اينترنت ماهواره اي مشروط به 
رعايت قواعد سرزميني جمهوري اسلامي ايران است. 
عيس��ي زارع پور در گفت وگو با مهر، در رابطه با فعال 
ش��دن نزديك به هزار اينترنت ماهواره اي در كش��ور 
ضمن تأييد خبر فعال شدن اين اينترنت اظهار داشت: 
اينترنت ماهواره اي فعال شده است اما در جريان اينكه 
چه تعداد فعال شده است؛ نيس��تم. صاحب و دارنده 
اين ش��ركت كه اين خدمات را ارايه مي كند مي تواند 
آمار صحيح را بدهد. وي در رابطه با خطر ورشكستگي 
اپراتورها در راستاي فعال ش��دن اينترنت ماهواره اي 
عنوان ك��رد: تعداد مش��تركين و كارب��ران اينترنت 
ماهواره اي در تمام دنيا، يك درصد كل كاربران اينترنت 
هم نمي شود و اين اينترنت براي شرايط ويژه و خاص 
است. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات اضافه كرد: البته 
قبلًا هم گفته شد كه ما مقررات سرزميني يا »لندينگ 
رايت« خود را تهيه، مصوب و به اپراتورهاي منظومه هاي 
ماهواره اي ابلاغ كرديم تا در صورتي كه مي خواهند در 
ايران فعاليت قانوني داشته باشند، ملزم به رعايت قواعد 
سرزميني جمهوري اسلامي ايران هستند. زارع پور با 
تاكيد بر اينكه از فعال شدن اينترنت ماهواره اي استقبال 
مي شود، تصريح كرد: ما از اينترنت ماهواره اي استقبال 
مي كنيم مشروط به اينكه قواعد سرزميني ما را رعايت 
كنند. محترم شمردن قواعد سرزميني كشورها، يك 

قاعده بين المللي از سازمان بين المللي ITU است.

   قطع اينترنت بين الملل توهم است 
همچنين در حالي كه محدوديت هاي اينترنتي در سه ماه 
گذشته به حداكثر رسيده و بيشتر شبكه هاي اجتماعي 
خارجي با فيلترينگ و محدوديت مواجهند، مركز ملي 
فضاي مجازي مي گويد كه قط��ع اينترنت بين الملل با 
توسعه شبكه ملي اطلاعات توهم است. امير خوراكيان، 
سخنگوي مركز ملي فضاي مجازي با تشريح مصوبات و 
اجزاي شبكه ملي اطلاعات گفت: قطع اينترنت بين الملل 
با پيش��رفت شبكه ملي اطلاعات ش��دني نيست و يك 
توهم اس��ت. او در پاس��خ به اين باور كه با توسعه شبكه 
ملي اطلاعات، ارتباطات بين الملل قطع مي شود، گفت: 
اين توهم وجود دارد كه شبكه ملي اطلاعات يعني قطع 
اينترنت جهاني و بين المللي كه ادعاي بي ربط و بي معنايي 
است. اين موضوع از سوي ما تكذيب و رد مي شود نه كسي 
چنين نظري دارد و نه اصلًا شدني است. وي افزود: شبكه 
ملي اطلاعات در واقع زيرساخت ارتباطي كشور است و 
هدف آن استقلال كشور و وابسته نبودن خدمات عمومي 
و خدمات پايه به شركت هايي است كه هيچگاه پاسخگو 
نبوده و هيچ اصولي را نمي پذيرند، ما نمي خواهيم با آنها 
قطع رابطه كنيم، در واقع هدف اين است كه خودمان نيز 
داراي اين خدمات و ارتباطات باشيم. وي با اشاره به اين 
نكته كه در فضاي مجازي هيچ چيز حذف نمي شود، ادامه 
داد: برخي مسائل مربوط به حريم شخصي مي شود يعني 
لزومي ندارد گفت وگوي شما با دوست، همكار يا اعضاي 
خانواده تان يا هر كاربر ديگري در فضاي مجازي در مرحله 
نخست به خارج از كشور رفته و بعد به ايران بازگردد؛ در 
مورد خدمات نقشه و مكان ياب در كشور نيز اين موضوع 
مطرح اس��ت، چه لزومي دارد كه تمام اطلاعات حمل و 
نقل و رفت و آمد ش��هروندان ما در كشورهاي ديگر 

كه بعضي از آنها متخاصم هم هستند ثبت شود.

   تداوم ارتباط جهاني و حفظ استقلال
معاون حقوق��ي و امور مجلس مركز ملي فضاي مجازي 
در ادامه با تاكيد بر اينكه هدف ما ضمن تداوم ارتباطات 
جهاني، حفظ استقلال است، يادآور شد: ده ها سرويس 
گوگل در ايران از آن طرف مس��دود اس��ت، در واقع هر 
سرويسي كه در كارآفريني و توسعه نقش دارد، از طرف 
آنها در ايران مس��دود مي ش��ود. اگر اين اتف��اق مثلًا در 
مورد سرويس هاي مكان ياب رخ دهد و يك شبه فرض 
كنيد از جانب يك ش��ركت خارجي كه تسلط كامل در 
اين حوزه در كش��ور پيدا كرده است تمام سرويس هاي 
مكان ياب مسدود ش��ود، ببينيد چه مشكلاتي در رفت 

و آمد عمومي و امورات روزمره مردم به وجود مي آيد. ما 
در واقع به دنبال استقلال در اين زمينه ها هستيم و قصد 
داريم همزمان با حفظ ارتباطات جهاني، امكانات داخلي 
خودمان را توسعه دهيم. خوراكيان تصريح كرد: از آنجايي 
كه موضوع گسترش شبكه ملي اطلاعات با مسدود شدن 
شبكه هاي اجتماعي به دنبال اتفاقات اخير مصادف شد، 
اين شبهه تقويت شد كه شبكه ملي اطلاعات يعني قطع 
ارتباط جهاني و محدوديت دسترسي به منابع بين المللي، 
در حالي كه مطلقاً چنين نيست. وي اظهار داشت: ما در 
حال حاضر هم از شبكه ملي اطلاعات استفاده مي كنيم؛ 
استفاده از پيامرس��ان ها و سكوهاي داخلي، برنامه هاي 
مربوط به تراكنش هاي مالي، برگزاري كلاس هاي درسي 
و آموزشي به صورت مجازي و غيره از جمله اتفاقاتي است 

كه بر بستر شبكه ملي اطلاعات در حال انجام است.
او در خصوص ش��روع گفتمان درباره ايده ايجاد و اجراي 
ش��بكه ملي اطلاعات در ش��وراي عالي فضاي مجازي و 
نيز وزارت ارتباطات گفت: اولين مصوبه پيرامون شبكه 
ملي اطلاعات در دي ماه سال ۱3۹۲ و در جلسه پانزدهم 
شوراي عالي فضاي مجازي تصويب شد كه تعريف شبكه 
ملي اطلاعات و محورهاي الزامات آن دو بخش مهم اين 
مصوبه بودند، اما از آنجا كه اين الزامات براي اجراي پروژه اي 
جديد با اين وس��عت كافي نبود، اي��ن موضوع مجدداً در 
سال ۱3۹۵ در دستور كار ش��وراي عالي فضاي مجازي 
قرار گرفت��ه و الزامات جامع ت��ري در حوزه هاي مختلف 
مشخص شد و به تصويب رسيد. وي در ادامه توضيح داد: 
اين الزامات خود سند بسيار مهمي است به اين دليل كه در 
حقيقت تبيين كننده ويژگي ها و اصول حاكم بر شبكه ملي 
اطلاعات است كه بايد در اين شبكه در حوزه هاي مختلفي 
از جمله خدمات ايمن، تعرفه و مدل اقتصادي طرح و به 
تصويب مي رس��يد. سخنگوي مركز ملي فضاي مجازي 
گفت: اين الزامات در ۱۵ صفحه تبيين شد كه براي شرح آن 
مصوبه مختصر راهگشا شد؛ در مرحله بعدي سند ديگري 
به نام طرح كلان و معماري شبكه اطلاعات در دستور كار 
قرار گرفت كه بر اساس آن الزامات اين طرح كلان تهيه شد. 
سند بسيار مهمي كه در شوراي عالي فضاي مجازي مطرح 
شده و تقريباً تمام مسائل مهم مربوط به معماري شبكه ملي 
اطلاعات و اهداف عملياتي و ساير مسائلي كه بايد مشخص 

شود، در اين سند به طور كامل به تصويب رسيده است.

   وظايف دستگاه ها در لايه خدمات و محتوا 
در شبكه ملي اطلاعات

وي اف��زود: پس از اين س��ه مصوب��ه، مصوبه ديگري 

در كميس��يون هاي مرك��ز ملي فضاي مج��ازي به 
تصويب رسيد كه مسير را براي تحقق انواع خدمات و 
محتواهايي كه موجب موفقيت و كارآمدي شبكه ملي 
اطلاعات است، هموار كرد؛ اين سند شامل اقداماتي 
است كه غير از زير ساخت و شبكه، عمدتاً وظايف ساير 
دستگاه ها در لايه خدمات و محتوا محسوب مي شود، 
لذا هر ك��دام متولي خود را دارد يعني بر اس��اس اين 
مصوبه مشخص مي شود كه هر سازماني چه اقدامي در 
راستاي شبكه ملي اطلاعات بايد انجام دهد تا شبكه 
ملي كارايي لازم را براي همه كسب و كارها و اقشار و 
كاربران داشته باش��د و مورد اقبال و بهره برداري قرار 
گيرد. به گفته سخنگوي مركز ملي فضاي مجازي در 
اين مرحله دستگاه هاي ديگر نيز به ميدان مي آيند 
تا بر اساس تقسيم وظايف و نگاشت نهادي اقدامات 

پيش بيني شده در سند مقوم ها را محقق كنند.

   نقش وزارت اقتصاد و كشاورزي
در تقويت شبكه ملي اطلاعات

وي افزود: به عنوان مثال در س��طح خدمات كاربردي 
مواردي مانند اصلاح امور گمركي، صادرات و واردات در 

حمايت از محصولات داخلي كه به اقدامات مقوم شبكه 
ملي اطلاعات مربوط مي شود از وظايف وزارت اقتصاد 
است يا حمايت از ش��كل گيري سامانه ها و سكوهاي 
بومي در حوزه كش��اورزي با اس��تفاده از فناوري هاي 
نوين اعم از اينترنت اشيا و رصد ماهواره اي در ظاهر به 
نظر مي رسد ارتباطي به شبكه ملي اطلاعات ندارد در 
حالي كه از مقوم هاي شبكه محسوب شده و از وظايف 
جهاد كشاورزي است. خوراكيان ادامه داد: در بخشي 
ديگر حمايت از شكل گيري سامانه ها و سكوهاي داخلي 
فراگير گردشگري در حيطه وظايف وزارت گردشگري 
گنجانده مي شود. هدف نهايي كمك به شكل گيري 
شبكه ملي اطلاعات و تقويت آن است تا به بهره وري 
واقعي برسد، شكل گيري اين س��امانه ها مي تواند به 
تقويت ش��بكه ملي اطلاعات كمك كند تا اين شبكه 
مابه ازاي واقعي يافته و ديگر در حد شعار نباشد، يعني 
به اين ترتيب خدمات روي شبكه ملي اطلاعات فعال 
مي شوند. خوراكيان در توضيحاتي تكميلي در خصوص 
تصويب چهار مصوبه ف��وق تصريح كرد: چهار مصوبه 
اصلي در اين باره به تصويب رس��يده كه سه مورد آن 
در شوراي عالي فضاي مجازي و يك مورد كه مربوط 

به مقوم ها مي شود توسط كميسيون هاي مركز ملي 
مانند تنظيم مقررات يا كميسيون محتوا تصويب شده 
است. وي افزود: براي فهم بيشتر شبكه ملي اطلاعات 
باي��د بگوييم كه اين ش��بكه در چهار لاي��ه در فضاي 
مجازي در نظر گرفته مي شود: نخست لايه زيرساخت 
ارتباطي كشور كه شامل شبكه ارتباطي، مراكز اي سي 
تي، خدمات نام دامنه، مراكز تبادل ترافيك بين الملل 
و داخلي و غيره مي شود؛ لايه بعدي مربوط به خدمات 
شبكه ملي اطلاعات مي شود كه مراكز داده اختصاصي، 
مراكز داده عمومي، زيرس��اخت اب��ري، مراكز تبادل 
پيام و اطلاعات كه همه در حوزه خدمات شبكه ملي 
اطلاعات مي گنجد. مع��اون مركز ملي فضاي مجازي 
گفت: همچنين خدمات ميزباني مراكز داده، خدمات 
هوشمندي، مخازن و كتابخانه ها و اي پي آي ها، خدمات 
پايه مكاني و نقشه، پيامرسان و شبكه اجتماعي، سيستم 
عامل، رايا نامه، زيست بوم جويشگر، خدمات امن سازي، 
خدمات مقابله با حوادث از جمله مواردي هستند كه بايد 
در خدمات شبكه ملي اطلاعات فعال شوند. وي افزود: 
دو لايه ديگر هم مرب��وط به خدمات كاربردي و محتوا 
هستند كه مي تواند روي شبكه فعال شود و توسعه يابد. 
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عرضه خودروها در بورس كالا باعث كاهش قيمت 
اين كالا شده است؛ اتفاقي كه يك كارشناس بورس 
كالا بر اين باور اس��ت كه اگر ادامه يابد، ايران را به 
صادركننده خودرو و قطعات خودرويي در منطقه 
تبديل خواهد كرد. به گزارش ايس��نا، روز يكشنبه 
پژو ۲۰۷ دستي و اتوماتيك، شاهين و تارادستي در 
بستر بورس كالا عرضه شدند و آمارها حاكي از آن 
است كه همه اين خودروها با كاهش قيمت نسبت 

به عرضه هاي قبلي به فروش رسيدند.
بر اين اس��اس، ميانگين قيمت فروخته ش��ده هر 
دستگاه پژو ۲۰۷ دستي سفيد كه روز گذشته روي 
تابلوي معاملات ب��ورس كالا رفت، ۳۷۵.۷ ميليون 
تومان بود. درحالي كه پژو ۲۰۷ دس��تي سفيد در 
عرضه يازدهم دي با ميانگين قيمت ۴۰۰ ميليون 
تومان و در عرضه چهارم دي با ميانگين قيمت ۴۱۰ 
ميليون تومان فروخته ش��ده ب��ود. در برابر عرضه 
۴۰۰۰ دس��تگاه پژو ۲۰۷ دس��تي، ۶۶۸۳ دستگاه 
تقاضا شكل گرفت. كمترين قيمت مچ شده نيز هر 
دستگاه پژو ۲۰۷ دستي ۳۷۵.۷ ميليون تومان بود.

همچنين روز گذشته ۴۰۰۰ دس��تگاه شاهين در 
ب��ورس كالا م��ورد معامله قرار گرفت و ب��ا تداوم و 
افزاي��ش عرضه  خودرو در بورس كالا، ش��اهين در 
معاملات روز گذش��ته با همان قيمت پايه )قيمت 
درب كارخانه( ۳۰۴ ميليون تومان به فروش رسيد. 
شاهين در عرضه قبلي )۳۰ آذر( با قيمت ميانگين 
۳۴۶.۸۹۷ ميليون تومان فروخته ش��ده بود. طبق 
آمار، در برابر عرضه ۴۰۰۰ دستگاه شاهين، ۱۵۴۲ 
تقاضا شكل گرفت كه اين موضوع باعث شد شاهين 
با قيمت پايه به فروش رود. كمترين قيمت مچ شده 

هم همان قيمت پايه بود.
البته قيمت تمام ش��ده پژو ۲۰۷ دس��تي سفيد در 
بورس كالا به علاوه ۱۳ درصد ماليات بر ارزش افزوده 
و ۴.۳۷۱ ميليون تومان هزينه هاي جانبي و كارمزد 
است. قيمت تمام شده شاهين در بورس كالا نيز به 
ع��لاوه ۱۲ درصد ماليات ب��ر ارزش افزوده و ۴.۳۷۱ 

ميليون تومان هزينه هاي جانبي و كارمزد است.
همچنين قيمت تارا دس��تي س��فيد در بورس كالا 
نيز با كاهش قابل توجهي روبه رو شد. روز گذشته 
۲۰۰۰ دستگاه تارا دستي سفيد با قيمت ميانگين 
هر دستگاه ۳۵۱.۲ ميليون تومان فروخته شد. اين 
درحالي اس��ت كه تارا دس��تي در عرضه ۲۳ آذر با 
قيمت ميانگين ۴۰۵.۳۹ ميلي��ون تومان فروخته 

شده بود. در برابر عرضه ۲۰۰۰ تارا دستي، تقاضاي 
۲۵۲۲ دس��تگاه ش��كل گرفت كه در نهايت با تنها 
۳۶.۹۵ درصد رقابت فروخته ش��د. كمترين قيمت 
مچ شده براي تارا دستي نيز ۳۵۰.۵ ميليون تومان 
ثبت ش��د. البته قيمت تمام شده تارا دستي سفيد 
در بورس كالا به ع��لاوه ۱۳ درصد ماليات بر ارزش 
اف��زوده و ۴.۳۷۱ ميليون تومان هزينه هاي جانبي 
و كارمزد اس��ت. در نوبت پاياني عرضه روز گذشته 
بورس كالا، قيمت پژو ۲۰۷ اتوماتيك سفيد هم با 
كاهش قابل توجهي روبرو شد. هر دستگاه پژو ۲۰۷ 
اتوماتيك سفيد با ميانگين قيمت ۴۳۳.۵ ميليون 
تومان در معاملات تالار خودرو فروخته شد. قيمت 
خ��ودرو در ۲۶ آذر امس��ال با ميانگي��ن ۴۸۰.۵۱ 
ميليون تومان فروخته ش��د. در برابر عرضه ۲۰۰۰ 
دستگاه پژو ۲۰۷ اتوماتيك، تقاضاي۲۵۴۱ دستگاه 
ش��كل گرفت كه همان ميزان عرضه فروخته شد. 

كمترين قيمت مچ ش��ده براي هر دستگاه ۴۳۳.۵ 
ميليون تومان بود.

قيمت تمام شده پژو ۲۰۷ اتوماتيك سفيد در بورس 
كالا به علاوه ۱۲ درصد مالي��ات بر ارزش افزوده و 
۴.۳۷۱ ميليون تومان هزينه هاي جانبي و كارمزد 
است. در اين راستا، همايون دارابي،كارشناس بازار 
سرمايه در گفت وگو با ايسنا، با تاكيد بر اينكه عرضه 
خودرو در بس��تر بورس كالا اقدام مثبتي محسوب 
مي شود، عنوان كرد: شاهد تاثير مثبت اقدام مذكور 
هم ب��راي توليدكنن��ده و هم ب��راي مصرف كننده 
هستيم. از طرف ديگر سود دلالان و رانتي كه توزيع 
مي شد قطع مي ش��ود. مي تواند به صنعت خودرو و 
مردم كمك كند. نبايد فراموش كنيم كه چند سال 
قبل، زماني كه فولاد در بورس كالا عرضه شد، ايران 
يك واردكننده فولاد بود اما اكنون با وجود تحريم ها 
و مش��كلات به مدد بورس كالا و عرضه محصولات 

فولادي در بستر اين بورس به يك صادركننده قوي 
فولاد در آسيا تبديل شده ايم.

وي ادامه داد: درمورد خودرو هم اين اتفاق خواهد 
افت��اد. اگر خودروس��از بتواند دس��ت دلال و رانت 
جويان را از ف��روش خود قطع كند، مي تواند بدهي 
بانكي خود را پرداخت كند، مي تواند زيان ۱۱۰ هزار 
ميلياردي خود را پوش��ش ده��د، مي تواند صنعت 
قطعه سازي را با سفارش قطعات بيشتر راه بيندازد، 
مي تواند كارگران و س��هامداران را راضي نگه دارد، 
مي تواند با توليد بيش��تر و ارزان ت��ر قيمت واقعي 
خودرو را در ب��ازار كاهش دهد و در نهايت مي توان 
حتي در بازار منطقه اقدام به صادرات قطعه و خودرو 
كند. به گفته اين كارش��ناس بازار سرمايه، اگر كل 
محصولات شركت هاي خودروسازي در بورس كالا 
عرضه شود، تا چند سال آينده شاهد اتفاقي خواهيم 

بود كه در صنعت فولاد رخ داد.
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شوراي رقابت مدعي 
قيمت گذاري خودرو شد

ش��وراي رقابت با اس��تناد به بند ۵ ماده ۵۸ قانون 
اجراي سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي، 
دستورالعمل تشكيل »كارگروه تخصصي خودرو« را 
با هدف بازنگري دستورالعمل تنظيم قيمت خودرو 
و پاي��ش و ارزيابي عملكرد بازار خ��ودرو، تصويب 
كرد. به گزارش ايسنا، به نقل از روابط عمومي مركز 
ملي رقابت؛ با توجه به منقضي ش��دن مدت زمان 
شصت و سومين مصوبه ش��وراي عالي هماهنگي 
اقتص��ادي مورخ ۲۸ مهرم��اه ۱۴۰۰، در خصوص 
تنظيم بازار خودرو، دستورالعمل تشكيل »كارگروه 
تخصصي خودرو« توسط شوراي رقابت به تصويب 
رسيد. بر اين اس��اس دستورالعمل بازار خودرو كه 
ش��امل تنظيم قيمت، مقدار و ش��رايط دسترسي 
آن اس��ت، توس��ط »كارگروه تخصصي خودرو« 
تدوين مي شود. همچنين پايش و ارزيابي ساختار و 
عملكرد بازار خودرو با تأكيد بر موضوع رقابت يكي 
از وظايف مهم اين كارگروه اس��ت. البته بر اساس 
ماده ۳ اين دستورالعمل، تصميمات كارگروه بايد 
به تصويب شوراي رقابت برس��د. گفتني است: بر 
اساس درخواس��ت كارگروه فوق الذكر، لازم است 
عرضه كنندگان خودرو گ��زارش عملكرد ۶ ماهه 
يا دوره هاي زماني مورد درخواس��ت را در جلسات 
كارگروه ارايه دهند. شايان ذكر است: اعضاي ۵ نفره 
كارگروه را دو نفر از اعضاي ش��وراي رقابت، رييس 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان، 
رييس جامعه حسابداران رسمي ايران و يك صاحب 
نظر در ح��وزه خودرو تش��كيل مي دهند. رييس 
كارگروه نيز از ميان دو عضو شورا تعيين مي شود. 
همچنين نمايندگان سازمان ها و نهادهاي ذي ربطي 
مانند وزارت صمت، انجمن واردكنندگان خودرو، 
انجمن خودروس��ازان، شركت هاي خودروساز و ... 
به صورت موردي و بر اس��اس موضوع جلسات به 

»كارگروه تخصصي خودرو« دعوت خواهند شد. 

با ثبت معاملات در سامانه تجاري 
بازار طلا شفاف مي شود؟

رييس اتحاديه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر 
تهران از برگزاري جلسات آموزش براي فعالان حوزه 
سكه صنف طلا خبرداد. به گزارش خبرگزاري مهر، 
بازار سكه و طلا يكي از حوزه هاي موردتوجه برخي از 
سودجويان براي تقلب و كلاهبرداري است. با وجود 
اينكه آمار دقيقي از ميزان كلاهبرداري و تقلب در بازار 
طلا وجود ندارد؛ اما بنا بر مشاهدات ميداني برخي از 
مردم در دام سودجويان افتاده و سرمايه هاي خود را 
ازدست داده اند. اين در حالي است كه ضرورت ايجاد 
شفافيت در بازار سكه و طلا موردتوجه قانونگذار قرار 
گرفته است؛ حميدرضا دهقاني نيا سخنگوي ستاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز پيش از اين گفته بود: ضوابط 
تبصره ۴ ماده ۱۸ قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز در 
رابطه با خري��د، فروش، حمل و نگهداري )به صورت 
تجاري( فلزات گرانبها و گوهرسنگ ها كه شامل طلا، 
نقره، پلاتين و مصنوعات آنها است، بايد رعايت شود. 
اين دستورالعمل شامل ۶ تقسيم بندي الف: سكه و 
طلا ب: ش��مش و طلاي آب شده ج: مصنوعات طلا 
و جواهرات د: ، طلاي استخراج شده از معادن كشور 
ه: گوهرسنگ ها و: س��اير فلزات گرانبها مانند نقره و 
پلاتين و مصنوعات آنها است. سخنگوي ستاد مبارزه 
با قاچاق كالا و ارز با بيان اينكه فروشندگان كالاهاي 
مشمول مي بايست موارد ذكر شده در ضوابط فروش 
تبصره ۴ م��اده ۱۸ را رعايت كنن��د، گفت: ضرورت 
دارد كه تمامي فروش��ندگان اطلاعات فروش خود 
را در س��امانه جامع تجارت ثبت كنند؛ ضمن اينكه 
فروش به مصرف كنن��ده نهايي نيز با ثبت اطلاعات 
تجاري توسط فروشنده انجام مي شود و نيازمند تأييد 
نهايي اطلاعات خريد از سوي مصرف كننده نيست.

نادر بذرافش��ان رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران، 
در گفت وگو با خبرگ��زاري مهر، در خصوص اجراي 
تبصره ۴ ماده ۱۸ قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز در 
راستاي شفافيت بازار طلا بيان كرد: اين تبصره قانوني 
از تاريخ ۲۶ مهرماه بايد اجرايي مي شد؛ اما با توجه به 
اينكه اغلب فعاليت ها در صنف سكه، طلا و جواهر به 
شكل س��نتي انجام مي شود، به همين خاطر نياز به 
آموزش جامع و كامل همكاران وجود دارد.بذرافشان 
با اشاره به اهميت فرهنگ سازي در ميان فعالان صنف 
س��كه، طلا و جواهر در حوزه استفاده از سامانه هاي 
نظارتي گفت: در حال حاضر حدود ۲ هفته از شروع 
آموزش نحوه كار با سامانه جامع تجارت گذشته است؛ 
برگزاري جلسات و همايش ها در فرهنگ سازي بهتر 
طرح كمك كنن��ده خواهد بود. طبق قانون ضرورت 
دارد كه تمامي فروشندگان اطلاعات فروش خود را 
در سامانه جامع تجارت ثبت كنند.وي در همين رابطه 
ادامه داد: فعالان حوزه خريد و فروش سكه در صنف 
طلا و جواهر با مشكلات و ابهامات زيادي در خصوص 
كار با سامانه ها مواجه هستند؛ به همين دليل بخش 
زيادي از زمان جلس��ات به پرسش و پاسخ همكاران 
اختصاص پيدا مي كند. به گفته بذرافشان سومين 
جلسه آموزشي با دعوت از فعالان بازار سكه در صنف 
طلا و جواهر برگزار مي شود تا طبق روال قبل ضمن 
آموزش افراد به رفع ابهامات گوناگون آنها در خصوص 
اعتمادسازي به سامانه جامع تجارت، بيان نظرات و 
پيشنهادهاي افراد، آشنايي با سامانه و علت سامانه اي 
شدن اقدامات در اين حوزه پرداخته مي شود. وي با 
بي��ان اينكه برگزاري يك جلس��ه آموزش كافي 
نيس��ت، تشريح كرد: به دليل س��ردرگمي افراد 
و نياز به فرهنگ س��ازي با آموزش هاي جامع تر 
براي اجراي كامل طرح به جلسات بيشتري نياز 
است.بذرافشان در پايان بيان كرد: در صنف طلا 
و جواهر ۲۰ رسته گوناگون وجود دارد كه شروع 
طرح آموزش سامانه ها در حوزه سكه بوده است؛ 
پس از آن طب��ق برنامه رس��ته هاي ديگر نظير 
شمش، طلاي آب شده و... هم اجرايي خواهد شد.

حضور همراه اول با مجموعه اي 
از دستاوردهاي هوشمندسازي 

در نمايشگاه كشاورزي
اپرات��ور اول با هدف اراي��ه آخرين دس��تاوردها و 
تجربيات خود در حوزه »هوشمندسازي كشاورزي« 
در هفتمين نمايشگاه جامع كشاورزي ايران حضور 
دارد. به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات 
س��يار ايران، »هفتمين نمايشگاه جامع كشاورزي 
ايران« صبح امروز دوشنبه ۱۹ دي ۱۴۰۱ به مدت 
چهار روز با حضور سيد جواد ساداتي نژاد وزير جهاد 
كشاورزي و مشاركت همراه اول به عنوان پرچمدار 
هوشمندسازي در كنار شركت هاي بزرگ و فعالان 
حوزه كش��اورزي در محل نمايش��گاه بين المللي 
تهران آغاز به كار كرد.  همراه اول كه در اين رويداد با 
محوريت »هوشندسازي مزارع كشور« حضور يافته، 
در ۳ زون تخصصي به ارايه س��رويس و راهكارهاي 
هوشمند ارتباطي در تطابق با نياز جامعه كشاورزان 
مي پردازد كه علاقه من��دان مي توانند با حضور در 
س��الن ۶ اين نمايش��گاه، به بازديد از اين بخش ها 
بپردازند.  بخش هاي تخصصي »مزرعه هوشمند«، 
»ماركت پِليس كشاورزي« و »كشاورزي قراردادي« 
كه در لايه سرويس ها و راهكارهاي سازماني همراه 
اول در اين نمايش��گاه حاضر ش��ده اند هر كدام 
به تفكيك ب��ه ارايه »مديريت هوش��مند مزارع 
و اراضي كش��اورزي«، »بس��تري ب��راي تأمين 
نيازمندي كش��اورزان از چندين تأمين كننده« 
و »مديريت يكپارچه كش��ت ق��راردادي و ارايه 

تسهيلات به كشاورزان« مي پردازند. 

آيگپ؛ حامي كسب و كارهاي 
اينترنتي

ييام رسان آيگپ قابليت استفاده از فضاي اپليكيشن 
خود را براي كسب و كارهاي اينترنتي فراهم كرده 
اس��ت. به گزارش روابط عمومي آيگپ، در شرايط 
موجود كسب و كارهاي اينترنتي به دليل اختلال هاي 
پيش آمده در برخي شبكه هاي اجتماعي با مشكلاتي 
مواجه ش��ده اند و بس��ياري از آنه��ا راه ارتباطي با 
مخاطبين خود را از دست داده اند. پيام رسان آيگپ، به 
عنوان يك پيام رسان بومي و ايراني شرايطي را فراهم 
كرده است كه با استفاده از قابليت هاي موجود در اين 
اپليكيشن، حامي كسب و كارهايي باشد كه در اين 
شرايط متضرر شده اند. سرويس »بخر و بفروش« يك 
سرويس كاربردي براي صاحبان كسب و كار است. 
در »بخر و بفروش« فروشندگان كالا در حوزه هاي 
مختلفي همچون لوازم ديجيتال، پوشاك و وسايل 
ش��خصي، خودرو، املاك لوازم خانه و آشپزخانه 
و... مي توانن��د به راحتي و ب��دون پرداخت هزينه 

از طريق روبات، آگهي فروش خود را ثبت كنند.

دكترسيدمحمدرضاميريلواساني
مديرعاملايرالكو:

كاهش حدود  ۵۰۰ ميليارد تومان
از سود ايرالكو در تابستان

سال جاري
خبرنگاران و رسانه هاي تخصصي بازار سرمايه و بورس، 
پس از بازديد از كارگاه هاي مختلف توليدي شركت 
آلومينيوم ايران، در نشست خبري دكتر ميري لواساني 
مديرعامل محترم ايرالكو، ش��ركت كردند و سوالات 
و پرس��ش هاي خود را در زمينه هاي مختلف به ويژه 
مس��ائل مرتبط با حوزه بورس مطرح نمودند. پس از 
بازديد، نشست خبري دكتر ميري لواساني مديرعامل 
محترم ايرالكو با اصحاب رسانه كه با همراهي مهندس 
زاوشي عضو محترم هيات مديره ايرالكو، دكتر رضايي 
قائم مقام محترم اجرايي ايرالكو و عزيز محمدي مدير 
محترم ارتباطات و اطلاع رساني همراه بود، خبرنگاران 
و اصحاب رسانه سوالات، پرس��ش ها و ديدگاه هاي 
خود درباره مشكلات و مسائل روز صنعت آلومينيوم 
كشور و همچنين فعاليت هاي بورسي ايرالكو مطرح 
نمودن��د.  مديرعامل ايرالكو ضمن تقدير و تش��كر از 
حضور خبرنگاران تخصصي حوزه بورس با اش��اره به 
پنج دهه فعاليت ايرالكو به عنوان نخستين توليد كننده 
شمش آلومينيوم در خاورميانه، در خصوص فعاليت 
شش ماهه ابتدايي شركت در سال ۱۴۰۱ اعم از آمار 
توليد در كارگاه هاي مختلف، تاثير پذيري ميزان توليد 
كارخانه در راس��تاي اجراي مصوبه كاهش آمپر برق 
مصرفي و تعداد ديگ هاي خارج شده از مدار، تقسيم 
سود و سهام ايرالكو در بورس، وضعيت نيروي انساني 
و مسائل زيس��ت محيطي در شركت و پروژه هاي در 
دست اجرا توضيحات جامع و مبسوطي ارايه نمودند.

گسترش همكاري فني و 
حرفه اي و جمعيت هلال احمر 

شهرستان بهار
در راستاي توس��عه و ترويج فرهنگ مهارت آموزي 
در بين احاد مختلف جامعه، همكاري مركز آموزش 
فني و حرفه اي و جمعيت هلال احمر شهرس��تان 
بهار در جهت تعاملات طرفين گس��ترش مي يابد. 
به گ��زارش روابط عموم��ي اداره كل آموزش فني و 
حرفه اي استان همدان، رييس مركز آموزش فني و 
حرفه اي شهرستان بهار در نشست مشترك با رييس 
و كارشناس��ان جمعيت هلال احمر اين شهرستان 
گف��ت: زمينه هاي همكاري دوجانبه آموزش��ي در 
خصوص ارتقاي ايمني همكاران و كارآموزان از طريق 
برگزاري دوره هاي آموزش��ي انجام مي شود.  فرهاد 
اكبري دوره هاي آموزشي امداد و نجات و همچنين 
دوره هاي آموزش��ي براي كارآفرينان معرفي شده 
از طرف هلال احمر را عنوان ك��رد و افزود: افتتاح و 
راه اندازي نمايشگاه مشترك از توليدات كارآفرينان 
تحت حمايت اين دو نهاد در اين نشست مطرح شد. 

پيشبينيآيندهبازار

بورس ترمز  قيمت  خودرو  را كشيد؟ 

رييسكميتهاقتصادديجيتالمجلسخواستارتشكيلصندوقجبرانخسارتفيلترينگشد

توانگر: اينترنت به حالت عادي برگردد
رييس كميته اقتص��اد ديجيتال مجلس در نامه اي 
خطاب به رييس جمهوري، محدوديت هاي اينترنت 
را فراتر از دس��تور ش��وراي امنيت كش��ور خواند و 
ادام��ه محدوديت هاي اينترنت بي��ش از ۳۰ روز و 
بدون كس��ب اجازه از مجلس را غيرقانوني دانست 
و خواستار تشكيل صندوقي براي جبران خسارت 
فيلترينگ و رفع فيلتر اينس��تاگرام و واتس اپ شد. 
به گزارش پيوس��ت، مجتبي توانگر، نماينده تهران 
و رييس كميته اقتصاد ديجيتال مجلس در نامه اي 
به ابراهيم رييسي، رييس جمهور نسبت به وضعيت 
فعلي اينترنت انتقاد كرده و ب��ا اعلام ناكارآمدي و 
اثر معكوس فيلترينگ، خواس��تار پايان يافتن اين 
وضعيت ش��ده اس��ت. توانگر در اين نامه نسبت به 
مهاجرت نيروي كار اين حوزه هش��دار داده و گفته 
اس��ت: »در اين مدت اختلالات اينترنتي همچون 
ابري كبود و بي ثمربر سر كارآفرينان و متخصصان 
فناوري اطلاعات و ارتباطات كش��ور سايه افكنده و 
در يك كلام بنا بر آمار و مس��تندات گوناگون كمر 
اقتصاد ديجيتال كش��ور شكسته اس��ت. از اولين 
نتاي��ج وضع فعلي، آغ��از موج ت��ازه اي از مهاجرت 
كسب وكارها و نيروهاي متخصص است؛ نيروهايي 
كه بخش زيادي از آنها در كس��ب وكارهاي بخش 
اقتص��اد ن��وآوري فعال بودن��د و همين ام��ر لزوم 
راهكاريابي فوري براي كنت��رل اين پديده مخرب 
را بس��يار محس��وس كرده اس��ت.« او درخواست 
كرده ش��رايط اينترن��ت به حالت ع��ادي بازگردد: 
»فض��اي كش��ور در ش��رايط فعلي عادي اس��ت و 
توطئ��ه ايجاد ناآرامي در كش��ور شكس��ت خورده 
اس��ت. همچنين ادامه اين ش��رايط خود مي تواند 
عاملي براي آزردن خاطر، تولد درگيري هاي تازه، 
ايجاد ناامني، اعتراضات و احتمالا آش��وب آفريني 
مجدد دشمنان مردم ش��ود. در نتيجه بازگرداندن 
اينترنت به شرايط عادي و فراهم كردن دسترسي 
م��ردم به اينترن��ت آزاد، اقدامي ف��وري و ضروري 
اس��ت.« توانگر در مورد ناكارآمد بودن سياس��ت 
فيلترين��گ گفته اس��ت: »مي توان اذع��ان نمود 
كه ن��ه محدوديت تم��اس و پيام��ك در آن ايام و 
نه محدودي��ت اينترنت بين الملل��ي در ايام حال، 
تأثيري در اطلاع رس��اني معاندين و ملتهب كردن 
فضا نداش��ته و تنها حاصل آن، ايج��اد معونه براي 
دلس��وزان كش��ور در اطلاع رس��اني هاي صحيح و 
جهادتبيين از س��ويي و از س��وي ديگر مهيا كردن 
فضاي باز و بدون مزاحم براي دامن زدن به شايعات 
از سوي دش��منان ملت بوده اس��ت.« اين نماينده 
ته��ران، پلتفرم هاي جايگزين داخلي را نس��بت به 
نمونه هاي خارجي »نازل« دانسته و گفته: »فضاي 
مجازي با سرعت فوق العاده بالايي كه در پيشرفت 
و تحولات شگرف خود دارد، عرصه اي نيست كه راه 

مقابله با خدعه دش��منان در آن، صرفا پياده سازي 
ايده هاي مش��ابه فعلي آنها، آن هم در سطوحي به 
مراتب نازل تر از لحاظ كيفيت خدمات باشد )مانند 
توليد پلتفرم هاي مشابه تلگرام و اينستاگرام و…( 
بلكه راه اصلي، برنامه ريزي بلندمدت و تلاش براي 
كسب مرجعيت تكنيكي براي عرصه هايي است كه 
امروز در دنيا در حال آغاز است و سال ها بعد صداي 

آن به گوش خواهد رسيد.«

   تداوم شرايط فعلي، غيرقانوني است
نماين��ده ته��ران در مجلس ش��وراي اس��لامي بر 
غيرقانوني بودن محدوديت هاي اينترنت نيز تاكيد 
كرده است: »بر اساس اصل هفتادونهم قانون اساسي 
جمهوري اس��لامي ايران، محدودي��ت  بر اينترنت 
مي تواند حداكثر س��ي روز ادامه ياب��د و ادامه اين 
محدوديت ها بدون طي سازوكارهاي مردم سالارانه 
تعبيه ش��ده در قانون اساس��ي جمهوري اسلامي 
ايران از جمله صلاحيت انحصاري مجلس شوراي 
اسلامي در تصويب اعمال محدوديت هاي ضروري، 
آن هم به صورت موقت )اصل ۷۹ قانون اساس��ي( 
و همچنين ب��دون اقناع صحي��ح و جلب همراهي 
و همدلي مردم و بدون كس��ب تكلي��ف از مجلس 
شوراي اس��لامي عمل و اقدامي غيرقانوني است.« 
او همچني��ن گفته اس��ت محدوديت هاي اينترنت 
بيشتر از آنچه شوراي امنيت كشور دستور داده در 
حال اجراست: »لازم به تاكيد است شواهدي نمايان 
اس��ت كه محدوديت هاي اعمال ش��ده بر اينترنت 
حتي فراتر از دس��تور ش��وراي امنيت كشور بوده و 
ظاهرا عده اي با سوءاس��تفاده از وضعيت غبارآلود 

موجود كه ناش��ي از ع��دم تصميم گيري صحيح و 
به موقع اس��ت، مترصد اج��راي منوياتي ديگرند و 
فضاي مبهم ناشي از اغتشاشات و آشوب ها را بهانه 
كرده اند تا برنامه ه��اي خود را اج��را كنند. به اين 
ترتيب بهتر است طرفداران چنين ديدگاه هايي از 
حلقه منسوبان دولت، كنار گذاشته شوند. اين افراد 
با اظهار نظرهاي خود موجبات دلسردي و به دنبال 
آن مهاجرت نيروه��اي توانمند را ايجاد مي كنند و 
پيامد اين ام��ر در ميان م��دت و بلندمت فاجعه بار 

خواهد بود.«

   صن�دوق جب�ران خس�ارت فيلترين�گ 
تشكيل دهيد

توانگر از رييس جمهور درخواس��ت كرده صندوق 
جبران خسارت فيلترينگ تشكيل شود: »مطابق با 
ماده ۷۸ باب پنجم قانون تجارت الكترونيكي، عوامل 
ايجادكننده اي��ن محدوديت ها مي بايس��ت كليه 
خسارات وارده به كسب وكارها و كاربران را جبران 
كنند. به اين ترتيب پيش��نهاد مي ش��ود صندوق 
جبران خسارت فيلترينگ در كشور راه اندازي شده 
تا كس��ب وكارهاي خس��ارت ديده امكان بازگشت 
مج��دد به چرخه خدمت به كش��ور و ازس��رگيري 
فعاليت اقتصادي را بيابند. اي��ن صندوق مي تواند 
هزينه  سياست هاي نادرس��ت را نيز شفاف كرده و 
مسووليت پذيري سياستگذاران را ارتقا دهد.« او در 
مورد خسارت واردشده به كسب وكارهاي اينترنتي 
نوش��ته اس��ت: »با تداوم فيلترين��گ پلتفرم هاي 
خارجي و عدم حمايت مناسب از مهاجرت عمومي 
به سكوهاي بومي، اكنون عملكرد بسياري از كسب 

و كارها مختل شده، فرآيندهاي تبليغات و بازاريابي 
شركت ها با مشكل مواجه شده و بازوي اطلاع رساني 
و ارتباطات شهروندان و كسب وكارهاي كوچك )در 
فقدان نمونه مش��ابه داخلي م��ورد اقبال عمومي( 
فلج شده اس��ت و مجموع اينها خسارات زيادي را 
به كل زيس��ت بوم اقتصاد ديجيت��ال تحميل كرده 
است. فقدان نگاه سيس��تمي به حوزه استارت آپي 
و نوآوري منجر به ناديده انگاري پيامدهاي مخرب 
فيلترينگ شده است.« اين نماينده مجلس اضافه 
كرده: »فقدان اين نگاه سيس��تمي و اكوسيستمي 
منجر به تعطيلي گس��ترده كسب وكارها و تاثيرات 
مخرب آن بر وضعيت اقتصادي خانوارها شده است 
و همي��ن مي تواند تهديدهاي امنيت��ي تازه تري را 
در ماه هاي آينده به همراه داش��ته باشد. در نتيجه 
رفع فيلتر شبكه هاي اجتماعي بايد هر چه سريع تر 
در دس��تور كار قرار گيرد.« به باور وي، فيلترينگ 
گس��ترده تنها محدود به اينس��تاگرام و واتس اپ 
نيست و حتي اپليكيش��ن هاي داخلي نيز در ارايه 
خدمت با افت ش��ديد كيفيت مواجه ش��ده اند. او 
همچنين به مش��اركت ندادن نهادهاي تخصصي 
مانند س��ازمان نظام صنف��ي رايانه اي كش��ور در 
تصميم گيري هاي دولتي انتقاد كرده و گفته: »براي 
بازگشت به مش��اركت خبرگان و بخش خصوصي، 
لازم است هر چه سريع تر و پيش از گسترش هرچه 
بيشتر اين شكاف، بسته سياستي ويژه اي براي جلب 
مشاركت آنها و بازگشت نمايندگان بخش خصوصي 
به نهادهاي تصميم گيري در دستور كار قرار گيرد. 
همان گونه كه اين مورد به خوبي در بسته سياستي 
كارگ��روه اقتصاد ديجيتال دولت ب��راي حمايت از 
كس��ب و كارهاي اقتصاد ديجيتال كشور مشاهده 
ش��د و اين مورد بايستي اس��تمرار يابد )و شايسته 
تقدير از وزير محترم ارتباطات و فنآوري اطلاعات 
اس��ت.«( رييس كميته اقتص��اد ديجيتال مجلس 
در ارتباط با اينترنت طبقاتي نيز ذكر كرده اس��ت: 
»در روزه��اي اخير زمزمه هايي در خصوص اجراي 
طرح اينترنت طبقاتي به گوش مي رسد كه نگراني 
ش��هروندان از وضع موجود را چندي��ن برابر كرده 

است.
 نتيجه اين سياس��ت در س��طح اجتماعي كاهش 
سرمايه اجتماعي، در سطح اقتصادي موتور توليد 
رانت و در س��طح سياس��ي افزايش دهنده شكاف 
دولت – ملت و از حيث فني نيز سياست ناكارآمدي 
به نظر مي رسد. لازم اس��ت تا چنين سياست هاي 
پرهزينه اي هرچه س��ريع تر متوقف ش��ده و براي 
هر سياستي از مش��اركت و نظرت خبرگان بخش 
استفاده شود. ناكارآمدي چنين سياستي پيش تر 
در خصوص دسترس��ي به ADSL به اثبات رسيده 

است و نيازي به تحميل هزينه مجدد نيست.«
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خبرروز

تهراني ها منتظر برف و باران باشند
براساس اعلام اداره كل هواشناسي استان تهران وضعيت جوي اين استان قسمتي ابري همراه با بارش برف و باران و وزش باد 
همچنين كاهش دما تا پايان هفته پيش بيني مي شود. طي امروز سه شنبه )۲۰ دي( افزايش ابرناكي، بارش هاي برف و باران 
همراه با وزش باد و كاهش محس��وس دما دور از انتظار نيست. با نفوذ زبانه هاي پرفشار به سطح استان از امروز تا اواخر هفته 
روند كاهشي محسوس دما به ويژه در ارتفاعات يخبندان پديده مه و لغزندگي سطح جاده ها پيش بيني مي شو، به طوري كه 
تا پايان هفته دماي هوا ۸ تا ۱۰ درجه سانتيگراد سردتر خواهد شد. همچنين آسمان تهران طي  چهارشنبه )۲۱ دي( ابري 
در بعضي ساعت ها بارش برف و گاهي وزش باد با حداقل دماي صفر و حداكثر دماي ۶ درجه سانتيگراد پيش بيني مي شود. 
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نوبت اول

موجهشتمكروناازراهرسيدهاست

سادهانگاريكروناميتواندبهقيمتجانمانتمامشود
بازگشت به روزهاي سخت يا  گذاري ساده؟

تعادل|
 ديگر راه گريزي نيست، واريانت جديد كرونا 
يك بار ديگر رو به گسترش است و حالا تعداد 
افراد مبتلا و البته كم شدن روزهاي بدون فوتي در كشور 
ما نيز نش��ان مي دهد، موج هشتم در حال شكل گيري و 
بروز است. مساله اينجاست كه واريانت جديد هنوز به طور 
كامل شناخته شده نيست، آنچه در مورد آن گفته مي شود، 
»ايمني گريزتر با انتشار شديدتر«. اين يعني شما نمي توانيد 
به واكسن هايي كه تزريق كرده ايد دلخوش باشيد و فكر 
كنيد به كرونا مبتلا نمي شويد. از سوي ديگر سرعت انتقال 
اين واريانت حتي از اميكرون هم بالاتر است و هر فرد مبتلا 
به راحتي مي تواند در يك روز بيش از 4۰ نفر را مبتلا كند. به 
اين ترتيب مي توان گفت كه زير سويه جديد كرونا با كسي 
ش��وخي ندارد. از سوي ديگر بايد به اين مساله توجه كرد 
كه وضعيت دارويي هم در كشور چندان مناسب نيست 
و به همين دليل هر گونه بي توجهي در مورد ابتلا به كرونا 
مي تواند به افزايش آمار فوتي هاي بيماري بينجامد. مساله 
اينجاست كه همين آلودگي هوا كه اكثر شهرهاي كشور 
با آن دست و پنجه نرم مي كنند يكي از عوامل مهم پايين 
آمدن كارايي سيستم ايمني بدن مي شود و به اين ترتيب 
خطر ابتلا به كرونا را بيش��تر افزايش مي دهد. به همين 
خاطر اين مردم هستند كه بايد بيش از هر زمان ديگري به 
سلامت خود اهميت داده هشدارهاي ارايه شده از سوي 
متخصصان را جدي بگيرند و با بي توجهي باعث بروز شرايط 
غير قابل كنترل در مورد كرونا نشوند. مساله اينجاست كه 
رعايت پروتكل هاي بهداشتي و فاصله اجتماعي همچنان 
موثرترين راه براي جلوگيري از شدت يافتن موج هشتم 
كرونا در كشور است. از سوي ديگر كمبود دارو بسيار جدي 
است و اين مساله مي تواند درمان بيماران را با مشكلات 
عديده اي مواجه كند. پس قبل از اينكه بخواهيد از خانه 
خارج شويد به هش��دارهاي داده شده فكر كنيد و براي 

سلامت خود و عزيزانتان اين هشدارها را جدي بگيريد. 

    XBB. 1.5 تاكنون در كدام مناطق 
مشاهده شده است؟

اين واريان��ت جديد از خان��واده اوميك��رون تاكنون در 

كش��ورهايي از جمله بريتانيا و ايالات متحده مشاهده 
شده اس��ت. طبق داده هاي مركز كنترل و پيشگيري از 
بيماري هاي ايالات متحده )CDC( در ش��رايط فعلي، 
زيرسويهXBB. ۱.5 عامل بيش از 4۰ درصد موارد ابتلا 
به كوويد در ايالات متحده است و همين مساله، آن را به 
واريانت غالب در اين كشور تبديل مي كند. پس از ايالات 
متحده، اين واريانت در سراسر اروپا، استراليا و بخش هايي 
از آسياي جنوب شرقي گزارش شده است. در بريتانيا، در 
حال حاضر تنها حدود 4 درصد موارد ابتلا به كوويد، مربوط 
به اين واريانت اس��ت؛ اما امكان افزاي��ش آن وجود دارد. 
همچنين آمارها )تا اواسط دسامبر( حاكي از اين است كه 
از هر ۲5 مورد كوويد در بريتانيا يك مورد XBB. ۱.5 بوده 
است. آژانس امنيت بهداشتي بريتانيا قرار است هفته آينده 
گزارشي پيرامون شيوع اين واريانت در بريتانيا منتشر كند.

XBB. 1.5 نگراني هاي پزشكي پيرامون شيوع    
چقدر است؟

گفته مي شود نگراني ها بيشتر در رابطه با كشورهايي 
مانند چين است. پروفسور ديويد هيمن، از دانشكده 
بهداشت لندن، مي گويد: چين مي بايست اطلاعات 
بالين��ي را در مورد افراد مبتلا، بصورت ش��فاف به 
اش��تراك بگذارد تا مشخص شود عملكرد ويروس 

در يك جمعيت غير ايمن چگونه است.

    نشانه هاي موج هشتم قابل رویت است
دكتر مسعود مرداني، متخصص بيماري هاي عفوني درباره 
شروع موج هشتم كرونا در كشور به »تعادل« مي گويد: 
همه نشانه ها موجود اس��ت. در حال حاضر دو زير سويه 
اميكرون در حال گسترش است و اكثر كشورهاي اروپايي 
يك بار ديگر با موج بي سابقه بيماري مواجه شده اند و در 
چنين شرايطي نشانه هاي موج هشتم كرونا در كشور ما 
نيز قابل رويت است. به هر حال بر خلاف آن چيزي كه اكثر 
مردم توقع داشتند، كرونا هنوز به پايان نرسيده است. اين 
بيماري همچنان در حال جهش است و هر بار سويه هاي 

جديدي از آن در كشورهاي مختلف همه گير مي شود. 
او مي افزايد: دو نكته مهم درباره اين واريانت جديد وجود 

دارد. يكي اينكه س��رعت انتقال آن حتي از اميكرون هم 
بالاتر است و نكته بعدي اين است كه در واقع دو زير سويه 
اميكرون با يكديگر همگرا شده و اين واريانت را به وجود 
آورده اند و همين مساله باعث شده تا مساله ايمن سازي 
مردم در برابر آن با چالش مواجه شود. در واقع هنوز به طور 
كامل مشخص نيست كه اين واريانت تازه چه واكنشي 
نسبت به واكسن هاي توليد شده در دنيا نشان مي دهد. 
پس هر دو اين موارد سطح هشدار را بالا مي برد. مرداني 
در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: سازمان جهاني 
بهداشت )WHO( تأييد كرد كه XBB.۱.5 نسبت به 
ساير زيرسويه هايي كه تاكنون مشاهده شده، در رشد 
و ش��يوع پيشگام تر اس��ت و به نوعي در اين خصوص 
برتري دارد. اما طبق گفته هاي اين سازمان، تاكنون هيچ 
نشانه اي مبني بر جدي يا خطرناك تر بودنِ اين واريانت 

نسبت به انواع قبلي اميكرون وجود ندارد.

    سه رقمي شدن مبتلایان به كرونا در كشور
اين روزها بار ديگر موارد شناسايي بيماران جديد كرونا 
در كشور سه رقمي شده اس��ت. همين مساله مي تواند 
زنگ خطر تازه اي را در اين باره ب��ه صدا در بياورد. دكتر 
پيروز توانا، متخصص بيماري هاي عفوني با بيان مطلب 
فوق به تعادل مي گويد: متاسفانه ما بارها و بارها از همين 
س��طحي نگري و س��اده انگاري كرونا ضربه خورده ايم. 
در حال حاضر س��طح رعايت پروتكل هاي بهداش��تي 
در كش��ور بس��يار كاهش پيدا كرده كه همين امر باعث 
ش��ده تا آمار افرادي كه دوباره مبتلا مي ش��وند به شكل 
قابل توجهي افزايش پيدا كند. او مي افزايد: طي ماه هاي 
گذش��ته ما روزهاي بسياري را داش��تيم كه آمار مرگ و 
مير كرونا به صفر رس��يد اما همين امر باعث شد تا مردم 
اطمينان پيدا كنند كه ديگر خطر رفع ش��ده، در حالي 
كه واريانت تازه در حال گسترش در كشورهاي ديگر بود 
و بالاخره به ايران هم وارد ش��د. در شرايط كنوني اگر ما 
نتوانيم با رعايت پروتكل هاي بهداشتي و فاصله گذاري 
اجتماع��ي اين موج تازه را مديريت كنيم ممكن اس��ت 
دوباره به همان روزهاي س��خت گذشته بازگرديم.  توانا 
در بخش ديگري از س��خنانش مي افزاي��د: بارها و بارها 

 به افراد گفته ش��ده كه زدن واكسن ش��ما را رويين تن 
نمي كند. نبايد فكر كنيد كه با واكسن زدن مي توانيد بدون 
رعايت پروتكل هاي بهداشتي به راحتي در جامعه رفت 
و آمد كنيد. اين واريانت جديد به گونه اي اس��ت كه 
ممكن است برخي كشورها را مجبور به لاك داون 
دوباره كند. وقتي قدرت سرايت پذيري آن تا به اين 
حد بالاست كه يك نفرمي تواند به راحتي نزديك به 
4۰ نفر را مبتلا كند بايد هشدارها را جدي بگيريم.

    افزایش شهرهاي زرد و نارنجي كرونایي 
و به صدا درآمدن زنگ هشدار

اين در حالي اس��ت كه در هفته اخير طبق آخرين نقشه 
رنگ بندي كرونايي كش��ور، افزايش شهرهاي نارنجي و 
زرد كه به عنوان شهرهاي پرخطر و نسبتا پرخطر شناخته 
مي شوند، گزارش شده است. بنابر اعلام وزارت بهداشت، در 
حال حاضر تعداد شهرهاي با وضعيت قرمز مانند هفته هاي 
گذشته صفر بوده و تعداد شهرهاي با وضعيت نارنجي از 
چهار به هفت شهر رسيده است. همچنين تعداد شهرهاي 
با وضعيت زرد از ۶۲ به ۱۰۱ شهر افزايش و در مقابل تعداد 
شهرهاي با وضعيت آبي كه شهرهاي عادي از نظر كرونا 

محسوب مي شوند، از 3۸۲ به 34۰ شهر كاهش يافته است. 
بنابراين هرچند كه هنوز تعداد شهرهاي بسيار پرخطر 
كرونايي يا همان شهرهاي قرمز صفر است، اما افزايش 
شمار مبتلايان جديد و به تبع آن افزايش شهرهاي نارنجي 
و زرد كرونايي در كشور، زنگ هشدار را براي هوشيارباش 

در برابر موج هشتم كرونا به صدا درآورده است.

    روند افزایشي تا عيد نوروز
با شناسايي زيرسويه هاي جديد امُيكرون در كشورمان، 
وزارت بهداشتي ها اعلام كردند كه موج هشتم كرونا در 
كشور، با سه زيرسويه XBB، BQ۱ و  BA۲.۷5 كه قدرت 
سرايت پذيري بالاتري نسبت به سويه هاي قبلي دارند، 
پديدار شده و پيش بيني مي شود كه طي چهار تا شش 
هفته آينده، به اوج خود برسد. در عين حال بنابر اعلام 
كارشناسان حوزه سلامت، پيش بيني ها از »شدت« موج 
هشتم كرونا نشان مي دهد كه افزايش مبتلايان ناشي از 
زيرسويه هاي جديد امُيكرون، منجر به بروز موج جديدي 
مي شود و انتظار مي رود تا عيد نوروز روند افزايشي موج 
ادامه داشته باشد؛ به طوري كه موج هشتم كرونا تا عيد 
نوروز روندي افزايش��ي دارد و ممكن است تا عيد نوروز 

به پيك خود برسد. بنابراين به گفته كارشناسان حوزه 
سلامت و مسوولان كميته علمي كشوري مقابله با كرونا، 
با توجه به مطالعات اپيدميولوژيك به نظر مي رسد اين 
موج از چند هفته آينده شروع به افزايش مي كند و تا عيد 
نوروز ادامه دارد و پس از آن به تدريج در روند نزولي منحني 
قرار مي گيرد. بر اين اساس باتوجه به پيش بيني هاي 
انجام ش��ده و باتوجه به افزايش م��وارد ابتلا و افزايش 
گزارش هاي پراكنده از ميزان بستري در بيمارستان ها 
و آي س��ي يوها، به نظر مي رس��د كه از يكي دو هفته 
آينده، روندي افزايشي را در تعداد بستري ها و متاسفانه 

مرگ ومير، نسبت به شرايط فعلي داشته باشيم.

    گروه هاي واجد شرایط
دریافت واكسن كرونا در موج هشتم

بر همين اساس هم كميته علمي كشوري مقابله با كرونا 
در جلس��ه اخير خود كه درباره وضعيت موج هش��تم و 
زيرسويه هاي جديد كرونا برگزار شد، توصيه كرد كه مردم 
حتما در مجامع شلوغ و مسقف از ماسك استفاده كنند 
و اقدامات بهداشتي مانند فاصله گذاري هاي اجتماعي، 
ضدعفوني كردن دست ها و... را مانند گذشته انجام دهند.

گزارش

دنیايفناوري

مدارس امریكایي از شركت هاي 
بزرگ فناوري شكایت كردند

مدارس دولتي سياتل ش��ركت هاي بزرگ فناوري 
را متهم كرده اند كه مس��وول وخيم شدن سلامت 
رواني دانش آموزان هس��تند و به طور مس��تقيم بر 
توانايي مدارس براي انجام ماموريت آموزشي خود 
تاثير گذاش��ته اند. به گزارش مهر به نقل از رويترز، 
در همين راس��تا آنها شكايتي از شركت هاي بزرگ 
فناوري ثبت كرده اس��ت. اين شكايت عليه آلفابت 
)شركت مادر گوگل(، متا )شركت مادر فيس بوك(، 
اس��نپ و تيك تاك در دادگاه ثبت شده و طبق آن 
شركت هاي مذكور محصولاتشان را طوري طراحي 
كرده اند تا جوانان را به پلتفرم هاي خود جذب كنند 
و در نتيجه بحران سلامت رواني به وجود آورده اند. 
طبق شكايتنامه مذكور اقدامات اين شركت ها عاملي 
مهم در ايجاد بحران س��لامت رواني جوانان بودده 
است. در بخشي از متن آن آمده است: متهمان به طور 
موفقيت آميز از مغزهاي شكننده جوانان سوءاستفاده 
كردند و ميليون ها دانش آموز در سراس��ر كشور را 
به حلقه هاي بازخورد مثبت اس��تفاده بيش از حد 
و سوء اس��تفاده از پلتفرم هاي رسانه هاي اجتماعي 
متهمان جذب كرده اند. دانش آموزان با مش��كلات 
سلامت رواني عملكرد ضعيف تري دارند و همين امر 
سبب ش��ده مدارس گام هايي در اين زمينه بردارند 
از جمله آموزش معلمان براي شناس��ايي و بررسي 
علائم مشكلات س��لامت رواني، استخدام پرسنل 
متخصص و تخصيص منابع اضافي براي هشدار دادن 
به دانش آموزان درباره خطرات ش��بكه اجتماعي. 
شكايت نامه مذكور خواهان غرامت مالي و جريمه هاي 
ديگر شده است. گوگل در بيانيه اي ايميلي اظهار كرد 
سرمايه گذاري كلاني براي ايجاد فرايند ايمن براي 
كودكان در سراسر پلتفرمش ايجاد كرده و علاوه بر 
آن قابليت هاي حفاظتي قدرتمند و مخصوص براي 

ترجيح سلامت اين گروه در نظر گرفته است.

راه ممنوعيت تراشه چين از كره 
مي گذرد

س��فير امريكا در ژاپن اعلام كرد واشنگتن سرگرم 
مذاكره ب��ا ژاپن، هلند و كره جنوب��ي براي محدود 
كردن صادرات نيمه رس��انا به چين است و به همه 
طرفين براي موافقت با اين ممنوعيت، نياز دارد. به 
گزارش ايس��نا، رام امانوئل در مصاحبه اي پيش از 
ديدار نخس��ت وزير ژاپن با رييس جمهور امريكا، بر 
اهميت همكاري كره جنوبي و هلند در كنار ژاپن، 
تاكيد كرد. اين دو كشور متحد، بيانيه مشتركي در 
خصوص مسائل امنيتي مختلف صادر خواهند كرد 
اما به كار روي توافق محدوديت صنعت تراشه ادامه 
مي دهند. سفير امريكا در ژاپن گفت: تنها نبايد با ژاپن 
همكاري كرد بلكه روشن است كه بايد با كره جنوبي 
همكاري شود؛ بايد با هلند همكاري شود. كار زيادي 

لازم است كه انجام شود. 

رويخطخبر

اجرايسليقهايقانونتعرفهگذاريخدماتپرستاري
رييس هيات مديره نظام پرستاري تهران 
از اجراي سليقه اي قانون »مشاغل سخت 
و زي��ان آور« و »قانون بهره وري« انتقاد و 
گفت: ش��يوه اجراي قانون تعرفه گذاري 
خدمات پرس��تاري نيز در دانشگاه هاي 
علوم پزش��كي اس��تان ها با هم متفاوت 
اس��ت. امين كوهس��اريان افزود: قانون 
»تعرفه گذاري خدمات پرستاري« مصوب 

مجلس كه به پرستاران هويت بخشي مي كرد، حدود 
۱4 س��ال اجرايي نمي شد تا اينكه پس از دستور مقام 
معظم رهبري در ايام كرونا و همراهي وزارت بهداشت 
و سازمان نظام پرس��تاري مورد بازنگري قرار گرفت و 
به مرحله اجرا رس��يد. او با اشاره به اينكه بخشي از اين 
قانون در ايام ولادت حضرت زينب)س( و روز پرستار 
اجرايي ش��د و پرداخت هايي صورت گرفت افزود: در 
قدم اول سعي شد كه اين قانون بعد از ۱4 سال اجرايي 
شود اما همچنان مطلوب پرستاران نيست و لازم است 
كه با بازنگري ها در اين قانون، به نقطه دلخواه جامعه 
پرستاري برسيم. رييس هيات مديره نظام پرستاري 
تهران تصريح كرد: ما قوانين خوبي براي پرستاران داريم 

اما متأسفانه در شيوه اجرا بايدها و نبايدها 
رعايت نمي شود. مثلًا يكي از چالش هاي 
اساس��ي در حوزه پرستاري، عدم تسري 
قوانين مربوطه به همه گروه هاي پرستاري 
در همه صنوف است. كوهساري با اشاره به 
اينكه تعرفه گذاري خدمات پرستاري در 
حوزه تأمين اجتماعي، نيروهاي مسلح و 
بخش خصوصي دچار چالش هايي است 
افزود: همه پرستاران در هر بيمارستان و مركز درماني 
يك كار را انجام مي دهند اما تفاوت پرداختي عجيب و 
غريبي كه در برخي س��ازمان ها و ارگان ها وجود دارد 
چالش هاي جدي را براي گروه پرستاري ايجاد كرده 
است. او از اجراي سليقه اي قانون »مشاغل سخت 
و زيان آور« و »قانون بهره وري« انتقاد و اظهار كرد: 
شيوه اجراي قانون تعرفه گذاري نيز در دانشگاه هاي 
علوم پزشكي اس��تان ها با هم متفاوت است. بحث 
تعديل پرستاران طرحي و ۸9 روزه در ايام كرونا هم 
از ديگر دغدغه هاي پرستاران بود كه ظلم بزرگي به 
آنها شد و اگر توجهي به اين موضوع نشود در آينده 

و بزنگاه ها دچار مشكل خواهيم شد. 

احتمالنزدیكشدنحيواناتوحشيبهمناطقمسكوني
روابط عمومي سازمان حفاظت و مديريت 
حيات وحش اس��تان ف��ارس از احتمال 
نزديك شدن حيوانات وحشي به مناطق 
مسكوني خبر داد. به گزارش روابط عمومي 
سازمان حفاظت و مديريت حيات وحش 
استان فارس ضمن اشاره به برخي نكات 
براي برخورد ب��ا حيات وحش در فصول 
سرد سال اعلام كرد: با توجه به بارش برف 

و باران و برودت هوا در اكثر نقاط استان، امكان دارد كه 
گونه هاي جانوري حيات وحش به مناطق مس��كوني 
در اطراف روس��تاها و حتي بافت هاي شهري نزديك 
شوند. همچنين از تمام هم استاني هاي علاقه مند به 
محيط زيست، خواهش��مند است در صورت مشاهده 

حيات وحش، ضمن اط��لاع به ماموران 
محيط زيست با ش��ماره تماس ۱54۰ يا 
مراجعه به نزديك ترين اداره يا پاس��گاه 
محيط زيس��ت، نهايت همكاري را براي 
جلوگيري از وارد آمدن هر گونه آسيب به 
اين گونه هاي جانوري ارزشمند به عمل 
آورند. شهروندان بايد توجه داشته باشند 
كه پيش از همه چيز بايد از گرفتن يا آزار 
و اذيت آنها خودداري كنن��د. روابط عمومي حفاظت 
محيط زيس��ت فارس عنوان كرده است: بديهي است 
ادارات حفاظت محيط زيست در سطح استان نيز همانند 
سال هاي گذشته، تمهيدات لازم را براي كمك رساني و 

امداد به حيات وحش استان، انجام خواهند داد.

۲فوتيوشناسایي۱۳۵بيمارجدیدكرونادركشور
بر اس��اس اعلام وزارت بهداش��ت، در 
شبانه روز گذش��ته ۱35 بيمار جديد 
مبتلا به كوويد۱9 در كشور شناسايي 
شدند و دو نفر نيز به دليل اين بيماري 
جان خود را از دس��ت دادند. بر اساس 
معيارهاي قطعي تش��خيصي، ۱35 
بيمار جدي��د مبتلا ب��ه كوويد۱9 در 
كشور شناسايي و 54 نفر از آنها بستري 

شدند. بر اين اساس مجموع بيماران كوويد۱9 در 
كشور به ۷ ميليون و 5۶۲ هزار و ۶۰ نفر و مجموع 

جان باختگان اين بيماري، به ۱44 هزار 
و ۷۱۰ نفر رسيد.۱۶3 نفر از بيماران 
مبتلا به كوويد۱9 نيز در بخش هاي 
مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت 
مراقبت قرار دارند. بر اس��اس نقشه 
رنگ بندي كشور نيز در حال حاضر 
صفر شهرستان در وضعيت قرمز، ۷ 
شهرستان در وضعيت نارنجي، ۱۰۱ 
شهرستان در وضعيت زرد و 34۰ شهرستان در 

وضعيت آبي قرار دارند.
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